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Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουνίου 2009, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα διακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ∆Η-
ΜΗΤΡΙΟΥ ΣΙΟΥΦΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23.6.2009
εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 23
Ιουνίου 2009, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό του σχεδίου
νόµου: «Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες
και την παροχή αυτών και άλλες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 25ης
Ιουνίου 2009.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρα 29 παράγραφος 1, 130 παρά-
γραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 31/22-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Α’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Γεωργίου Σούρλα προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση του
προβλήµατος των ναρκωτικών κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 32/22-6-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεοδώρας Τζά-
κρη προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη διερεύνηση
της υπόθεσης της Κωνσταντίνας Κούνεβα κλπ.

3. Η µε αριθµό 28/22-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Σκοπελίτη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την επίλυση προβληµάτων των αγροκτηνοτρόφων όσον
αφορά την ενεργοποίηση ατοµικών δικαιωµάτων του Ολοκλη-
ρωµένου Συστήµατος ∆ιαχείρισης Ενισχύσεων (ΟΣ∆Ε) κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 27/22-6-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων, σχετικά µε
την καθυστέρηση ολοκλήρωσης του σχεδιασµού διαχείρισης
απορριµµάτων στο Νοµό Θεσσαλονίκης κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 30/22-6-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε τη λειτουργία αλβανικού σχολείου στην Καλαµπάκα κ.λπ..

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι σή-
µερα Τετάρτη, 24 Ιουνίου 2009, θα συνεδριάσουν οι ακόλουθες

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές.
Στις 11.00’ η ώρα η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µε

θέµα ηµερήσιας διάταξης τη συνέχιση της επεξεργασίας και εξέ-
τασης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Οργα-
νωτική Επιτροπή Μεσογειακών Αγώνων-Βόλος 2013 και άλλες
διατάξεις». Είναι η τέταρτη συνεδρίαση.

Στις 11.30’ η ώρα θα συνεδριάσει η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Θεσµών και ∆ιαφάνειας µε θέµα ηµερήσιας διάταξης τη συζή-
τηση για την αλλαγή του ν. 3126/2003 περί ποινικής ευθύνης
Υπουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Κύρωση του
Πρωτοκόλλου στη Σύµβαση αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε
ποινικές υποθέσεις µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, που υπογράφηκε στις 26 Μαΐου 1999, όπως προβλέ-
πεται στο άρθρο 3 (2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε
την αµοιβαία δικαστική συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιου-
νίου 2003».

Αυτό το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη ∆ιαρκή Επιτροπή κατά
πλειοψηφία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη δια-
δικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µπορούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κύ-
ρωσης αυτής της Συµφωνίας.

Επίσης, µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Κύ-
ρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοιβαίας εκδόσεως
εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής, που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο Ερµηνευτικό
Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµβρίου 1937,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της Συµφωνίας µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής
σχετικά µε την έκδοση, που υπογράφηκε 25 Ιουνίου 2003».

Και αυτή η κύρωση γίνεται µε το άρθρο 108 του Κανονισµού
της Βουλής και το λόγο µπορούν να λάβουν µόνο όσοι έχουν
αντίρρηση στην κύρωση της Συµφωνίας.

Σ’ αυτές τις δύο Συµφωνίες που κυρώνονται έχουν κατατεθεί
και σας έχουν µοιραστεί δύο τροπολογίες, οι οποίες προήλθαν
από τις συνεννοήσεις που έγιναν µεταξύ της Ελληνικής Κυβέρ-
νησης και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
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κής, ύστερα από τις παρατηρήσεις που έγιναν στη ∆ιαρκή Επι-
τροπή.

Θα µας ενηµερώσει τώρα επ’ αυτών ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης,
ο οποίος θα λάβει το λόγο και για τη διόρθωση που επιβάλλεται
να γίνει στον τίτλο του νοµοσχεδίου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να διευκρινίσω κάτι κατ’ ακολουθίαν της συζήτησης στη

∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και ∆ι-
καιοσύνης της Βουλής. Με τις προσθήκες-τροπολογίες που κα-
τατέθηκαν, εισάγεται στο αρχικό κείµενο των σχεδίων για την
κύρωση των Πρωτοκόλλων ένα δεύτερο άρθρο, ώστε να συµπε-
ριληφθούν στον κυρωτικό νόµο και οι διπλωµατικές διακοινώσεις
που αντηλλάγησαν µετά τη συζήτηση στη ∆ιαρκή Επιτροπή µε-
ταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της πατρίδας µας και της Πρε-
σβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, µετά από
διαπραγµατεύσεις που έγιναν µεταξύ των πλευρών, κατόπιν
δικής µας πρωτοβουλίας.

Ύστερα από δήλωση που είχα κάνει στις 18-2-2009 κατά τη
συζήτηση στην επιτροπή –την οποία ελπίζω να θυµούνται οι συ-
νάδελφοι που µετείχαν στην επιτροπή- είχα πει ότι θα γίνονταν
ενέργειες ώστε να καταστεί απολύτως σαφές ότι οι όροι των
συµφωνιών Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής για τη µη παρέκκλιση, δηλαδή αντίστοιχα τα άρθρα 13
και 17 (2) των Συµφωνιών, ισχύουν και στις διµερείς συµβάσεις.

Έτσι όπως διαµορφώνεται πλέον το κείµενο των υπ’ όψιν σχε-
δίων νόµων µετά τις τροπολογίες-προσθήκες, αποσαφηνίζεται
πλήρως –ελπίζω- και δεν µένει κανένα περιθώριο αµφισβήτησης
για την εφαρµογή και στις διµερείς συµφωνίες µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες των άρθρων 13 και 17 (2) των συµφωνιών εκδόσεως
και δικαστικής συνδροµής Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής, τα οποία εισάγουν το άρθρο της µη πα-
ρέκκλισης.

Αν µου επιτρέπετε κατόπιν αυτού, κύριε Πρόεδρε, θα διαβάσω

τις φραστικές βελτιώσεις και προσθήκες στο σχέδιο νόµου.
Κατ’ αρχήν, έχουµε την «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Σύµ-

βαση αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε ποινικές υποθέσεις
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που υπογρά-
φηκε στις 26 Μαΐου 1999, όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της
Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την αµοιβαία δικαστική συν-
δροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003».

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου αναδιατυπώνεται ως εξής: «Κύρωση
του Πρωτοκόλλου στη Σύµβαση αµοιβαίας δικαστικής συνδρο-
µής σε ποινικές υποθέσεις µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 26 Μαΐου 1999, όπως προ-
βλέπεται στο άρθρο 3 (2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε
την αµοιβαία δικαστική συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιου-
νίου 2003 και των Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 199
του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
116/POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής».

Οι Ρηµατικές ∆ιακοινώσεις µε αριθµούς ΑΣ 199 του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 116/POL/09
της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής τίθενται
ως άρθρο δεύτερο του νοµοσχεδίου και το δεύτερο άρθρο
αυτού αναριθµείται σε τρίτο.

Αντικαθίσταται το κείµενο της µετάφρασης στην Ελληνική
Γλώσσα της µε αριθµό 116/POL/09 Ρηµατικής ∆ιακοίνωσης της
Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, προς το
σκοπό της αρτιότερης και πιστότερης απόδοσής του στην Ελ-
ληνική.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Νικόλαος ∆έν-
διας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προσθή-
κες-βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Και αν µου
επιτρέπετε, εξαντλώντας την υποµονή, να διαβάσω και τη φρα-
στική βελτίωση-προσθήκη στο επόµενο Πρωτόκολλο.

Έχουµε: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοι-
βαίας εκδόσεως εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και
στο Ερµηνευτικό Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2
Σεπτεµβρίου 1937, όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής σχετικά µε την έκδοση, που υπογράφηκε
στις 25 Ιουνίου 2003».

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου επαναδιατυπώνεται ως εξής: «Κύ-
ρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοιβαίας εκδόσεως
εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής, που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο Ερµηνευτικό
Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµβρίου 1937,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της Συµφωνίας µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής

σχετικά µε την έκδοση, που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003
και των Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 200 του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 117/POL/09
της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής».

Οι Ρηµατικές ∆ιακοινώσεις µε αριθµούς ΑΣ 200 του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 117/POL/09
της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής τίθενται
ως άρθρο δεύτερο του νοµοσχεδίου και το δεύτερο άρθρο
αυτού αναριθµείται σε τρίτο.

Αντικαθίσταται το κείµενο της µετάφρασης στην Ελληνική
Γλώσσα της µε αριθµό 117/POL/09 Ρηµατικής ∆ιακοίνωσης της
Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, προς το
σκοπό της αρτιότερης και πιστότερης απόδοσής του στην Ελ-
ληνική.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Νικόλαος ∆έν-
διας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες προσθή-
κες-βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ποιος εκ των συναδέλφων
που έχει αντίρρηση στην Κύρωση επιθυµεί να λάβει το λόγο; Απ’
ό,τι βλέπω, είναι η κ. Κανέλλη, ο κ. Σκυλλάκος, η νέα συνάδελφος
και ο κ. Βελόπουλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσουµε και
για τις τροπολογίες;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Θα σας δώσω όσο χρόνο
θέλετε.

Παρακαλώ την κ. Κανέλλη να λάβει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε τις βελτιώσεις και τις είδαµε.
Θα µιλήσω λοιπόν και για τις δύο Συµβάσεις, γιατί είναι προ-

φανές ότι είναι της ιδίας υφής και της ιδίας ουσίας. Έχουν δια-
φορετική ηµεροµηνία υπογραφής, αλλά ακριβώς την ίδια
πολιτική. Είµαστε το κόµµα το οποίο όταν αυτές οι δύο Συµβά-
σεις είχαν έρθει στην επιτροπή, εξέφρασε κατηγορηµατικά τις
αντιδράσεις του.

Θυµίζω ότι ειδικά το 2003 για τη δεύτερη εκ των δύο Συµφω-
νιών είχαν γίνει και τεράστιες κινητοποιήσεις από φορείς, ιδρύ-
µατα όπως το Ίδρυµα Μαραγκοπούλου, το ∆ικηγορικό Σύλλογο,
τη ∆ηµοκρατική Συσπείρωση για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα. Είχε
κινητοποιηθεί τεράστιος αριθµός ανθρώπων, πέρασε καιρός και
µοιάζει να το έχουµε ξεχάσει.

Εδώ έχουµε ένα πρακτικό πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε, το οποίο
δεν συνειδητοποιούµε και δεν το κουβεντιάζουµε. Όλη αυτή η
υπόθεση βασίζεται στη µη περαιτέρω προώθηση του Ευρωπαϊ-
κού Συντάγµατος. Αν υπήρχε το Ευρωπαϊκό Σύνταγµα, δεν θα
µιλάγαµε τώρα, αλλά θα ήµασταν «σιδηροδέσµιοι». ∆εν πέρασαν
οι λαοί το Ευρωπαϊκό Σύνταγµα και ήρθαν οι Ηνωµένες Πολιτείες
και κάνουν το εξής: ∆ιµερώς αποκαθιστούν και υλοποιούν όλες
τις συµφωνίες που είχαν υπογράψει µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Κοντολογίς, αυτή η ιστορία είναι «τροµοσυµφωνία» και παρά τις
παραλλαγές που έχετε κάνει µε τις τροποποιήσεις κάτω από την
αφόρητη πίεση, υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες αλήθειες.

Τους «τροµονόµους» τους ξέρουν οι πολίτες της Ελλάδας και
της Ευρώπης µε τα ευρωπαϊκά εντάλµατα σύλληψης.

Πάµε να δούµε την ουσία. Εδώ το Σύνταγµά µας καθίσταται
Σύνταγµα µειωµένης κυριαρχίας. Το Σύνταγµα απαγορεύει την
έκδοση Ελλήνων πολιτών. Κι όµως, και µε την τροπολογία και για
να φανεί ότι έχουµε µία τάση στοιχειώδους αντίστασης, θέτουµε
το Σύνταγµα σε διαπραγµάτευση; Είµαστε µία χώρα τόσο µειω-
µένης κυριαρχίας; Βάζουµε το Σύνταγµα σε διµερή διαπραγµά-
τευση, κάτι που σηµαίνει ότι ανά πάσα στιγµή η χώρα θα γίνει
αντικείµενο γεωστρατηγικών επιδιώξεων, πιέσεων και ενδεχοµέ-
νως εκβιασµών για να διαπραγµατευόµαστε την έκδοση κρα-
τουµένου στην Ελλάδα ως υπόπτου και ούτε καν κρατουµένου;

Μπορούµε να εκδώσουµε πλέον άνθρωπο, Έλληνα πολίτη ο
οποίος έχει αθωωθεί για αδικήµατα εδώ και µάλιστα σε χώρα
στην οποία ισχύει και για εγκλήµατα η θανατική ποινή; Αυτά είναι
απίστευτης –δεν θέλω να χρησιµοποιήσω τη λέξη, αλλά δεν
υπάρχει άλλη- ουσιαστικής διαδικαστικής, διπλωµατικής, στρα-
τηγικής, ποινικής και ό,τι άλλο θέλετε υποτέλειας στις Ηνωµένες
Πολιτείες. ∆εν είναι δυνατόν να πάµε στη συνεργασία! Έχουµε
δεχθεί από τηλεδιασκέψεις µέχρι και εγώ δεν ξέρω τι, κύριε Πρό-
εδρε.

Μειώνουµε συνεχώς τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας
απέναντι στους πολίτες της και αυτό είναι κάτι που πρέπει να
γίνει κατανοητό. Πρόκειται για συµφωνίες της νέας τάξης πραγ-
µάτων που ούτως ή άλλως υλοποιούνται µε σειρά «τροµονόµων»,
όπως µε τη Σένγκεν Ι, τη Σένγκεν ΙΙ, τη Σένγκεν ΙΙΙ και µε τα ευ-
ρωπαϊκά εντάλµατα σύλληψης. Τώρα περνάµε και την άλλη
πλευρά του Ατλαντικού.

Σας θυµίζω ότι όταν είχαν έρθει αυτές οι δύο Συµβάσεις στην
επιτροπή, το ΠΑΣΟΚ είχε πει ότι θα τις ψηφίσει, αφού διατύπωσε
κάποιες αντιρρήσεις, επικαλούµενο µάλιστα σχετικό αίτηµα της
ΓΣΕΕ. Και φαίνεται τώρα ότι φέρνετε αυτή την τροπολογία για να
καλµάρετε τι; Την ουσία του πράγµατος; ∆εν είναι αληθές από
την ώρα που η συνταγµατική επιταγή είναι άλλη.

Ξέρετε, σήµερα θα συζητήσουµε και το νόµο περί ευθύνης
Υπουργών και κολλάµε σε πράγµατα που δεν µπορούν να αλλά-
ξουν µέσω Συντάγµατος. Και θέλετε συνταγµατική διαδικασία.

Την ίδια µέρα, την ίδια ώρα, εδώ µέσα θέτουµε το Σύνταγµα σε
ό,τι αφορά την έκδοση των Ελλήνων πολιτών σε διµερή διαβού-
λευση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Πώς γίνεται αυτό το πράγµα
πολιτικά, κύριοι συνάδελφοι; Κάπως δεν πρέπει να αποφασί-
σουµε αν είµαστε κυρίαρχη πολιτεία και ισχύει το Σύνταγµα;
Έχουµε κωλύµατα για το νόµο περί ευθύνης Υπουργών και δεν
έχουµε για την έκδοση πολιτών και ειδικά πολιτών οι οποίοι εν-
δεχοµένως έχουν αθωωθεί εδώ; Μπαίνουµε σε µία ιδιότυπη οµη-
ρία η οποία καταδεικνύει την αντιδραστικότητα αυτών των
Συµφωνιών που είναι ευθέως αντίστοιχη µε τους υπαρκτούς
«τροµονόµους».

Οι Έλληνες πολίτες δεν µπορούν να αισθάνονται ασφαλείς στη
χώρα τους. ∆ιευκολύνουµε σε τέτοιο βαθµό τη χορήγηση στις
Ηνωµένες Πολιτείες προσωπικών δεδοµένων, στοιχείων DNA µε
απλούστατες διαδικασίες, µε απλές αιτήσεις. Και όσες σφραγί-
δες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης κι αν κάνετε, και όσες ρηµατι-
κές διακοινώσεις κι αν αλλάξετε και αν βάλετε τις διπλωµατικές
υπηρεσίες, από την ώρα που παρέχουµε το δικαίωµα να ζητούν
οι Ηνωµένες Πολιτείες κατά τα δικά τους συµφέροντα και δο-
κούν προσωπικά δεδοµένα των Ελλήνων πολιτών για να µπορέ-
σουν να προβούν στις δικές τους δικαστικές διαδικασίες, οι
Έλληνες πολίτες παύουν να έχουν κύρος ως κάτοχοι της Ελλη-
νικής ιθαγένειας, του ελληνικού διαβατηρίου.

Και ξέρετε κάτι; Το κάνουµε µε όρους υποτέλειας και αυτό
είναι κάτι που πρέπει να συνειδητοποιήσουµε. ∆εν ισχύει η ευ-
ρωπαϊκή σύµβαση που είχε γίνει µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Και
εδώ µιλάµε για ένα κόµµα το οποίο αντιδρά για οποιαδήποτε -
ακόµα και από την Ευρωπαϊκή Ένωση- πλευρά που θέτει εν αµ-
φιβόλω κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας και ατοµικά και
πολιτικά δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών. Εγκληµατιών τε και
µη, παραβατών τε και µη. Πολλώ µάλλον υπόπτων.

Έχουµε συνειδητοποιήσει ότι ανατρεφόµεθα και λέµε σε µια
ολόκληρη γενιά να βλέπει Αµερικανούς πολίτες να µετατρέπο-
νται σε «ράµπο», να πηγαίνουν σε οποιαδήποτε χώρα να υπερα-
σπιστούν τον πολίτη τους και θα είναι αυτή η ιµπεριαλιστική
υπερδύναµη η οποία θα είναι απέναντί µας και θα λέει ο κύριος
Νικολακόπουλος έχει καταδικαστεί στην Ελλάδα και έχει αθωω-
θεί -δεν έχει καταδικαστεί, δεν ισχύει αυτό το αδίκηµα στην Ελ-
λάδα- για µένα είναι ύποπτος και τον εκδίδουµε; Θα µπαίνουµε
σε διαπραγµάτευση για το αν θα τον εκδώσουµε ή όχι, χωρίς να
υπακούσουµε τη συνταγµατική επιταγή όντας εµείς υπεύθυνοι;

Ήθελα να ξέρω, πώς µπορεί να γίνει αντικείµενο διαβούλευ-
σης συνταγµατική θέση; Γιατί αν είναι έτσι, να καταργήσουµε τις
συνταγµατικές διαδικασίες, κύριε Πρόεδρε. Να αλλάζουµε πράγ-
µατα εκτός συνταγµατικής διαδικασίας, αφού συµβαίνει ένα τέ-
τοιο καίριας σηµασίας ζήτηµα, δηλαδή πολίτης ο οποίος στην
Ελλάδα µπορεί να διώκεται για αδίκηµα το οποίο δεν επισύρει
καν µεγάλες ποινές, να µπορεί να βρεθεί µετά καταδικασµένος
στις Ηνωµένες Πολιτείες και ενδεχοµένως αντιµέτωπος µε την
ποινή του θανάτου!

∆ιότι ακούω από όλες τις δηµοκρατικά ευαίσθητες πλευρές,
οι οποίες θέλουν να βλέπουν το κοινωνικό πρόσωπο του ιµπε-
ριαλισµού και το κοινωνικό πρόσωπο του καπιταλισµού ότι κα-
τηγορούνται χώρες ολόκληρες -οι οποίες δεν είναι οι Ηνωµένες
Πολιτείες- επειδή ακόµα ισχύει η θανατική ποινή. Και να ξεση-
κώνονται, και να διαµαρτυρίες! Εδώ σηκώθηκε σύµπας ο νοµι-
κός κόσµος. Τέτοια ζητήµατα δεν τα θέτει µόνο το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. Τα έχουν θέσει δικηγόροι, σύλλογοι, οργανώσεις, σο-
βαρά ιδρύµατα που κάνουν νοµική εργασία, όπως το Ίδρυµα Μα-
ραγκοπούλου.

Τελειώνοντας, θα ήθελα ειλικρινά να καλέσω την Κυβέρνηση
και τα κόµµατα που ενδεχοµένως θέλουν να στηρίξουν αυτές τις
δύο Συµφωνίες, να τις καταψηφίσουν. Είµαστε στο 2009! Εδώ εί-
µαστε Βουλευτές και αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, µε βάση
τον Κανονισµό της Βουλής και το Σύνταγµα, είµαστε Βουλευτές
που δεν εκπροσωπούµε τίποτε άλλο, παρά το έθνος, τους πολί-
τες αυτής της χώρας.

Ποιανού του πάει η καρδιά, ο νους και οι όρκοι που έχει δώσει
να πει «ναι», θα παραβιάζει το Σύνταγµα της χώρας συνειδητά,
όταν πρόκειται για την τροµοκρατική αντιµετώπιση της φάµπρι-
κας που έχει ανακαλύψει ο ιµπεριαλισµός για την τροµοκρατία;
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Όχι ότι δεν ήταν πραγµατική. Όµως, οι διαστάσεις δεν µπορούν
να υποχρεώνουν Βουλευτές του Ελληνικού Κοινοβουλίου να ιε-
ραρχούν χαµηλότερα τα ατοµικά και πολιτικά δικαιώµατα και το
Σύνταγµα της χώρας και να το θέτουν σε αντικείµενο διµερών
διαπραγµατεύσεων.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τις δύο συµφωνίες µετά ή άνευ τρο-
πολογιών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνάδελφε, κύριε Πετα-

λωτή, νοµίζω ότι το κόµµα σας ψηφίζει τις Συµφωνίες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, αλλά για

τις τροπολογίες θέλουµε να τοποθετηθούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Σε λίγο, κύριε Πεταλωτή,

θα σας δώσω το λόγο.
Το λόγο έχει η νέα συνάδελφος κ. Ανδριοπούλου Σοφία, στην

οποία ευχόµαστε «Καλή θητεία».
Κυρία Ανδριοπούλου, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΑΝ∆ΡΙΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο πε-

ρισσότερο χρόνο για να µιλήσω και εγώ και για τις δύο Συµβά-
σεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Για πέντε λεπτά, κυρία Αν-
δριοπούλου.

ΣΟΦΙΑ ΑΝ∆ΡΙΟΠΟΥΛΟΥ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε µπροστά µας προς συζήτηση δύο κυρώσεις διµερών

Συµφωνιών µεταξύ Ελλάδας και ΗΠΑ για την αµοιβαία δικαστική
συνδροµή και την έκδοση. Ουσιαστική η Κυβέρνηση µάς φέρνει
µπροστά σε τετελεσµένα γεγονότα. Το θέµα δεν ήρθε προς συ-
ζήτηση στην Ελληνική Βουλή ούτε όταν συνήφθη η Σύµβαση µε-
ταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΗΠΑ το 2003 -και µάλιστα υπό
Ελληνική Προεδρία- ούτε το 2006, όταν έγιναν οι διµερείς δια-
πραγµατεύσεις µεταξύ Ελλάδας και ΗΠΑ.

Παρατηρούµε µια αξιοσηµείωτη ασυνέχεια. Τη δε πρώτη Συµ-
φωνία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης την «ενορχήστρωσε» η
Ελλάδα υπό Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και τη µεν διµερή η Νέα ∆ηµο-
κρατία. Κατά έναν καταπληκτικό τρόπο τα κείµενα είναι ακριβώς
τα ίδια ή µάλλον σχεδόν τα ίδια, καθώς στα σηµεία που η Ευρω-
παϊκή Ένωση αφήνει κάποια περιθώρια διαφοροποίησης στα
κράτη-µέλη µε την υιοθέτηση πιο αυστηρών κριτηρίων εφαρµο-
γής ως συµφωνιών, εµείς επιλέγουµε το δρόµο της λιγότερης
προστασίας. Με άλλα λόγια, «σκύβουµε» κανονικά το κεφάλι στις
ΗΠΑ.

Αυτή η Συµφωνία αποτελεί υποχώρηση του δικαιικού πολιτι-
σµού της Ευρώπης, αλλά και της προστασίας των δικαιωµάτων
των Ευρωπαίων πολιτών. Έχω τη βεβαιότητα ότι πρόκειται για
εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας, αλλά και
των άλλων ευρωπαϊκών χωρών προς τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής.

Αυτό, βέβαια, είναι το πολιτικό αποτέλεσµα των συστηµατικών
πιέσεων που χρόνια ασκούσαν, αλλά και ασκούν µέχρι σήµερα,
οι ΗΠΑ στην Ευρώπη.

∆υστυχώς, προκύπτουν πολλά και πολύ σοβαρά θέµατα από
τις Συµφωνίες που έχουµε εδώ µπροστά µας. Είναι άξια απορίας
η αδιαφορία, η περιφρόνηση που έδειξαν οι δίδυµες συµφωνίες
απέναντι στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο προστασίας των δικαιωµά-
των. Πρόκειται για προσβολή όχι µόνο των ευρωπαϊκών θεσµών
–µιλώ για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- των διεθνών και ευρωπαϊ-
κών συνθηκών προστασίας των δικαιωµάτων των ανθρώπων,
αλλά και των ίδιων των πολιτών. Πέρα από το ίδιο το περιεχό-
µενο, το οποίο θα προσπαθήσω να προλάβω να σχολιάσω, δεν
υπάρχει πουθενά στο κείµενο, είτε το ευρωπαϊκό είτε το ελλη-
νικό, αναφορά στα θεµελιώδη ευρωπαϊκά κείµενα προστασίας
των δικαιωµάτων των πολιτών. Λες και το άρθρο 6, της Συνθή-
κης της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν µας αφορούσε, λες και οι κοι-
νές παραδόσεις των κρατών-µελών, η Ευρωπαϊκή Σύµβαση
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, ο Χάρτης των Θεµελιωδών ∆ικαιω-
µάτων που αναφέρονται συνήθως σε όλες τις πράξεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, απλά κρίθηκαν άσχετα. Και όλα αυτά στο
όνοµα µιας αόριστης επίκλησης λόγων προστασίας της ασφά-
λειας των πολιτών και πάταξης του διεθνούς εγκλήµατος. Γιατί

δεν αναφέρεται πουθενά ρητά η ευχέρεια άρνησης από κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την έκδοση των υπηκόων
τους, ανάλογα µε το άρθρο 6 της ΕΣ∆Α, παραδείγµατος χάριν,
περί χρηστής δίκης;

Έχω την πολιτική βεβαιότητα ότι η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
είναι βαρύτατα εκτεθειµένη και η ευθύνη της είναι τεράστια.
Όφειλε να αρνηθεί τη σύµπραξή της σε µια τέτοια συµφωνία και
να αναπτύξει πρωτοβουλίες, αξιοποιώντας την Προεδρία της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να µην υπάρξει αυτή η Σύµβαση.
Όφειλε να ακούσει την αντίθεση στις συµβάσεις αυτές των κοι-
νωνικών και επιστηµονικών οργανώσεων της χώρας µας, αλλά
και των άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Όφειλε να συνυπολογίσει τις
αντιδράσεις του Ευρωκοινοβουλίου τις οποίες δεν συνυπολόγισε
καθόλου. Στη συνέχεια, τη σκυτάλη παίρνει η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας που διαπραγµατεύτηκε µε τις ΗΠΑ πάνω στο
κείµενο που είχε ήδη δεχθεί το ΠΑΣΟΚ. Και πάλι µπορούσε να
συνυπολογίσει τις ποικίλες αντιδράσεις, µπορούσε να βελτιώσει
το κείµενο της Συµφωνίας, να περιλάβει δικλίδες ασφαλείας. Το
περιθώριο υπήρχε. Μπορούσε να προβάλει συνταγµατικούς λό-
γους. Έγκριτοι νοµικοί είχαν εκφράσει από το 2003 τις επιφυλά-
ξεις τους.

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν το κάνατε. Και ερχόµαστε
σήµερα εδώ µ’ αυτό το επαίσχυντο κείµενο µπροστά µας. Εάν
σε κάτι διαφοροποιείται η Ευρώπη από την Αµερική και αισθά-
νεται σχετικά ανώτερή της, είναι το σύστηµα προστασίας των δι-
καιωµάτων που έχει εγκαταστήσει και γίνεται σεβαστό στην
πράξη. Όµως, πόσο περήφανος και πόσο ασφαλής θα πρέπει να
αισθάνεται τώρα ο ίδιος πολίτης, όταν βλέπει ότι Πρωθυπουργοί
και Αρχηγοί Κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αδυνατούν ή δεν
τολµούν να υπερασπιστούν τις αξίες του νοµικού και πολιτικού
πολιτισµού της απέναντι στο «Μεγάλο Αδερφό»; Όταν βλέπει, ότι
είναι έτοιµοι και νοµικά προετοιµασµένοι να τον εκδώσουν ακόµα
και για ένα απλό πληµµέληµα που επισύρει ποινή φυλάκισης µε-
γαλύτερη του ενός έτους, αρκεί µόνο να θίγεται η ασφάλεια των
ΗΠΑ ή να προσβάλλονται οι αρχές της; Όταν κινδυνεύει να εκ-
δοθεί σε µία χώρα που η ίδια φροντίζει µανιωδώς να εξαιρέσει
τους δικούς της πολίτες από κάθε δίωξη και καταδίκη από άλλη
χώρα και όταν η ίδια δεν έχει υπογράψει καµµία διεθνή συνθήκη
προστασίας των δικαιωµάτων και ούτε φηµίζεται για το δικαιο-
κρατικό της σύστηµα δίωξης και φυλάκισης;

Είναι τουλάχιστον αντιφατικό να συνάπτεται σύµβαση µε τις
ΗΠΑ, ενώ στο Γκουαντάναµο υπάρχουν αρκετοί Ευρωπαίοι πο-
λίτες και δεν γίνονται σεβαστές οι ελάχιστες διαδικαστικές εγ-
γυήσεις σε σχέση µε µία δίκαιη δίκη, όπως αυτές έχουν
επιβεβαιωθεί από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο ∆ικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Είναι τουλάχιστον αντιφατικό να συνάπτεται σύµβαση
µε τις ΗΠΑ, όπου προβλέπεται η σύλληψη των υπόπτων για τρο-
µοκρατία χωρίς δικαστικό ένταλµα, χωρίς ανακοίνωση σε αυτόν
της κατηγορίας και χωρίς προθεσµία λήξης της προφυλάκισης.
Έχουν καταργήσει το habeas corpus, το θεµελιώδες δικαίωµα
της µη σύλληψης, παρά µόνο υπό τους όρους που οι διεθνείς
κανόνες και το Σύνταγµα κάθε χώρας προβλέπουν. Είναι γνωστό
ότι στις ΗΠΑ η αρµοδιότητα για το χειρισµό και την εκδίκαση
υποθέσεων προσώπων υπόπτων για τροµοκρατία, έχει ανατεθεί
µέχρι και σε στρατιωτικές επιτροπές. Ούτε καν σε στρατοδικεία!
Αυτά εκδίδουν αποφάσεις, κατά τις οποίες δεν χωρεί έφεση δι-
καστηρίων ακόµα και όταν επιβάλλουν θανατική ποινή. Οι ισχυ-
ρισµοί ότι οι εκδιδόµενοι θα παραπέµπονται στα τακτικά
αµερικανικά δικαστήρια, είναι απατηλή. Υπάρχει προηγούµενο
αλλοδαπού υπόπτου για τροµοκρατικές ενέργειες, όπου µετά τη
συµφωνία µε τις ΗΠΑ, είχε παραπεµφθεί σε τακτικό αµερικανικό
δικαστήριο και αυτό παρέπεµψε την υπόθεση σε στρατιωτική επι-
τροπή, ως µόνη αρµόδια. Με άλλα λόγια, έχει καταργηθεί και το
θεµελιώδες δικαίωµα σε δίκαιη δίκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτά κατ’ αρχήν, κύριε Πρόεδρε. Εµείς καταψηφίζουµε και τις
δύο Συµβάσεις. ∆υστυχώς, δεν µπορώ να υπεισέλθω εις κατ’ άρ-
θρον ανάλυση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συ-
ναγερµός καταψηφίζει;
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, καταψηφί-
ζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχετε το λόγο για πέντε
λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, για ακόµη µία
φορά αποδεικνύεται ότι έχουµε δύο κόµµατα κυβερνητικά µε µία
ενιαία στρατηγική και πολιτική. Και το λέω αυτό, γιατί πολύ απλά
το 2003 ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ, εσείς θα µπορούσατε να κάνετε κάτι
καλύτερο, θα µπορούσατε να αλλάξετε αυτή τη δυσάρεστη για
την Ελληνική δικαιοσύνη εξέλιξη, αλλά δεν το πράξατε. Και λέω
«δικαιοσύνη», γιατί καταργούνται οι πρόνοιες της ελληνικής έν-
νοµης τάξης, που προστατεύουν τα ατοµικά δικαιώµατα. Αν φθά-
σουµε στο σηµείο να ζητάει ο «Μεγάλος Αδερφός» τον
οποιονδήποτε, ενώ έχει αθωωθεί στην Ελλάδα και να τον εκδίδει
η Ελλάδα, τότε µιλάµε ειλικρινά για µία αντιδηµοκρατική –δεν θα
πω φασιστική ή ακραία- αντίληψη. Από την ελληνική πλευρά, θα
έπρεπε να είµαστε προσεκτικότεροι.

Αυτό που µε προβληµατίζει είναι πως ό,τι λένε οι Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής, κύριε ∆ένδια, αυτό κάνουµε. Και βλέ-
πετε, δεν λέω «κάνετε», αλλά λέω «κάνουµε». ∆εν υπάρχει ΟΗΕ
στον πλανήτη, δυστυχώς, δεν υπάρχει ΝΑΤΟ, δεν υπάρχει Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, δεν υπάρχει τίποτα. Και όσο πιο γρήγορα το
καταλάβουµε και το αντιληφθούµε όλοι µας, τόσο το καλύτερο
για εµάς. Κοιτάξτε, δεν είµαστε αντιαµερικανιστές. Όχι. Κάποια
στιγµή, όµως, πρέπει να ορθώσει και ανάστηµα η Ελλάδα. Πρέ-
πει να αποδείξει ότι είναι ο «φωτοδότης» διαφορετικός πολιτικός
παγκοσµίως και να πούµε ένα «όχι». Οι αποφάσεις του ΟΗΕ –
γιατί επικαλούµαστε πολλές φορές αποφάσεις συγκεκριµένες-
των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, έχουν ποτέ υλοποιηθεί για
την Κύπρο µας; Έχουν ποτέ στο Ιράκ ρωτήσει οι Αµερικανοί τα
όσα έχουν κάνει;

Όχι, κύριε Υπουργέ. Εγώ δεν έχω καταλάβει ποτέ στη ζωή µου
γιατί πρέπει η Ελλάδα να είναι δέσµια του λόγου της ή δέσµια
των όποιων αποφάσεων είτε της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε του
ΝΑΤΟ, όταν διεθνώς ισχύει η αρχή της αµοιβαιότητας.

Κύριε Υπουργέ, µε το θέµα της βίζας τι θα κάνουµε; Για να ξέ-
ρουµε τι λέµε. Υπάρχει η αρχή της αµοιβαιότητας; Είµαστε ιθα-
γενείς της Ευρώπης εµείς; ∆ηλαδή, επικαλούµαστε την
Ευρωπαϊκή Ένωση, τη συµφωνία που έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά κανείς Ευρωπαίος πολίτης δεν
έχει βίζα. Μόνο οι Έλληνες έχουν. Οι ιθαγενείς, οι Έλληνες. Άρα,
λοιπόν, ναι, να υπογράψουµε όποια συµφωνία θέλουν οι κύριοι
Αµερικάνοι, όχι όµως καταστρατηγώντας τα ατοµικά δικαιώµατα
του ελληνικού λαού ή του Έλληνα πολίτη και όχι µε το να είναι
ιθαγενείς οι Έλληνες πολίτες.

Να πω επίσης ότι αυτό που µας προβληµατίζει είναι ότι κάποια
στιγµή πρέπει να δούµε ποιο είναι το συµφέρον της Ελλάδας,
κύριε Υπουργέ. ∆εν µπορεί ό,τι µας στέλνουν οι Αµερικάνοι να το
υπογράφουµε. ∆εν µπορεί ό,τι µας λένε οι Αµερικάνοι να το υπο-
γράφουµε. Και να σας πω ένα απλό παράδειγµα για να το κατα-
λάβετε. Η εµµονή των ελληνικών Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.
Γίνεται ένα επαίσχυντο, ένα αναίσχυντο, ένα βάρβαρο χτύπηµα
από δολοφόνους της «ΣΕΧΤΑ» και κάνει δηλώσεις ο πρεσβευτής
των Ηνωµένων Πολιτειών! Αυτό δηλώνει κάτι. Είναι συµβολικό.

Άρα, λοιπόν, αν δεν ορθώσουµε ανάστηµα, κύριε Υπουργέ, και
εάν αβρόχοις ποσί δεχόµαστε ό,τι µας δίνουν οι Αµερικάνοι, τότε
όχι απλά θα είµαστε προτεκτοράτο και θα θυµίζουµε την πάλαι
ποτέ pax romana, τη γνωστή Ρωµαϊκή Αυτοκρατορία, όπου ό,τι
ήθελε ο αυτοκράτορας, το έκανε ο έπαρχος ή ο οποιοσδήποτε
πέριξ της αυτοκρατορίας, αλλά θα «γίνουµε» και δούλοι ενός συ-
στήµατος, το οποίο είναι απάνθρωπο, αντιδηµοκρατικό και φα-
σιστικό.

Λέµε «ΟΧΙ» και καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο κ. Σκυλλά-

κος για τρία λεπτά και µετά ο κ. Χαλβατζής.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Έχει ζητήσει το λόγο και ο κ. Καζά-

κος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Άλλα τρία λεπτά τότε.
Το γνωρίζετε, πως όταν γίνεται κύρωση, από την πλευρά των

κοµµάτων µιλά πάντοτε ένας Βουλευτής. Επειδή αρθρώνετε ένα
λόγο διαφορετικό και επειδή δεν ψηφίζετε την κύρωση της Σύµ-

βασης, πολύ ευχαρίστως, αλλά νοµίζω ότι σε τρία λεπτά, µετά
και την εµπεριστατωµένη εισήγηση και τοποθέτηση της κ. Κα-
νέλλη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι δύο Συµβάσεις και οι τροπολογίες αποτελούν «µνηµείο»

υποταγής στη νέα τάξη πραγµάτων, στη νέα τάξη που αφορά τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, αλλά και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Άκουσα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν λήφθηκε υπ’
όψιν ο Χάρτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα Ανθρώπινα ∆ι-
καιώµατα. Ο Χάρτης αυτός είναι καταδικαστέος, γιατί είναι πολύ
πιο πίσω από τις κατακτήσεις των λαών αµέσως µετά το Β’ Πα-
γκόσµιο Πόλεµο. Είναι πιο πίσω από το Χάρτη των Ηνωµένων Πο-
λιτειών. ∆εν πρέπει να ωραιοποιούµε και να εξαιρούµε από τη
νέα τάξη πραγµάτων την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως κάνει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Εγώ θέλω να σηµειώσω το εξής. Υπάρχουν ευθύνες και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Επί ΠΑΣΟΚ ξεκίνησε η υπό-
θεση στην προσπάθεια να γίνει ευρωπαϊκή σύµβαση εν όψει του
Ευρωσυντάγµατος, δεν πέτυχε αυτό και η Ευρωπαϊκή Ένωση
σπρώχνει όλες τις χώρες στο να κάνουν διµερείς συµβάσεις. Την
υπογραφή την έχει βάλει ο κ. Πετσάλνικος και την εφαρµόζει σή-
µερα, την κυρώνει στη Βουλή η Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτό συµβαί-
νει µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε
ότι αφορά ατοµικά και πολιτικά δικαιώµατα. Ο ένας µονογράφει,
ο άλλος επικυρώνει στη Βουλή!

Και κάτι τελευταίο για να ολοκληρώσω.
Πολλές φορές µας κατηγορούν ορισµένοι για το σύνθηµα που

λέµε και το πιστεύουµε ότι: «∆ίκαιο είναι το δίκιο του εργάτη» και
µάλιστα κάποιος τόλµησε να πει ότι είµαστε και εκτός ορίων ή
εν πάση περιπτώσει εκτός νοµιµότητας. Κάποιοι λένε, κυρίως τα
δύο κόµµατα εξουσίας, ότι πρέπει να εφαρµόζονται οι νόµοι, ότι
πρέπει να εφαρµόζεται το Σύνταγµα και ότι εσείς είστε στα όρια
καµµία φορά.

Για να δούµε, λοιπόν, τώρα πόση υποκρισία κρύβει αυτή η το-
ποθέτηση; Τι το κάνετε το Σύνταγµα; Τι τις κάνετε τις δικαστικές
αποφάσεις, όταν αποδεχόσαστε ότι µπαίνουν υπό διαπραγµά-
τευση; Και όταν µπαίνουν υπό διαβούλευση ή υπό διαπραγµά-
τευση σηµαίνει ότι µπορεί να καταλήξουµε µε βάση αυτές τις δύο
διακοινώσεις στα άρθρα 13 και 17, ότι µπορεί να παραβιαστεί το
Σύνταγµα, θα παραβιαστούν οι αποφάσεις των δικαστηρίων, ότι
θα εκδίδουµε έναν ο οποίος είναι ύποπτος κατά τη γνώµη των
Ηνωµένων Πολιτειών, ένας που αθωώθηκε από τα Ελληνικά δι-
καστήρια.

Το Σύνταγµα είναι σαφές και δια της ερµηνείας προσπαθούν
και η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ να δώσουν άλλη ερµηνεία.
Μέχρι πρόσφατα και µέχρι να µπει το ζήτηµα της έκδοσης στις
Ηνωµένες Πολιτείες και από χώρα σε χώρα της Ευρώπης µε τους
«τροµονόµους» και το ευρωπαϊκό ένταλµα σύλληψης, µέχρι εκεί-
νου του σηµείου, όλοι οι συνταγµατολόγοι και η Βουλή δέχονταν
ότι δεν εκδίδεται Έλληνας πολίτης και ότι δεν εκδίδεται και αλ-
λοδαπός όταν παλεύει για την ελευθερία. Ήταν σαφής η ερµη-
νεία και το τι γράφει το Σύνταγµα. Αµέσως βρήκατε άλλη
ερµηνεία και πιστεύω ότι θα ακούσουµε ότι δεν ισχύει και ότι
είναι λάθος αυτά τα οποία λέµε για το Σύνταγµα.

Εµείς, λοιπόν, επιµένουµε ότι δίκαιο είναι το δίκιο του εργάτη,
αλλά δίκαιο είναι και το δίκιο της Ελλάδας ως χώρα που έχει κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα και καταργούνται.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο συνάδελ-
φος Βουλευτής κ. Κώστας Καζάκος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να προσθέσω απλώς ότι είναι φανερό και γνωστό ότι και

οι δικαστικές συνδροµές, αλλά και η παραχώρηση, η παράδοση
ατόµων σε άλλη χώρα είναι ένα βασικό πεδίο άσκησης των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας.

Με αυτές τις συµφωνίες παραχωρούνται τα κυριαρχικά δικαι-
ώµατα, όχι µόνο σε αυτές τις Συµφωνίες, αλλά και σε πολλές
άλλες περιπτώσεις.

Οι σύντροφοί µου τοποθετήθηκαν επαρκώς και τα είπαν όλα.
Θέλω να πω δύο πληροφορίες προς ενηµέρωση του Τµήµατος,
για να καταλάβουµε µε ποιο δικονοµικό σύστηµα κάνουµε διµε-
ρείς συµφωνίες. Είναι πρόσφατα γεγονότα. Έγκυροι νοµικοί κύ-
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κλοι των Ηνωµένων Πολιτειών ανέλαβαν εκστρατεία και κατάφε-
ραν να αναθεωρηθούν πολλές δίκες καταδικασµένων σε θάνατο
που ήταν πλαστές.

Κατάφεραν και αποφυλακίστηκαν το χρόνο που πέρασε, σ’ ένα
χρόνο, σε µία µόνο πολιτεία που ισχύει η θανατική ποινή ενενή-
ντα πέντε κατάδικοι σε θάνατο. Απελευθερώθηκαν, αθωώθηκαν
και έχουν αυτή τη στιγµή φτιάξει σύλλογο αποφυλακισθέντων
θανατοποινιτών για να δίνει κουράγιο ο ένας στον άλλο, διότι
πρόκειται για ανθρώπινα ράκη. Άλλος έχει κάτσει δέκα χρόνια,
άλλος τρία, άλλος πέντε, περιµένοντας κάθε µέρα τη θανατική
του εκτέλεση, είτε µε τα αέρια είτε µε τις ενέσεις είτε µε την ηλε-
κτρική καρέκλα!

Ανησυχούν και λένε τώρα νοµικοί κύκλοι στην Αµερική, πόσοι
άραγε αθώοι άνθρωποι έχουν θανατωθεί µέσα σ’ αυτά τα πολλά
χρόνια που ισχύουν αυτά τα συστήµατα. Αυτό το δικονοµικό σύ-
στηµα λένε ότι είναι τόσο διάτρητο, µε τόσα κενά που αφήνει πε-
ριθώρια να αναπτύσσεται η αυθαιρεσία, ο εκβιασµός, η
διαφθορά και κυρίως ανάµεσα στις εισαγγελικές αρχές και στους
σερίφηδες, στην αστυνοµία, στις πολιτείες που ισχύει η θανατική
ποινή.

Με αυτούς τους ανθρώπους, µ’ αυτό το σύστηµα που µόνοι
τους το «ζωγραφίζουν» έτσι και ζητάνε πλήρη αναµόρφωση του
δικονοµικού τους συστήµατος, θα κάνουµε διµερείς συµφωνίες!
∆ηλαδή στην ουσία θα µπορούν οι Αµερικάνοι να απαγάγουν
έναν Έλληνα πολίτη ή έναν αλλοδαπό που ζει στην Ελλάδα εάν
τον θεωρήσουν ύποπτο για οποιοδήποτε λόγο, µέσα σ’ αυτήν την
τροµοκρατική εκστρατεία που έχουν εξαπολύσει σε όλο τον
κόσµο, µε πρόσχηµα τις εναντίον τους ενέργειες διαφόρων οµά-
δων, κυρίως µουσουλµάνων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο συνάδελ-

φος κ. Σπύρος Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πάρα πολύ σηµαντικά αυτά τα δύο Πρωτόκολλα και ήµα-

σταν εξαρχής κατηγορηµατικά αντίθετοι µε αυτές τις επιλογές.
Ασφαλώς συναποφασίζονται από τις κυβερνήσεις και τη σηµε-
ρινή της Νέας ∆ηµοκρατίας και χθες αυτής του ΠΑΣΟΚ, όλα όσα
συναποφασίζονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η προσπάθεια
όµως της ταχύτατης εναρµόνισης όλων αυτών των κεντρικών επι-
λογών µας βρίσκει κατηγορηµατικά αντίθετους.

Ποια είναι η κυρίαρχη λογική; Πρόκειται πράγµατι για δύο
Πρωτόκολλα που είναι «µνηµεία» υποταγής. Υποταγή στην ιµπε-
ριαλιστική λογική, στη νέα τάξη πραγµάτων. Πώς αλλιώς µπορεί
να ειπωθεί ότι µπορεί να αθωωθεί τελεσίδικα κατηγορούµενος
στην Ελλάδα και εκεί να ξαναδικαστεί; Και όχι µόνο να δικαστεί,
ειπώθηκε ήδη από αρκετούς, αλλά σε πάρα πολλές πολιτείες των
Ηνωµένων Πολιτειών ισχύει και εφαρµόζεται η ποινή του θανά-
του.

∆εύτερον, αυτά τα δύο Πρωτόκολλα κινούνται στη γραµµή των
«τροµονόµων». Οι «τροµονόµοι» έχουν καταδικαστεί στη συνεί-
δηση του λαού και όχι µόνο των κοµµουνιστών. Τι θέλουν να υλο-
ποιήσουν; Να υλοποιήσουν όσο πιο γρήγορα, όσο πιο γοργά ό,τι
είχε υπογραφεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες.

Σαν αύριο πριν από έξι χρόνια είχαν πέσει οι υπογραφές. Ήταν
ο κ. Πετσάλνικος εκεί που υπέγραψε. Τελικά έχουµε σήµερα την
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας η οποία προσπαθεί, προωθεί,
υλοποιεί µία υπογραφή που έβαλε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Θέλουν µε κάθε τρόπο να επιταχυνθούν, να απλοποιηθούν
όλες αυτές οι πολύ επικίνδυνες διαδικασίες. Ναι, παραβιάζεται
κατάφορα το Σύνταγµα. Και εσείς είστε που επανειληµµένα φω-
νάζετε, µερικές φορές, κραυγάζετε για το Σύνταγµα και για τη
νοµιµότητα.

Λέει ότι υπάρχει δυνατότητα να δηµιουργούνται κοινές ερευ-
νητικές οµάδες οι οποίες τι θα ψάχνουν; Θα ψάχνουν στο πλαί-
σιο της δραστηριότητας του εργατικού, του λαϊκού µαζικού
κινήµατος για να βρουν τροµοκράτες, γιατί και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στις Ηνωµένες Πολιτείες τροµοκράτης χαρακτηρίζε-
ται κάθε ένας ο οποίος παλεύει, αγωνίζεται, διεκδικεί το ψωµί
του, διεκδικεί την αλλαγή της κοινωνίας.

Τελικά υπάρχουν κίνδυνοι. Γίνεται λόγος για ισότητα δικαιω-

µάτων. Ό,τι κάνουν οι Ηνωµένες Πολιτείες µπορεί να κάνει και η
Ελλάδα στις Ηνωµένες Πολιτείες µε αντίστοιχους υπόπτους ή
εγκληµατίες. Να σας θυµίσω το επεισόδιο στη Σούδα και το βια-
σµό της εβδοµηνταεπτάχρονης γυναίκας, που όταν πήγαν οι Έλ-
ληνες δικαστές να αναζητήσουν το δράστη, τον εγκληµατία, τον
Αµερικάνο, αυτός είχε µετατεθεί;

Φοβούµαστε κύριε Πρόεδρε, πολύ ότι σήµερα διαµορφώνο-
νται όροι, συνθήκες και προϋποθέσεις και µε αυτή τη λογική της
διολίσθησης να νοµιµοποιήσουµε τα νέα Γουντανάµο των ΗΠΑ.

Καταψηφίζουµε και τα δύο Πρωτόκολλα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το λόγο έχει ο συνάδελ-

φος κ. Γεώργιος Πεταλωτής για πέντε λεπτά. Θα µιλήσει για τρία
λεπτά ο κύριος Υπουργός και ολοκληρώνεται η συζήτηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ
το λόγο µετά για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Καλώς, κύριε Βενιζέλο.
Ορίστε, κύριε Πεταλωτή έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητώνται εδώ

πέρα στο Τµήµα της Βουλής δύο σηµαντικότατες Συµβάσεις, µε
τη γνωστή διαδικασία που προβλέπει το σχετικό άρθρο του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Ως ΠΑΣΟΚ έχουµε τοποθετηθεί και στην αρµόδια επιτροπή και
υπερψηφίζουµε την κύρωση αυτών των δύο Πρωτοκόλλων παρά
τις επιµέρους αντιρρήσεις τις οποίες αναφέραµε.

Όµως εδώ πέρα σήµερα έρχονται δύο τροπολογίες οι οποίες
ουσιαστικά είναι Ρηµατικές ∆ιακοινώσεις του Υπουργείου Εξω-
τερικών προς την Πρεσβεία των ΗΠΑ, δύο τροπολογίες που
έχουν να κάνουν µε συµπλήρωση αυτών των Πρωτοκόλλων οι
οποίες υπήρχαν µέσα στα αρχικά Πρωτόκολλα και στις αρχικές
Συµβάσεις. Είναι τροπολογίες που έχουν να κάνουν µε την αρχή
της µη παρέκκλισης και µε πιο σπουδαία κατά την άποψή µου
αυτή η οποία έρχεται ως τροπολογία αναφορικά µε την αµοιβαία
έκδοση εγκληµατιών. Είναι το σχετικό άρθρο 17.

Και επειδή έγινε πάρα πολύς λόγος και επαναλαµβάνω ότι
είναι όντως σηµαντικότατες αυτές οι συµβάσεις, είναι σηµαντι-
κότατες γιατί αφορούν σε ατοµικά δικαιώµατα, αφορούν στην
ίδια τη ζωή των πολιτών της Ελλάδας, αλλά και των ξένων υπη-
κόων σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις ΗΠΑ. Αλλά ακρι-
βώς για τον ίδιο λόγο προσφέρονται και σε µια προοδευτική, ας
µου επιτραπεί η έκφραση, φιλολογία για κάποιους οι οποίοι νο-
µίζουν ότι έχουν το µονοπώλιο της υπεράσπισης των ατοµικών δι-
καιωµάτων και ότι εµείς τα δύο κόµµατα εξουσίας είµαστε αυτοί
οι ανάλγητοι, οι οποίοι είµαστε τόσο ρεαλιστές που βάζουµε στην
άκρη τα ατοµικά δικαιώµατα .

Επί των τροπολογιών αυτό που έχω να πω είναι ότι το άρθρο
17 ψηφίστηκε έτσι όπως έρχεται σήµερα εδώ και σε όλα τα
µέλη-κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την αρχή µάλιστα, από
το 2003 και µετά, γιατί αποτελεί όχι µία διαπραγµάτευση των
αδιαπραγµάτευτων αρχών και εγγυήσεων του Συντάγµατός µας,
αλλά αποτελεί ασφαλιστική δικλείδα έτσι ώστε όταν υπάρχει
οποιαδήποτε αντίρρηση και σε σχέση µε το Σύνταγµα, αλλά και
µε τις αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις να ακολουθείται η δια-
δικασία των διαβουλεύσεων

Και εδώ µάλιστα ας µου επιτραπεί να µεταφέρω και ένα ιστο-
ρικό προηγούµενο που υπάρχει από τη Βουλή των Λόρδων του
Ηνωµένου Βασιλείου, όπου σε αυτή τη Βουλή συµµετέχουν και
ανώτατοι δικαστικοί -και έχει την αξία του αυτό- όπου µάλιστα
νοµολογήθηκε ότι αυτές οι αποφάσεις καλύπτουν και τις απο-
φάσεις του δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και του Ευ-
ρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Άρα και
αυτό από µόνο του έχει την αξία.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω µάλιστα ότι επειδή
ακούστηκαν πολλά και στην επιτροπή, αλλά και σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, να µείνω µόνο σε δύο τρία σηµεία.

Εµείς και στη συζήτηση στην επιτροπή είπαµε ότι δεχόµαστε
όλα αυτά τα οποία αναφέρονται σε αυτές τις Συµβάσεις οι οποίες
ούτως ή άλλως είναι προϊόν µιας µεγάλης διαπραγµάτευσης που
ξεκίνησε από το 1990 και µετά, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση προ-
σπάθησε, διείδε ότι ήταν αναγκαίο να δηµιουργηθεί ένας ενιαίος
χώρος ασφάλειας και προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων και
κατέληξε σε αυτές τις Συµβάσεις µε τις ΗΠΑ προκειµένου να
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αντικατασταθούν σε µεγάλο βαθµό οι διµερείς συµβάσεις και
ήδη παρωχηµένες που υπήρχαν ανάµεσα στα κράτη-µέλη και τις
ΗΠΑ.

Να αναφέρω χαρακτηριστικά ότι η σύµβαση η οποία µας κά-
λυπτε µέχρι τώρα µε τις ΗΠΑ ήταν µία σύµβαση του 1931. Άρα
συνεπώς είναι κατανοητό και αντιληπτό ότι θα έπρεπε να υπάρ-
ξει µια αναθεώρηση µιας και πλείστα πράγµατα άλλαξαν από
τότε µέχρι τώρα. Εκείνο όµως το οποίο κρατούµε ως γενική αρχή
και το λέµε και σε αυτή την Αίθουσα, είναι ότι πάνω από όλα βά-
ζουµε το σεβασµό των ατοµικών δικαιωµάτων, των πολιτικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων έτσι όπως προβλέπονται από το Σύ-
νταγµά µας, από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση ∆ικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, αλλά και το Θεµελιώδη Χάρτη των Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Μια διευκρίνιση µόνο, γιατί είναι σηµαντικό, γιατί έχει ακου-
στεί και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα ειδικά από το ΚΚΕ.
Όσον αφορά στη θανατική ποινή το άρθρο 10 του παρόντος
Πρωτοκόλλου κατοχυρώνει το δικαίωµα άρνησης έκδοσης εκ µέ-
ρους του προς ο η αίτηση κράτους σε περίπτωση που απειλεί-
ται η επιβολή ή η εκτέλεση θανατικής ποινής για ένα αδίκηµα.

Υπάρχει άµεση σαφήνεια ως προς αυτό. Εξάλλου υπάρχει και
το 13ο Πρωτόκολλο της ΕΣ∆Α που επίσης επιβάλλει τη µη θανα-
τική ποινή και τη µη εκτέλεση και την άρνηση της έκδοσης όπως
και οι λόγοι άρνησης έκδοσης είναι σε ισχύ όσον αφορά και στην
προηγούµενη διµερή σύµβαση. ∆ηλαδή όπου υπάρχουν λόγοι
άρνησης έκδοσης αναφερόµαστε και παρά την κύρωση αυτών
των Πρωτοκόλλων στην προηγούµενη διµερή σύµβαση ΗΠΑ και
Ελλάδος.

Άρα κάποια πράγµατα που ακούστηκαν ως υπερβολές και για
τα προσωπικά δεδοµένα -υπάρχει σαφής διασφάλιση µ’ αυτό το
Πρωτόκολλο- δεν βοηθούν νοµίζω στο να κατανοήσουµε την
σύγχρονη πραγµατικότητα και να παλέψουµε για το σεβασµό
των ατοµικών δικαιωµάτων .

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Αγαπητέ συνάδελφε, µια

άλλη προσέγγιση γι’ αυτό το οποίο είπατε, για τα κόµµατα εξου-
σίας. Η προσωπική µου εκτίµηση είναι ότι τα κόµµατα είναι κόµ-
µατα διακυβέρνησης Η εξουσία είναι µία και µοναδική και αυτή
ανήκει στο λαό.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Βενιζέλος, για τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή τα Πρα-
κτικά των κοινοβουλευτικών συζητήσεων αποτελούν στοιχείο της
ιστορικής ερµηνείας των νόµων που ψηφίζει η Βουλή των Ελλή-
νων, άρα και των νόµων των κυρωτικών διεθνών συµβάσεων, επι-
θυµώ να διατυπώσω κάποιες σκέψεις ως κριτήριο ερµηνείας
αυτών που ψηφίζουµε και θεσπίζουµε εδώ.

Στο πεδίο της προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων, η σχέση
ανάµεσα στο Εθνικό Σύνταγµα και το ∆ιεθνές ∆ίκαιο είναι µία
σχέση που µπορεί να λειτουργήσει µόνο υπέρ της διεύρυνσης
της προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων. Όχι υπέρ του πε-
ριορισµού και της συστολής της προστασίας. Αυτό αφορά και τη
σχέση Συντάγµατος και Ευρωπαϊκού Κοινοτικού ∆ικαίου πρωτο-
γενούς και παραγώγου , αλλά και τη σχέση Συντάγµατος και Συµ-
βατικού ∆ιεθνούς ∆ικαίου, πολύ δε περισσότερο την
πολυεπίπεδη σχέση Εθνικού Συντάγµατος Ευρωπαϊκού Κοινοτι-
κού ∆ικαίου και Συµβατικού ∆ιεθνούς ∆ικαίου, όπως στην προ-
κειµένη περίπτωση, γιατί εδώ δεν έχουµε κανόνες του
παραγώγου Κοινοτικού ∆ικαίου, αλλά έχουµε µία στην πραγµα-
τικότητα πολυµερή διεθνή σύµβαση που κυρώνεται και από τη
Βουλή των Ελλήνων.

Έχει επίσης πολύ µεγάλη σηµασία να επεκτείνουµε αυτόν µας
τον συλλογισµό και στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου και στον Χάρτη των Θεµελιωδών ∆ικαιωµάτων που
ισχύει έναντι όλων των κοινοτικών οργάνων και αφορά όχι µόνο
την προστασία των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και
καθενός που βρίσκεται στο εσωτερικό της έννοµης τάξης, στο
πεδίο εφαρµογής της ευρωπαϊκής κοινοτικής έννοµης τάξης.

Άρα και η σύµβαση και τα πρωτόκολλα δεν µπορούν παρά να
ερµηνευτούν µόνο ως ενισχυτικά της προστασίας που παρέχει
το Σύνταγµα και σε καµµία περίπτωση συνταγµατικές εγγυήσεις

δεν καταλύονται µέσω κανόνων του Συµβατικού ∆ιεθνούς ∆ι-
καίου στο πεδίο αυτό. Άρα ισχύει η αρχή της µείζονος προστα-
σίας στα ατοµικά δικαιώµατα.

Αυτό έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία γιατί τον 18ο αιώνα όταν
ο Αλέξις Ντε Τοκβίλ χαιρέτιζε τον αµερικανικό νοµικό πολιτισµό
και το αµερικανικό Σύνταγµα, είχε υπ’ όψιν του µία έννοµη τάξη
στην οποία κυριαρχούν οι αντιλήψεις του κράτους δικαίου. Και
χαίροµαι γιατί µετά και την εκλογή του Προέδρου Μπαράκ
Οµπάµα στις ΗΠΑ, αυτός ο παραδοσιακός πολιτικός και νοµικός
φιλελευθερισµός των ΗΠΑ ξαναβγαίνει στην επιφάνεια και όλα
αυτά µε το κίνηµα για την κατάργηση των ειδικών συνθηκών κρά-
τησης και εκδίκασης υποθέσεων στο Γκουαντάναµο παίρνουν
σιγά σιγά σάρκα και οστά. ∆εν θα µπορούσε ποτέ η Ευρωπαϊκή
Ένωση και ο ευρωπαϊκός νοµικός και πολιτικός πολιτισµός να
ανεχθεί παρόµοιες καταστάσεις, εκτός συνταγµατικής προστα-
σίας, εκτός πραγµατικού δικαστικού ελέγχου, εκτός του πεδίου
προστασίας και σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Άρα, ούτε οι διµερείς συµβάσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, ούτε οι συµβάσεις και τα πρωτόκολλα µεταξύ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών µπορούν να
καταλύσουν ή να αλλοιώσουν την προστασία των ατοµικών δι-
καιωµάτων και ιδίως του δικαιώµατος στην προσωπική ελευθερία
που κατοχυρώνεται στο Eλληνικό Σύνταγµα, στην Ευρωπαϊκή
Σύµβαση ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου και στο Χάρτη των Θεµε-
λιωδών ∆ικαιωµάτων.

Νοµίζω ότι, όταν απευθυνόµαστε σε έναν αντισυµβαλλόµενο
που επί τρεις αιώνες τώρα σχεδόν επικαλείται το συνταγµατικό
του πατριωτισµό, πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι και οι ευρωπαϊκές
χώρες και εν πάση περιπτώσει η Ελλάδα έχει το δικό της συ-
νταγµατικό πατριωτισµό. Άρα, είναι προφανές ότι η διαβούλευση
σε καµµία περίπτωση δεν είναι δίαυλος κατάλυσης ή παραβία-
σης των συνταγµατικών δικαιωµάτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ευχαριστούµε, κύριε Βε-
νιζέλο.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Ναι, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Έχετε δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μου κόψατε

ένα από τα τρία λεπτά που ανακοινώσατε πριν, κύριε Πρόεδρε.
Αν συνεχίσω έτσι, θα φτάσω στο µονόλεπτο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριοι συ-
νάδελφοι, κατ’ αρχήν οφείλω ξεκινώντας να ευχαριστήσω και
τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι στα
τρία λεπτά δεν θα προλάβαινα να υπερασπίσω τις τροπολογίες,
οι οποίες νοµίζω ότι προσθέτουν πάρα πολλά στο συγκεκριµένο
κείµενο, δεδοµένου ότι πράγµατι αποτελούν κείµενα υπεράσπι-
σης της συνταγµατικής αξιοπρέπειας της χώρας και τα οποία
προσετέθησαν µετά από ενέργειες και του Υπουργείου ∆ικαιο-
σύνης και του Υπουργείου Εξωτερικών µετά τη συζήτηση στη
∆ιαρκή Επιτροπή και ως αποτέλεσµα της συζήτησης αυτής.

Εισάγονται αυτά τα Πρωτόκολλα, επί τη βάσει του άρθρου 28
παράγραφος 1 του Συντάγµατος, το οποίο ξεκαθαρίζει –αν µου
επιτρέπετε να πω- τον όρο της αµοιβαιότητας. Τα λεχθέντα περί
υποτέλειας κ.λπ. σε αυτή την Αίθουσα µπορεί ίσως να είναι χρή-
σιµα για τις εκλογικές σκοπιµότητες των κοµµάτων που εκφέ-
ρουν έναν τέτοιο λόγο, αλλά έχουν ελάχιστη για να µην πω
µηδενική σχέση µε την αλήθεια.

Εν πάση περιπτώσει, αφορούν το σύνολο του ευρωπαϊκού εγ-
χειρήµατος, αφού τα συγκεκριµένα Πρωτόκολλα αποτελούν εξει-
δικεύσεις της Συµφωνίας µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και
Ηνωµένων Πολιτειών και κατά συνέπεια ο λόγος αυτός, ως εκ-
φέρεται στη Βουλή των Ελλήνων, θα µου επιτρέψετε να πω ότι
συνιστά λόγο αµφισβήτησης του συνολικού ευρωπαϊκού εγχει-
ρήµατος, κάτι το οποίο αποτελεί µεν συνεπή στάση για το Κουµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, όµως δεν αποτελεί συνεπή στάση
ούτε για το Συνασπισµό της Αριστεράς ούτε και για το ΛΑΟΣ.

Θα µου επιτρέψετε και πάλι να πω µε κάθε σεβασµό ότι
άκουσα διάφορες νοµικές παραδοξολογίες και διάφορους πα-
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τριδοκάπηλους λαϊκισµούς που ελάχιστα προσφέρουν στη σο-
βαρότητα του θέµατος, µάλλον συσκοτίζουν. Εν πάση περιπτώ-
σει, θα µου επιτρέψετε και πάλι να πω υπερασπιζόµενος το
κόµµα στο οποίο ανήκω και την Κυβέρνηση που µου έκανε την
τιµή να βρίσκοµαι σήµερα εδώ, ότι τα θέµατα του πατριωτισµού
αφορούν τη συνείδηση όλων µας. ∆εν είµεθα ηµείς ελάσσονος
πατριωτισµού για να δεχόµεθα συγκεκριµένες υποδείξεις και µά-
λιστα µε το συγκεκριµένο τόνο, ως ακόλουθοι δήθεν κάποιας
υπερδύναµης.

Τελειώνοντας οφείλω να πω και κάτι άλλο που κάνει εξαιρε-
τική εντύπωση, ότι καλούµεθα εµείς –µε όλο το σεβασµό για τις
απόψεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος- να καταψηφίσουµε νο-
µοθέτηµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα εν ονόµατι δύο πραγµά-
των, τα οποία ιστορικά και προγραµµατικά το Κοµµουνιστικό
Κόµµα ουδέποτε συνυπέγραψε, το πρώτο εν ονόµατι της πατρί-
δας, από ένα κόµµα που είναι πάντοτε υπέρ του προλεταριακού
διεθνισµού και εν ονόµατι του όρκου µας, από ένα κόµµα που
είναι πάντοτε υπέρ της αθεΐας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Κύρωση του Πρωτο-
κόλλου στη Σύµβαση αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε
ποινικές υποθέσεις µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, που υπογράφηκε στις 26 Μαΐου 1999, όπως προβλέ-
πεται στο Άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, σχετικά µε
την αµοιβαία δικαστική συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιου-
νίου 2003 και των ρηµατικών διακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 199
του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
116/POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής».

Και ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής µε το νέο τίτλο του;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς το άρθρο πρώτο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 603 και ειδικό

αριθµό 47, όπως αναδιατυπώθηκε από τον κύριο Υπουργό και η
οποία θα αποτελέσει το άρθρο δεύτερο του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς η τροπολογία

603/47 που θα αποτελέσει το άρθρο δεύτερο έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία.

Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου το
οποίο αναριθµείται σε άρθρο τρίτο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης έγινε

δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.
Συµφωνεί το Τµήµα να ψηφιστεί και στο σύνολο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το Τµήµα συµφωνεί.
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό

και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης «Κύ-

ρωση του Πρωτοκόλλου στη Σύµβαση αµοιβαίας δικαστικής συν-
δροµής σε ποινικές υποθέσεις µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 26 Μαΐου 1999,
όπως προβλέπεται στο Άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής
σχετικά µε την αµοιβαία δικαστική συνδροµή, που υπογράφηκε
στις 25 Ιουνίου 2003 και των Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων µε αριθ-
µούς ΑΣ 199 του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και 116/POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής» έγινε δεκτό σε µόνη συζήτηση κατ’ αρχήν, κατ’
άρθρο και στο σύνολο κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Σύµβαση αµοιβαίας δικα-
στικής συνδροµής σε ποινικές υποθέσεις µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 26
Μαΐου 1999, όπως προβλέπεται στο Άρθρο 3(2) της Συµφω-
νίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής σχετικά µε την αµοιβαία δικαστική
συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003 και των Ρη-
µατικών ∆ιακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 199 του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 116/POL/09 της
Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο που υπογράφηκε στις 18 Ιανουα-
ρίου 2006 στην Ουάσιγκτον µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε τη Σύµ-
βαση περί αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε ποινικές υποθέ-
σεις, που υπογράφηκε στις 26 Μαΐου 1999, όπως προβλέπεται
στο Άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την αµοι-
βαία δικαστική συνδροµή, που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003.
Το κείµενο του Πρωτοκόλλου, στο πρωτότυπο στην ελληνική και
αγγλική γλώσσα, έχει ως εξής:
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520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Άρθρο δεύτερο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1
του Συντάγµατος, οι Ρηµατικές ∆ιακοινώσεις µε αριθµούς ΑΣ 199
του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και

116/POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής. Τα κείµενα των Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων σε πρωτότυπο
στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχουν ως
εξής:
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528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στη Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 9
αυτού.”

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Κύρωση του Πρωτο-
κόλλου στη Συνθήκη περί αµοιβαίας εκδόσεως εγκληµατιών
µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής που υπο-
γράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο Ερµηνευτικό Πρωτόκολλο
αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµβρίου 1937, όπως προ-
βλέπεται στο άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά
µε την έκδοση, που υπογράφηκε 25 Ιουνίου 2003 και των ρηµα-
τικών διακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 200 του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 117/POL/09 της
Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής».

Και ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής µε το νέο τίτλο του;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς το άρθρο πρώτο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 604 και ειδικό

αριθµό 48, όπως αναδιατυπώθηκε από τον κύριο Υπουργό και η
οποία θα αποτελέσει το άρθρο δεύτερο του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Συνεπώς, η τροπολογία

604/48 που θα αποτελέσει το άρθρο δεύτερο έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία.

Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου το
οποίο αναριθµείται σε άρθρο τρίτο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης έγινε

δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Συµφωνεί το Τµήµα να ψηφιστεί και στο σύνολο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το Τµήµα συµφωνεί.
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό

και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Κύ-

ρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοιβαίας εκδόσεως
εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο Ερµηνευτικό
Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµβρίου 1937,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της Συµφωνίας µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής
σχετικά µε την έκδοση, που υπογράφηκε 25 Ιουνίου 2003 και των
ρηµατικών διακοινώσεων µε αριθµούς ΑΣ 200 του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 117/POL/09 της
Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής» έγινε δεκτό
σε µόνη συζήτηση κατ’ αρχήν κατ’ άρθρον και στο σύνολο κατά
πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη περί αµοιβαίας εκ-
δόσεως εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής που υπογράφηκε στις 6 Μαΐου 1931, και στο Ερ-
µηνευτικό Πρωτόκολλο αυτής, που υπογράφηκε στις 2 Σε-
πτεµβρίου 1937, όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 (2) της
Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την έκδοση, που υπο-
γράφηκε 25 Ιουνίου 2003 και των ρηµατικών διακοινώσεων µε
αριθµούς ΑΣ 200 του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και 117/POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο που υπογράφηκε στις 18 Ιανουα-
ρίου 2006 στην Ουάσιγκτον µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σε σχέση µε τη Συν-
θήκη περί αµοιβαίας εκδόσεως εγκληµατιών µεταξύ Ελλάδος και
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, που υπογράφηκε στις 6
Μαΐου 1931, καθώς και το Ερµηνευτικό Πρωτόκολλο αυτής που
υπογράφηκε στις 2 Σεπτεµβρίου 1937, όπως προβλέπεται στο
Άρθρο 3(2) της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε την έκδοση,
που υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003. Το κείµενο του Πρωτο-
κόλλου, στο πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα, έχει
ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1
του Συντάγµατος, οι Ρηµατικές ∆ιακοινώσεις µε αριθµούς ΑΣ 200

του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και 117/
POL/09 της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής.
Τα κείµενα των Ρηµατικών ∆ιακοινώσεων σε πρωτότυπο στην αγ-
γλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχουν ως εξής:
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Άρθρο τρίτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, του δε Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 14
αυτού.”

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχε-
δίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το Τµήµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι εισερχόµεθα στη συζήτηση επί των άρθρων και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου: «Μεταρρυθµίσεις στην οργάνωση της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µεταχείριση χρη-
στών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε επί της αρχής στη χθεσινή συνε-
δρίαση. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα 1
έως 29, δηλαδή τα τρία πρώτα κεφάλαια του νοµοσχεδίου και
στην απογευµατινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα υπόλοιπα
άρθρα, δηλαδή τα άλλα τρία κεφάλαια, και οι τροπολογίες ως
µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Γεροντόπουλος
για οκτώ λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Οκτώ λεπτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Οκτώ λεπτά είναι. Τώρα

θα εξαρτηθεί και από τον αριθµό των εγγεγραµµένων το αν θα
µπορούµε να έχουµε και µια άνεση χρόνου.

Κύριε Γεροντόπουλε, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΓΕΡΟΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τις µεσονύχτιες κορόνες που είχαµε σ’ αυτή την Αίθουσα

ελπίζω ότι θα επανέλθουµε στο πνεύµα συναίνεσης µε το οποίο
ξεκινήσαµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή. Κύριε
Υπουργέ, εσείς προκρίνατε το µοντέλο διάρθρωσης της Ιατρο-
δικαστικής Υπηρεσίας, όπως µας το παρουσιάσατε. Εγώ χθες
πρότεινα να το δεχθούµε, απλώς για λόγους ακαδηµαϊκούς θα
ήθελα να σας αναφέρω ότι αυτό το µοντέλο προκρίνεται µόνο
στην Ελλάδα. Σε καµµία χώρα της Ευρώπης, πλην ίσως της Ισπα-
νίας, δεν έχουµε διαρθρωµένη Ιατροδικαστική Υπηρεσία η οποία
να εξαρτάται από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Εκείνο το οποίο
συµβαίνει στις χώρες της Ευρώπης, στη Γαλλία, στη Γερµανία,
στην Ιταλία, ακόµη και στην Ελβετία, είναι οι ιατροδικαστικές
πράξεις να διενεργούνται στα νοσοκοµεία από ιατροδικαστές
που είναι διορισµένοι στα νοσοκοµεία, καθώς επίσης και στα πα-
νεπιστήµια. Εκείνο που θέλω δε, να σας πω είναι ότι η Ιατροδι-
καστική Υπηρεσία στην Ελλάδα από το 1910, όπως
δηµιουργήθηκε, µέχρι και σήµερα έχει πετύχει πολλά. Χρειάζεται
κάτι, χρειάζεται υλικοτεχνική υποδοµή και ανθρώπινο δυναµικό,
υλικοτεχνική υποδοµή που δεν υπάρχει. Ξέρετε ότι οι ιατροδικα-
στικές υπηρεσίες ως τώρα βρίσκονται µέσα στα νοσοκοµεία, δη-
λαδή είναι κοµµάτια του νοσοκοµείου, χωρίς να είναι οργανικά
µέλη του νοσοκοµείου; Αυτό δηµιουργεί κάποια προβλήµατα.
Χρειαζόµαστε λοιπόν αναβάθµιση της υλικοτεχνικής υποδοµής.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω και κάτι ακόµη. Εδώ
πέρα, όπως µας δίδετε στο άρθρο 1 τη διάρθρωση, αναφέρεστε
σε κάποιες περιοχές στα περιφερειακά τµήµατα και στα τοπικά
τµήµατα χωρίς να περιλαµβάνετε όλη την Ελλάδα. Για παρά-
δειγµα, λέµε για τη Λαµία ότι θα υπάρχει τοπικό τµήµα χωρίς να
συζητούµε για την υπόλοιπη Στερεά Ελλάδα. Μιλούµε για τη
Θράκη χωρίς να λέµε τι θα γίνει µε τους υπόλοιπους νοµούς της
ανατολικής Μακεδονίας. Και µια και µιλούµε για τη Θράκη θα
ήθελα να σας πω ότι επειδή η Αλεξανδρούπολη είναι πρωτεύ-
ουσα ενός νοµού πολύ µεγάλου, µε 250 χιλιόµετρα µήκος, αντι-
λαµβάνεστε ότι η Κοµοτηνή δεν είναι δυνατόν και την
Αλεξανδρούπολη και το Νοµό Έβρου να µπορέσει να τους ικα-
νοποιήσει. Γι’ αυτό θα πρότεινα τη δηµιουργία ενός τοπικού τµή-

µατος, µιας τοπικής ιατροδικαστικής υπηρεσίας στο Νοµό
Έβρου µε έδρα την Αλεξανδρούπολη.

Στη συνέχεια, επειδή τα άρθρα τα έχουµε συζητήσει µε µε-
γάλη λεπτοµέρεια, θα ήθελα να µπω στο κεφάλαιο 2. Είναι ένα
κεφάλαιο πολύ σηµαντικό. Αναφέρεται στα µέτρα για τη βελ-
τίωση του σωφρονιστικού συστήµατος. Μιλούµε για την ίδρυση
κέντρων απεξάρτησης. Είναι πάρα πολύ σωστό. Θα ήθελα όµως
στο σηµείο αυτό εκτός από τη θεωρητική ίδρυση να ορίσουµε
και συγκεκριµένα πού δηµιουργείται αυτό το κέντρο απεξάρτη-
σης.

Στο ίδιο κεφάλαιο, το άρθρο 13 µιλάει για την ένταξη των Ει-
δικών Θεραπευτικών Καταστηµάτων του Υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης στο ΕΣΥ, κάτι το οποίο οφείλαµε να το έχουµε κάνει πιο
νωρίς, όπως σας είπα, καθώς επίσης και τη δυνατότητα µετα-
φοράς κάποιων κρατουµένων που δεν µπορούν να καλυφθούν
από τα Ειδικά Θεραπευτικά Καταστήµατα του Υπουργείου ∆ι-
καιοσύνης στα υπόλοιπα νοσοκοµεία του ΕΣΥ. Κύριε Υπουργέ,
εδώ πέρα απλώς θα πρέπει µε τη δική σας πίεση να µπορέσουν
αυτά τα Ειδικά Θεραπευτικά Καταστήµατα που ήταν του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης και τώρα µεταφέρονται στο ΕΣΥ να καλυ-
φθούν τόσο από γιατρούς όσο και από το υπόλοιπο προσωπικό
και να µην έχουµε τα ίδια προβλήµατα που είχαµε ως τώρα.

Στο άρθρο 14 µιλούµε για τη µετατροπή των ποινών κάποιων
κρατουµένων που είναι φυλακισµένοι µέχρι πέντε χρόνια και
απλώς θέλω να επισηµάνω πάλι ότι η υποχρέωση απεµπόλησης
του δικαιώµατος της έφεσης µπορεί από τα δικαστήρια να κριθεί
ως αντισυνταγµατική.

Στο άρθρο 15 όπου µιλούµε για τις ποσότητες τις οποίες πιά-
νουν σ’ ένα άτοµο και µπορεί µε αυτές να θεωρηθεί ότι είναι χρή-
στης, απλός χρήστης και όχι έµπορος, υπάρχει κάποια
παράγραφος στην οποία λέτε: «Εκτός αν το δικαστήριο κρίνει
αλλιώς». Εποµένως ό,τι και να ορίσουµε εµείς εδώ πέρα από τη
στιγµή που υπάρχει αυτό το σηµείο, αυτή η συγκεκριµένη φράση,
πιστεύω ότι ουσιαστικά µπορεί να ανατραπεί από το οποιοδή-
ποτε δικαστήριο.

Το άρθρο 16 είναι ένα άρθρο κοινωνικής ευαισθησίας που
εσείς το προτείνατε και δείχνετε πραγµατικά την ευαισθησία που
σας διακρίνει. Το έχουµε ζητήσει και το ξαναζητάµε. Στις µητέρες
οι οποίες βγαίνουν έξω και των οποίων ο αριθµός είναι ελάχιστος
-είναι εννιά ή δέκα- και έχουν ένα ανήλικο παιδί αν δεν χορηγή-
σουµε ιατρική περίθαλψη και έναν ελάχιστο µισθό, αυτές οι µη-
τέρες δεν θα µπορέσουν να τα βγάλουν πέρα και θα
αναγκαστούν να ξαναπέσουν σε παραβάσεις.

Επίσης χθες αναφέρθηκε από τον κ. Βορίδη –και θα ήθελα να
το δούµε- ότι, µε βάση την αρχή της ισότητος των δύο φύλων, και
οι πατέρες που έχουν την επιµέλεια τελικά αν προσφύγουν στα
δικαστήρια θα κερδίσουν τη δυνατότητα και αυτοί να κάνουν
χρήση αυτής της διάταξης.

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 20 για τις φυλακές Γ’
τύπου. Είναι πάρα πολύ σωστή η διάκριση. Απλώς να τη δούµε να
γίνεται και στην πράξη.

Άρθρο 22 όπου µιλούµε για κάποιους οι οποίοι, φύλακες κυ-
ρίως, εν υπηρεσία και ένεκα ταύτης σκοτώθηκαν ή είναι ανίκανοι,
µε ποσοστό αναπηρίας πάνω από 67%. Είναι µια πολύ σωστή διά-
ταξη, όµως κάπου λέτε ότι από τη στιγµή που κάποιος κάνει
χρήση του δικαιώµατος αυτού και διορίζεται στο δηµόσιο τότε θα
πρέπει να ζητήσει αναστολή του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος.
Αντιλαµβάνεστε ότι αν το παιδί διοριστεί η µητέρα πώς θα µπο-
ρέσει να επιζήσει χωρίς καν τη σύνταξη του πατέρα, ο οποίος
είναι νεκρός σήµερα; Χρειάζεται λοιπόν να το δούµε και αυτό το
σηµείο και να αφαιρέσουµε αυτό το κοµµάτι. Για ποιο λόγο να
µην δίνεται και η σύνταξη και να µπορεί να διοριστεί ένα άτοµο
στο δηµόσιο;

Πηγαίνω στο άρθρο 26. Το άρθρο 26 είναι πολύ σηµαντικό.
Αναφέρεται στην εγκληµατική πράξη εναντίον αστυνοµικού
υπαλλήλου, εναντίον λιµενικού, πυροσβέστη και υγειονοµικού
υπαλλήλου. Θέλω να πω κάτι. Τα τελευταία γεγονότα, η επανεµ-
φάνιση της τροµοκρατίας µάς επαναφέρουν στη µνήµη όλα τα
προηγούµενα τροµοκρατικά κτυπήµατα. Να ξεκαθαρίσουµε ότι
οι τροµοκράτες είναι κοινοί δολοφόνοι, σε καµµία περίπτωση δεν
χαρακτηρίζονται από κάποια ιδεολογία και έτσι οφείλουµε να
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τους αντιµετωπίσουµε. Χθες πρέπει να σας πω ότι έγινε µια δια-
δήλωση αστυνοµικών για το συνάδελφό τους. Θα την περίµενα
πιο µαζική, θα ήθελα να είναι περισσότεροι και αστυνοµικοί αλλά
και πολίτες, γιατί το φαινόµενο της τροµοκρατίας, αυτό των στυ-
γνών δολοφόνων, οφείλουµε να το καταδικάσουµε όλοι οι Έλ-
ληνες.

Το άρθρο 27 θα µείνει στην ιστορία σαν το άρθρο που αναφέ-
ρεται στην αυστηροποίηση των ποινών για τους κουκουλοφό-
ρους. Έχει γίνει πολλή συζήτηση. Πολύ σωστά αυτό το άρθρο
έχει περιληφθεί στο παρόν νοµοσχέδιο. Μιλήσαµε χθες και εί-
παµε ότι άλλο είναι το να διαδηλώνεις, έστω και δυναµικά, και
άλλο το να χουλιγκανίζεις, καθώς επίσης και ότι δυστυχώς στο
παρόν άρθρο υπάρχουν και κάποιες «µαύρες τρύπες». Είπαµε,
εντάξει αυτός ο οποίος πιάνεται την ώρα που βιαιοπραγεί και φο-
ράει κουκούλα ή έχει αλλοιωµένα τα χαρακτηριστικά του. Αλλά
αυτός που µεταφέρει την πέτρα ή το τσεκούρι ή το άλλο αντι-
κείµενο βίας πηγαίνοντας στη διαδήλωση αυτός δεν πρέπει να
συλληφθεί και να έχει µία πιο αυστηρή ποινή; Καθώς επίσης τι θα
γίνει µε τα επιχειρήµατα, όταν θα φθάσουµε στη δίκη, κάποιων
που θα πουν ότι φορούσαν την κουκούλα επειδή είναι µόδα ή το
κασκόλ επειδή έπεφταν δακρυγόνα ή επειδή είναι κρυωµένοι και
θα µας αναφέρουν τέτοια επιχειρήµατα; Πώς θα µπορέσουµε να
τα αντιµετωπίσουµε και πώς θα µπορέσουµε να φτιάξουµε το
άρθρο 27 µε τέτοιο τρόπο ώστε να µην µπορούν να ξεφύγουν οι
παραβάτες;

Ας εξετάσουµε το άρθρο 29 που είναι για την άρση του απορ-
ρήτου των επικοινωνιών. Εδώ θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα
προσεκτικοί ώστε να µην έχουµε παραβίαση της προστασίας των
ατοµικών δικαιωµάτων, αλλά πάνω απ’ όλα να µην ξεχνάµε ότι
δεν µπορούµε να εξισώνουµε τους δουλέµπορους µε τους οικο-
νοµικούς µετανάστες.

Νοµίζω ότι επειδή έχει γίνει ενδελεχής συζήτηση τόσο στην
επιτροπή όσο και στη Βουλή µπορούµε πραγµατικά να φθάσουµε
σε κοινούς τόπους, σε κοινές θέσεις, κύριε Υπουργέ, και µπο-
ρούν να γίνουν ακόµα και την τελευταία στιγµή κάποιες διορθώ-
σεις στα άρθρα που να είναι αποδεκτές απ’ όλες τις πτέρυγες ή
αν είναι αδύνατον, από όσο το δυνατόν περισσότερες πτέρυγες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ροντόπουλο.
Θέλω να ενηµερώσω το Τµήµα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βορίδης ορί-
ζει ως ειδικό αγορητή τον κ. Πλεύρη.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Τζάκρη.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα

µπορούσα να µην αναφερθώ για άλλη µια φορά απ’ αυτό εδώ το
βήµα στην προχειρότητα µε την οποία νοµοθετεί αυτή η Κυβέρ-
νηση.

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο-«σκούπα» το οποίο υποτί-
θεται ότι ρυθµίζει µια πληθώρα θεµάτων ασχέτων µεταξύ τους.
Από την οργάνωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας της χώρας
µας µέχρι και την καθιέρωση της ηµέρας αργίας όλων των υπαλ-
λήλων των καταστηµάτων κράτησης, της ηµέρας εορτασµού της
µνήµης του Αγίου Λογγίνου. ∆εν είναι εποµένως δυνατόν, κύριε
Υπουργέ, να συνεχίσουµε να νοµοθετούµε κατ’ αυτόν τον τρόπο.

Όπως επεσήµανα και χθες εκτιµώ ότι το άρθρο 1 οδηγεί την Ια-
τροδικαστική Υπηρεσία πολλά χρόνια πίσω, αφού όλες οι περι-
φερειακές και τοπικές ιατροδικαστικές υπηρεσίες θα υπάγονται
διοικητικώς στον προϊστάµενο της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας
Αθηνών. Η συγκεκριµένη διοικητική διάρθρωση είναι µοναδική
τουλάχιστον για το σύγχρονο δυτικό κόσµο και για τα δεδοµένα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και υποβαθµίζει και ουσιαστικά απα-
ξιώνει τις άλλες ιατροδικαστικές υπηρεσίες.

Άποψή µας είναι ότι πρέπει να µείνουν ανεξάρτητες αρχές σε
επίπεδο τουλάχιστον υγειονοµικής περιφέρειας και σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν µπορεί να ακολουθηθεί το συγκεντρωτικό µοντέλο
που προτείνεται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο.

Στο άρθρο 2 επιχειρήσατε αρχικά την κατάργηση του ισχύο-
ντος µέχρι σήµερα συστήµατος άσκησης της ιατροδικαστικής
επιστήµης κατά τρόπο επιεικώς απαράδεκτο, πρόχειρο και προ-
σβλητικό για τους πανεπιστηµιακούς ιατροδικαστές και τα πανε-

πιστηµιακά ιατροδικαστικά εργαστήρια. Το γεγονός ότι αποσύ-
ρατε τις συγκεκριµένες διατάξεις άρον-άρον αποδεικνύει περί-
τρανα την προχειρότητα µε την οποία έγινε η διαβούλευση µε
την πανεπιστηµιακή κοινότητα.

Στο άρθρο 3 προβλέπονται οι οργανικές θέσεις της ενιαίας
πλέον Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας την οποία όµως, εµείς απορ-
ρίπτουµε συνολικά. Θέλω να σηµειώσω ότι από τις σαράντα θέ-
σεις που προβλέπονται οι τριάντα επτά είναι ήδη καλυµµένες. Τι
θα γίνει µε τους νέους ειδικευόµενους, κύριε Υπουργέ, της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας; Ουσιαστικά τους εξωθείτε στην ανερ-
γία.

Στο άρθρο 4 τώρα το οποίο, επίσης, απορρίπτουµε αναρωτιέ-
µαι για ποιους λόγους δεν θα µπορούσε η επιλογή και η πρό-
σληψη των ιατροδικαστών να γίνεται µε τα ίδια ακριβώς κριτήρια,
όπως η επιλογή και η πρόσληψη των γιατρών του ΕΣΥ. Νοµίζω
ότι το λιγότερο ως απαράδεκτα µπορώ να χαρακτηρίσω τα προ-
σόντα που απαιτούν οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου αυτού για
το διορισµό ενός ιατροδικαστή και θα πρέπει να µας δώσετε σα-
φείς εξηγήσεις.

Περαιτέρω µε την παράγραφο 5 που αφορά τις εξουσίες ή κα-
λύτερα τις υπερεξουσίες του προϊσταµένου της Ιατροδικαστικής
Υπηρεσίας Αθηνών ουσιαστικά η απόφαση για το ποιοι θα προ-
σλαµβάνονται λαµβάνεται από αυτόν µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για την ανεξαρτησία τους.

Όσον αφορά το άρθρο 5 παραχωρείται στον προϊστάµενο της
Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών και ο απόλυτος έλεγχος ανα-
φορικά µε το ποιοι ιατροδικαστές θα προάγονται σε Α’ τάξης από
Β’ τάξης.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 6, κύριε Υπουργέ, για το οποίο χθες
µας ψέξατε όλους, σύσσωµη την Αντιπολίτευση. Μας είπατε ότι
αποτελεί πιστή αντιγραφή του Υπαλληλικού Κώδικα που ορίζει
τα προσόντα των προϊσταµένων.

Έχω να σας πω ότι στο άρθρο 6 που συζητάµε σήµερα δεν
έχετε βάλει τις διατάξεις που αφορούν την καλή γνώση ξένης
γλώσσας ως προϋπόθεση για τη θέση του προϊσταµένου της Ια-
τροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών, διότι το άρθρο 83 του ∆ηµο-
σιοϋπαλληλικού Κώδικα, το οποίο επικαλεστήκατε, του νόµου
δηλαδή 2683/1999, προϋποθέτει για την προαγωγή στο βαθµό
του Γενικού ∆ιευθυντή την καλή γνώση µιας ή περισσοτέρων ευ-
ρωπαϊκών γλωσσών από τις πλέον διαδεδοµένες. Και ερωτώ
άραγε, γιατί; Μήπως ο ευνοούµενός σας δεν έχει καλή γνώση
µιας τουλάχιστον ευρωπαϊκής γλώσσας;

Όσον αφορά τα άρθρα 7 έως 10 υπό κανονικές συνθήκες θα
ήµασταν σύµφωνοι, κύριε Υπουργέ, µε την κατάρτιση κανονι-
σµού λειτουργίας για την Ιατροδικαστική Υπηρεσία. Όµως οι αλ-
λαγές που θέλετε να φέρετε στην Ιατροδικαστική Υπηρεσία και
κυρίως το συγκεντρωτικό µοντέλο που επιχειρείτε να δηµιουρ-
γήσετε και ο τρόπος µε τον οποίο η νέα Ιατροδικαστική Υπηρε-
σία θα διαρθρώνεται διοικητικά, εκτιµούµε ότι οδηγεί σε
οπισθοδρόµηση και µας αναγκάζει να καταψηφίσουµε και τα
άρθρα αυτά.

Περνάω τώρα στο δεύτερο κεφάλαιο και συγκεκριµένα στο
άρθρο 11. Έπρεπε να περάσουν πέντε ολόκληρα χρόνια για να
θυµηθείτε το Κέντρο Απεξάρτησης Τοξικοµανών στη Χαλκιδική.
Ένα έργο το οποίο εµείς το 2004 σας το παραδώσαµε µε περα-
τωµένες τις εργασίες του σε ποσοστό 95% και παρά το γεγονός
ότι είχε τόσο προχωρηµένες εργασίες καταφέρατε να περάσουν
πέντε ολόκληρα χρόνια και να µην έχει µπει ακόµα σε λειτουργία.
Ιδιαίτερη εντύπωση όµως προκαλεί και η αναφορά που γίνεται
στην ίδρυση ενός νέου κέντρου του οποίου δεν προβλέπεται η
έδρα στο παρόν νοµοσχέδιο.

Ποιο θα είναι το κέντρο αυτό, κύριε Υπουργέ; Είναι δυνατόν
να µας ζητάτε να ψηφίσουµε γενικά και αόριστα ένα «κέντρο-
φάντασµα» του οποίου δεν προσδιορίζεται η έδρα και για το
οποίο δεν µας λέτε πώς θα διαρθρωθεί; Ενηµερώστε µας πρώτα
για το πού θα βρίσκεται, δώστε µας µερικά στοιχεία και εµείς βέ-
βαια θα το στηρίξουµε.

Στο άρθρο 12 συνιστώνται οι οργανικές θέσεις στα Κέντρα
Απεξάρτησης που προβλέπονται µε το νοµοσχέδιο αυτό. Πάλι
µας λέτε να συµφωνήσουµε στη σύσταση οργανικών θέσεων
ενός κέντρου του οποίου δεν προβλέπεται η έδρα. Πείτε µας πού
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θα εδρεύει, κατασκευάστε το πρώτα και µετά µε µεγάλη µας
χαρά να συµφωνήσουµε στις οργανικές θέσεις που εσείς θέλετε
να συστήσετε.

Στο άρθρο 13 θέλω να τονίσω ότι η ένταξη των Ειδικών Θερα-
πευτικών Καταστηµάτων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης στο ΕΣΥ
αποτελούσε πάγιο αίτηµα του ΠΑΣΟΚ. Θα πρέπει όµως παράλ-
ληλα µε τη µετακύλιση των ευθυνών από Υπουργείο σε Υπουρ-
γείο να προβείτε σε µια ριζική αναβάθµιση των υπηρεσιών, στην
ουσιαστική διεύρυνση και συµπλήρωση των υποδοµών τους που
βρίσκονται σε άθλια, σε τριτοκοσµική κατάσταση θα έλεγα, και
βεβαίως στην αναγκαιότητα να προσλάβετε επιστηµονικό προ-
σωπικό, κυρίως γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό, που θα
επανδρώσει τα κέντρα αυτά.

Στο άρθρο 14 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 1 έρχεσθε
και προκειµένου να αποσυµφορήσετε τις φυλακές –διότι το
προηγούµενο εγχείρηµά σας ο ν. 2737/2008 απέτυχε παταγω-
δώς- απελευθερώνετε ένα σύνολο κρατουµένων χρησιµοποιώ-
ντας το θεσµό της υφ’ όρων απόλυσης στερηµένο όµως από τα
εχέγγυα της κρίσης των δικαστικών συµβουλίων και τους περιο-
ρισµούς της υφ’ όρων απόλυσης, όπως αυτή διαµορφώνεται
στον Ποινικό και στο Σωφρονιστικό µας Κώδικα.

Θα έλεγα ότι εδώ περνάτε ένα µήνυµα –αναφέρθηκα αναλυ-
τικά στις περιπτώσεις αυτές- ότι όποιος έχει κάνει σοβαρά αδι-
κήµατα και άρα έχει οικονοµική δυνατότητα να πληρώσει τη
ποινή που του επιβλήθηκε, θα αφεθεί ελεύθερος στην κοινωνία,
πληρώνοντας σε τιµή ευκαιρίας την ποινή του, ενώ ο φουκαράς
κρατούµενος που κρατείται για χρέη από επιταγές, για χρέη στην
Εφορία, για χρέη στο ΤΕΒΕ και για παραβάσεις του Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας, θα µένει κρατούµενος και θα εκτίει την ποινή
του, γιατί αυτός είχε την ατυχία να µην έχει κάνει τόσο σοβαρό
αδίκηµα, ώστε το δικαστήριο να του µετατρέψει την ποινή του
και έτσι για να βγει από τη φυλακή πρέπει να πληρώσει την αρ-
χική µετατροπή της ποινής του προς 10 ευρώ ηµερησίως και όχι
τη σηµερινή.

Αν πραγµατικά θέλετε να αποσυµφορήσετε τις φυλακές, κύριε
Υπουργέ, τότε να δώσετε τη δυνατότητα εξόδου σε όσους κα-
ταδικάστηκαν σε ελαφρά πληµµελήµατα και όχι σε καταδίκους
για κακουργήµατα ή για σοβαρά πληµµελήµατα, οι οποίοι µπορεί
να εκτίουν ποινές συγχωνευτικές ακόµα και δεκαπέντε ετών και
οι οποίοι θα δικαιούνται να αποφυλακιστούν µε µετατροπή της
ποινής τους, επειδή η ποινή βάσης τους είναι κάτω από πέντε
ετών, όπως ρητά ορίζεται στο άρθρο 15 παράγραφος 1 του
προηγούµενου ν. 3727/2008.

Στο άρθρο 15 έκανα χθες κάποιες παρατηρήσεις που αφορούν
τα ποσοτικά κριτήρια που βάλατε. Η συγκεκριµένη διάταξη δεν
προσφέρει τίποτα στην αντιµετώπιση των χρηστών και αυτό διότι
η δικαιοσύνη έχει ασφαλέστερα κριτήρια από το ποσοτικά για να
κρίνει πότε η κατοχή µιας συγκεκριµένης ποσότητας είναι για
ίδια χρήση και πότε για εµπορία.

Έρχοµαι στο άρθρο 16 όπου συνεχίζονται οι παραλογισµοί,
τους οποίους σας εξέθεσα χθες και τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν και έχουν σχέση µε κάποια αδικήµατα που µπορεί να έχει
τελέσει η µητέρα που έχει ανήλικο παιδί κάτω των πέντε ετών και
σχετίζονται µε την ίδια την ικανότητά της να ασκεί τη γονική µέ-
ριµνα.

Το άρθρο 17, όπως χθες τροποποιήθηκε, επιφέρει βελτιώσεις
βεβαίως στη προγενέστερη διάταξη, εφόσον ο φυσικός χώρος
των κρινοµένων και όχι η Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου ∆ι-
καιοσύνης διατηρεί τη πλειοψηφία της και µε αυτές τις προϋπο-
θέσεις το ψηφίζουµε.

Είµαστε αντίθετοι, όµως µε το άρθρο 18 που επιτρέπει την
απόσπαση διευθυντών και άλλων υπαλλήλων, χωρίς τη σύµφωνη
γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

Στο άρθρο 19 διαφωνούµε µε τη ρύθµιση αυτή, που ουσια-
στικά ανοίγει το δρόµο για την πρόσληψη µάνατζερ στη φυλακή,
αλλά θα θέλαµε να εξετάσετε την πρόταση των σωφρονιστικών
υπαλλήλων να υπάρχει η δυνατότητα πρόσληψης των στελεχών
της διοίκησης των φυλακών από τη Σχολή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
η οποία και µπορεί να εγγυηθεί ως προς τις γνώσεις και τις ικα-
νότητες των αποφοίτων της.

Στο άρθρο 20 τώρα πρέπει να τονίσω ότι στα σύγχρονα κατα-

στήµατα κράτησης ο διαχωρισµός γίνεται στα ίδια τα καταστή-
µατα κύριε Υπουργέ.

Στο άρθρο 21 συµφωνούµε µε την επέκταση των διατάξεων
που αφορούν το πόθεν έσχες και για το προσωπικό των κατα-
στηµάτων κράτησης. Συµφωνούµε και µε την παράγραφο 2 που
εισήχθη στο νοµοσχέδιο για το στάδιο της εξέτασής του στην
Επιτροπή και αφορά τη µετακίνηση ασθενών κρατουµένων σε
δηµόσια νοσοκοµεία, όταν δεν είναι δυνατή η νοσηλεία τους στα
ειδικά θεραπευτικά καταστήµατα.

Στο άρθρο 22 συµφωνούµε µε την επέκταση των ευεργετικών
ρυθµίσεων που αφορά το προσωπικό της ΕΛΑΣ και τους σω-
φρονιστικούς υπαλλήλους.

Στο άρθρο 23 να υπενθυµίσω τη γνωστή και πάγια θέση µας
ενάντια στη διαδικασία της συνέντευξης για το διορισµό υπαλ-
λήλων στο δηµόσιο τοµέα και εποµένως, η διάταξη αυτή µας βρί-
σκει κάθετα αντίθετους.

Περνώ τώρα στο τρίτο κεφάλαιο και συγκεκριµένα στα άρθρα
24 και 25, του προτεινόµενου νοµοσχεδίου, µε το οποίο θεσπί-
ζονται διακεκριµένες περιπτώσεις στα εγκλήµατα διατάραξης
της κοινής ειρήνης, της απρόκλητης σωµατικής βλάβης, διακε-
κριµένες περιπτώσεις στα εγκλήµατα διατάραξης της κοινής ει-
ρήνης, της απρόκλητης σωµατικής βλάβης, βαριάς σωµατικής
βλάβης, ληστείας και διακριµένων περιπτώσεων φθοράς ξένης
ιδιοκτησίας, όταν ο δράστης ενήργησε φορώντας κουκούλα ή
έχοντας αλλοιωµένα τα χαρακτηριστικά του προσώπου του.

∆εν θα σας απαριθµήσω ξανά τις διατάξεις του νόµου. Απλά
θέλω να σας επισηµάνω τον εσφαλµένο προσανατολισµό του
υπό ψήφιση νοµοθετήµατος, που µοναδικός του στόχος είναι να
καλύψει µε επικοινωνιακά τρικ τη διάλυση της Αστυνοµίας στη
χώρα µας, µε αποκλειστική ευθύνη της παρούσας Κυβέρνησης
και να επιχειρήσει µία ανούσια επίδειξη δύναµης από πλευρά της
κρατικής εξουσίας. Λησµονείτε, όµως, τα αδικήµατα της απρό-
κλητης και της βαριάς σωµατικής βλάβης. Το προστατευόµενο
έννοµο αγαθό δεν είναι η κουκούλα, είναι η σωµατική ακεραιό-
τητα και ότι αυτά είναι τα έννοµα αγαθά που ήθελε να προστα-
τεύσει ο Έλληνας νοµοθέτης, όταν θέσπιζε τα επίµαχα
αδικήµατα. Και πιστέψτε µε, δεν θα φάει λιγότερο ξύλο κάποιος,
αν αυτός που τον κτυπά δεν φοράει κουκούλα.

Λησµονείτε ακόµη ότι στο έγκληµα της ληστείας το προστα-
τευόµενο έννοµο αγαθό είναι η ανθρώπινη ζωή και ιδιοκτησία και
όχι η κουκούλα. Και είναι τουλάχιστον γελοίο να περιµένετε ότι
ο ληστής θα προτιµήσει να κάνει ληστεία, αφήνοντας την κου-
κούλα στο σπίτι του.

Στο έγκληµα της φθοράς ξένης ιδιοκτησίας επίσης το προ-
στατευόµενο έννοµο αγαθό είναι η ιδιοκτησία και όχι η κουκούλα.
Και αν θέλετε να βοηθήσετε τον κόσµο που υποφέρει κάθε φορά,
όταν σε κάποια διαδήλωση, για λόγους πολιτικούς ή ακόµη και
για λόγους αθλητικούς, ορισµένες οµάδες καταλήγουν να κατα-
στρέφουν τα καταστήµατά του και να λεηλατούν την περιουσία
και τη ζωή του, τότε φροντίστε να εκπαιδεύσετε σωστά την Αστυ-
νοµία που την αποδιοργανώσετε για να κάνει συλλήψεις όταν και
όπου πρέπει, µε τον τρόπο που πρέπει για να κυνηγά και να συλ-
λάβει τους εγκληµατίες και όχι απλούς ανηλίκους, απλούς δια-
δηλωτές και να κατασκευάζει ενόχους.

Τέλος, θέλω να έρθω στο άρθρο 26, όπου εκτιµούµε ότι είναι
µονόπλευρο και άδικο στο παρόν νοµοσχέδιο, που αφορά τα
εγκλήµατα κατά των υπαλλήλων την ώρα της υπηρεσίας τους.
Συγχρόνως, βέβαια, στον παρόντα υπό ψήφιση νόµο αυστηρο-
ποιείτε τις ποινές και για άλλα αδικήµατα που στρέφονται κατά
των υπαλλήλων κατά την ενάσκηση της υπηρεσίας τους και ορί-
ζετε µάλιστα ως αυτεπαγγέλτως διωκόµενη την εξύβριση του
υπαλλήλου. ∆ηλαδή, ξαναγυρνάµε ουσιαστικά στην περιύβριση
αρχής.

Είναι προφανές ότι µε όλες αυτές τις ρυθµίσεις θέλετε να κα-
ταδείξετε ότι σκοπός σας είναι να επιβάλλετε το σεβασµό στους
κρατικούς υπαλλήλους. Σκεφθήκατε ποτέ –θα το ξαναπώ, το
επανέλαβα και όταν συζητούσαµε το παρόν νοµοσχέδιο στην αρ-
µόδια επιτροπή- κύριε Υπουργέ ότι ο συγκεκριµένος υπάλληλος,
στον οποίο επιτέθηκε ο δράστης, να ήταν αργυρώνητος ή να
εκβίαζε το συγκεκριµένο πολίτη; Και αν ο συγκεκριµένος πολί-
της ενήργησε εγκληµατικά λόγω προηγούµενης άδικης και πα-
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ράνοµης πράξης του θύµατος, τότε και πάλι ο συγκεκριµένος κα-
τηγορούµενος, που θα του αναγνωριστεί το ελαφρυντικό και θα
του επιβληθεί σαφώς ελαττωµένη ποινή, θα πρέπει να εκτίσει
ολόκληρη την ποινή του; ∆εν θα δικαιούται να του χορηγηθεί υφ’
όρων απόλυση, γιατί το θύµα που εκτελούσε κρατική υπηρε-
σία, έστω και ταπεινώνοντας ακριβώς αυτή την κρατική υπηρεσία
και την υπαλληλική του ιδιότητα, ουσιαστικά έκανε κατάχρηση
εξουσίας του; Και όταν ο κρατικός υπάλληλος εγκληµατεί κατά
του πολίτη κατά την εκτέλεση υπηρεσίας του, καταχρώµενος
αυτή, όπως για παράδειγµα όταν ένας αστυνοµικός σηκώνει το
όπλο του και χωρίς λόγο σκοτώνει ένα πολίτη, τότε δεν θα πρέ-
πει και αυτός να στερείται του ευεργετήµατος της υφ’ όρων από-
λυσης, όπως ζητούµε να στερηθεί το ευεργέτηµα αυτό όταν ο
πολίτης σκοτώνει τον αστυνοµικό εν ώρα υπηρεσίας; Τι είναι
αυτό που διαφοροποιεί το κρατικό όργανο σε βάρος του πολίτη;
Γιατί επιβάλουµε αυξηµένες ποινές στον πολίτη όταν βιαιοπρα-
γεί κατά του κρατικού υπαλλήλου και λησµονούµε ότι ο κρατι-
κός υπάλληλος δεν έχει αυξηµένη θέση έναντι του απλού πολίτη,
αλλά έχει αυξηµένη ευθύνη έναντι αυτού; Αυτός είναι ο ρόλος
του, αυτό θα πρέπει να διαφυλάξει πρώτα από όλα ο ίδιος και
έπειτα η πολιτεία.

Στο άρθρο 27 τώρα, διαφωνούµε για τους λόγους που ανέ-
λυσα και στο άρθρο 25 αναλυτικά, συµφωνούµε όµως µε τη δεύ-
τερη παράγραφο που δίνει τη δυνατότητα εκδίκασης σοβαρών
υποθέσεων στο δικαστήριο της περιφέρειας, που εδρεύει το κα-
τάστηµα κράτησης.

Το άρθρο 28 που τροποποιήθηκε στην επιτροπή, όπου και απο-
σύρθηκε η διάταξη της παραγράφου 1, µας βρίσκει πλέον σύµ-
φωνους, καθώς η δυνατότητα που δίνεται στον εισαγγελέα
πρακτικά λύνει ένα πρόβληµα που όλοι όσοι έχουµε ασκήσει δι-
κηγορία στην πράξη το έχουµε εντοπίσει και το έχουµε επιση-
µάνει πολλές φορές.

Τέλος, µε το άρθρο 29 ορθώς αποσύρατε την πρώτη παρά-
γραφο, κύριε Υπουργέ, που επέτρεπε την άρση του απορρήτου
της επικοινωνίας για το σύνολο των κακουργηµάτων του ποινι-
κού κώδικα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη.

Το λόγο έχει η κ. Κανέλλη, ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ασφυκτικός ο χρόνος των 8 λεπτών. ∆εν θα τηρηθεί φα-

ντάζοµαι. Είναι πάρα πολλά τα άρθρα. Ειλικρινά, συµπαρίσταµαι
στη συνάδελφο η οποία λαχανιασµένη έπρεπε να προλάβει να
µιλήσει για 29 άρθρα και να είµαστε σαφείς…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Θα έχετε κι εσείς τον
ανάλογο χρόνο. Θα έχετε 12 λεπτά.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ξέρω. Εκ των προτέρων λέω ευχαριστώ.
Άλλωστε είναι δύσκολο να µιλήσει κάποιος για δευτερολογία
εδώ. Θα έχουµε και την απογευµατινή συνεδρίαση. Πρέπει, όµως
να αδράξω µία ευκαιρία και να πω ότι θα είµαστε αναλυτικοί, γιατί
υπάρχουν και ορισµένα πράγµατα που στα πλαίσια της βιασύ-
νης να λεχθούν, πρέπει τώρα να είναι υποχρεωµένο το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα να απολογηθεί όταν σχολιάζει τη θέση του για µία
συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, για τον προλεταριακό διε-
θνισµό ως άµεση θέση αντιπατριωτική, µε συγχωρείτε, αλλά µπο-
ρεί να φάει έξι συνεδριάσεις.

Πάντως, στην ιστορία σας θυµίζω ότι χάρη σ’ αυτό τον προ-
λεταριακό διεθνισµό έχετε παραλάβει κράτη της Ένωσης Σοβιε-
τικών Σοσιαλιστικών ∆ηµοκρατιών, τα οποία δεν χάθηκαν από τον
προλεταριακό διεθνισµό. Αντιθέτως, υπήρξαν ως κράτη µε την
γλώσσα τους, µε τις απόψεις τους, µε τα χίλια δύο. Και έτσι µι-
λάτε σήµερα µε τις Ουκρανίες, µε το Τσαντικιστάν, µε το Ουζ-
µπεκιστάν, τα οποία δεν ήταν καν κράτη πριν και µάλιστα έθεν
κράτη. Αυτά να τα έχετε υπ’ όψιν σας.

Όσο για την αθεΐα, έλεος! Η αντίληψη για το Θεό ως κοµµάτι
του πατριωτισµού, εδώ µέσα ξεπερνάει τα όρια. ∆ιότι θα αρχίσω
να σας λέω: Είσαστε ένθεοι όταν µου ορίζετε το Λογγίνο, ως
προστάτη των ιστορικών φρουρών; Είσαστε χριστιανοί; Ξέρετε

ποιος ήταν ο Λογγίνος; Ιδέα δεν έχετε. Φτιάχνετε µία αργία για
να ισοφαρίσετε την αργία των εσωτερικών σωφρονιστικών υπαλ-
λήλων, µε των εξωτερικών. Και τι θα κάνετε αν ένας σωφρονι-
στικός υπάλληλος θέλει να σεβαστεί το ραµαζάνι, γιατί είναι
µουσουλµάνος; Τότε δεν δικαιούται, µιας και µιλάτε για την
αθεΐα, δική του αργία, δική του µέρα; Έχετε ρωτήσει ποτέ πώς
σκέφτονται όλοι; Έλεος δηλαδή.

Για να το ξέρετε και να καταγραφεί στα Πρακτικά ο Λογγίνος
είναι αυτός ο οποίος κράτησε το δόρυ και το έχωσε στα πλευρά
του Χριστού την ώρα της σταύρωσης, για να βεβαιωθεί αν είναι
νεκρός ή όχι. Σωφρονιστική διαδικασία, δεν λέω. Εξαιρετικά σω-
φρονιστική! Μετά µετάνιωσε. Και µετά έγινε άγιος των εσωτερι-
κών σωφρονιστικών υπαλλήλων. Αυτός ο οποίος δοκίµασε αν ο
Χριστός είναι πεθαµένος! Μετά το ξύδι και µετά τη χολή, επί Ρω-
µαϊκής Αυτοκρατορίας. Επί Ρωµαϊκής Αυτοκρατορίας! Επί pax,
όχι, Grecana, αλλά Romana.

Προτιµώ, λοιπόν, να πάρω δύο λεπτά για να µιλάµε για την
ουσία, για να καταλαβαίνει ο κόσµος πνεύµατα πολιτικών και
γραµµές, παρά να πετάµε µία κουβέντα έτσι, για να ακυρώσουµε
µία στάση ολόκληρη ενός κόµµατος, του οποίου µε δύο φράσεις
δεν µπορεί κάποιος µετά από ενενήντα χρόνια να αµφισβητήσει
τον πατριωτισµό. ∆εν νοµίζω ότι επιτρέπεται σε κανέναν για λό-
γους ιδεολογικούς, πολιτικούς ή συστήµατος διακυβέρνησης, να
αµφισβητήσει τον πατριωτισµό ενός κόµµατος σαν το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα. Είναι γεµάτα τα χώµατα από τάφους κοµµουνιστών
υπέρ της πατρίδος. Και άοπλοι πολέµησαν το φασισµό και τον
πληρώσανε µετά, για να µπορούµε να είµαστε εδώ και να µιλάµε
ελεύθεροι.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο, γιατί κι αυτά είναι τµήµα του νο-
µοσχεδίου. Ιατροδικαστική υπηρεσία. Άρθρο 1. Θα πούµε: όχι.
Ο τρόπος µε τον οποίο συγκεντρωτικά αλλάζει, δεν θα βελτιώσει.
∆εν θα µένω σε λεπτοµέρειες στα άρθρα γιατί έχουµε µιλήσει
επισταµένα γι’ αυτά και είναι καταγεγραµµένα στα Πρακτικά, εκεί
που γίνεται και η δουλειά µε τον Κανονισµό της Βουλής, στην
Επιτροπή.

Στο άρθρο 2 κάνατε κάποιες προσθήκες. Το αλλάξατε. Το φέ-
ρατε µπροστά ή πίσω. Συµπαρασύρεται, όπως και το 3. Όχι, λοι-
πόν και στο 1 και στο 2 και στο 3 από τη συγκεντρωτική
διάθρωση, Αθηνοκεντρική. Είµαστε σε µία χώρα όπου θα έπρεπε
η ιατροδικαστική υπηρεσία να είναι οργανωµένη για να διευκο-
λύνει µία από τις οδυνηρότερες διαδικασίες συγγενών και πολι-
τών. Έτσι δεν είναι; Πότε τον χρειάζεσαι τον ιατροδικαστή; ∆εν
είναι για διαδικασία εν ζωή, λυπάµαι που σας το λέω. ‘Η είναι
µετά από βίαιες πράξεις, µετά από χίλια δύο άλλα πράγµατα; Θα
έπρεπε, λοιπόν, η οργάνωση να είναι πολυπληθής, επαρκώς επι-
στηµονική, να υπάρχουν οι απαιτούµενες θέσεις, το απαιτού-
µενο επιστηµονικό και βοηθητικό προσωπικό και να είναι έτσι
κατανεµηµένη στη χώρα µε την αυτονοµία ενδεχοµένως την επι-
στηµονική και τη διοικητική, ώστε να διευκολύνει τους πολίτες.
∆εν είναι αυτό το σκεπτικό του νοµοσχεδίου. Και κατ’ αυτήν την
έννοια σ’ αυτά τα τρία άρθρα θα πούµε όχι.

Πάµε στο άρθρο 4, στην πρόσληψη. Μα, η πρόσληψη δεν γί-
νεται –σας το είχαµε πει και στην Επιτροπή- µε διαφανή κριτή-
ρια, σε µία ειδική υπηρεσία η οποία έχει και επηυξηµένες
απαιτήσεις διαφάνειας. ∆εν ζούµε σε άλλη χώρα, κύριε Πρόε-
δρε. Όλοι στην ίδια χώρα ζούµε. Ξέρουµε πόσα πράγµατα έχουν
παιχθεί, µε νεκροψίες, µε αναλύσεις και ιατροδικαστικές απο-
φάσεις. Πόσα έχουν κουβεντιαστεί, πόσα έχουν υπονοµεύσει το
κύρος. Μπορεί να γέµισαν τα κανάλια από ιατροδικαστικά σή-
ριαλ –απίστευτο πράγµα- άλλων διαδικασιών και άλλων κοινω-
νιών, αναπαράγοντας µία νοσηρότητα, αλλά αυτό εδώ δεν
εξυπηρετείται µε αυτή τη διαδικασία.

Προφανώς και τη βαθµολογική διάρθρωση των θέσεων και την
εξέλιξη των ιατροδικαστών και µε τις δικές τους αντιρρήσεις -τις
είδαµε- µε αυτή τη διάρθρωση, µε αυτή τη συγκρότηση και µε
αυτούς τους κανονισµούς δεν έχει και σηµασία κάποιος να καθί-
σει και να ενισχύσει. «Όχι», λοιπόν και στο άρθρο 5.

Το ίδιο και για το άρθρο 6. Σας ζήτησα µία διευκρίνιση: Γιατί η
εικοσαετής προϋπηρεσία έγινε δεκαπενταετής; ∆εν είναι, όµως,
αυτό το ζητούµενο. Απλώς, είναι µία αλλαγή η οποία συνέβη. Οι
προϊστάµενοι συγκροτούνται στην ίδια φιλοσοφία.
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Στο άρθρο 7 προσανατολίζοµαι -και σας το λέω- να ψηφίσω
«παρών», γιατί δεχθήκατε την προσθήκη για τους νεκροτόµους
και τον τρόπο των µεταθέσεων. Εδώ, όµως, παραµένει µία έν-
σταση, γι’ αυτό και θα αφήσω το «παρών», γιατί δε θα ήθελα να
δυσκολέψω τους νεκροτόµους. Η µετάθεση έχει νόηµα σε τέ-
τοιες υπηρεσίες και όχι µόνο σε τέτοιες υπηρεσίες, αλλά σε όλες
τις υπηρεσίες, προϋποθέτουσα τη συναίνεση των µετατιθέµενων,
αλλιώς µπορεί να µετατραπεί και σε ποινή. Και δυστυχώς, δεν
είναι ρητά αναφερόµενο στο άρθρο το συναινετικό κοµµάτι.
Μετά τη συµπλήρωση πενταετίας στην ιατροδικαστική υπηρεσία,
µπορεί να γίνει µετάθεση.

Ξέρω τι είναι στο πίσω µέρος του κεφαλιού σας. Είναι όλος ο
προσανατολισµός λάθος. Με διοικητικές παρεµβάσεις, υπερσυ-
γκεντρωτισµούς και κράτηµα στην εξουσία της δυνατότητας να
µετακινεί υπαλλήλους είναι για να µην είναι πολύ καιρό σε ένα
χώρο και φθαρούν. Αυτό είναι βαθύτατα υπονοµευτικό της ίδιας
της ουσίας του δηµοσίου υπαλλήλου, ότι άµα µείνει κάπου και
κάνει καλά τη δουλειά του θα διαφθαρεί. Να τον µετακινήσουµε
για να ξεδιαφθαρεί. Είναι λάθος στην ουσία. Θα σας πω «παρών»
σε αυτό.

Ως προς την ειδική δωσιδικία, προβληµατιστήκαµε πάρα πολύ
αν πρέπει να έχουν ειδική δωσιδικία και οι ιατροδικαστές. Ξέ-
ρουµε για ποιους ισχύει στην Ελλάδα. Θα έλεγα ένα «παρών»,
γιατί κατ’ απαίτησή τους µε αυτή τη διάρθρωση, αν δεν υπάρξει
και ειδική δωσιδικία, θα µπορούσαν πολύ εύκολα... Βεβαίως,
αφαιρείται το αυτόφωρο, αλλά κατ’ αυτή την έννοια το αυτό-
φωρο να µείνει µόνο για τους ιατροδικαστές, ενώ για άλλους που
είναι στον κύκλο παρουσίας -δικηγόρους, ας πούµε- δεν
έχει νόηµα. Κατ’ αυτή την έννοια, λοιπόν, «παρών».

Ως προς τον κανονισµό λειτουργίας των ιατροδικαστικών υπη-
ρεσιών, βεβαίως, θα σας πούµε όχι. Το ίδιο και για την εφαρµογή
του Υπαλληλικού Κώδικα των διατηρουµένων διατάξεων, γιατί,
ενώ µοιάζει καλό κατ’ αρχήν να εφαρµόζεται ο Υπαλληλικός Κώ-
δικας, µε αυτή τη διάρθρωση συµπαρασύρεται από τη γενικό-
τερη φιλοσοφία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πάω στο Β’ Κεφάλαιο. Έχουµε τρία κεφάλαια, είκοσι εννέα
άρθρα, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι όσο γίνεται πιο σύντοµη. Βλέ-
πετε τι λέω: Ένα «ναι» ή ένα «όχι» εκεί που χρειάζεται.

Θα πούµε «όχι» στην ίδρυση Κέντρων Απεξάρτησης Κρατου-
µένων και θα το πούµε για λόγους ιδεολογικούς, για λόγους συ-
νέπειας. Το έχουµε πει, όχι γιατί δεν θέλουµε τέτοια κέντρα.
∆ιαφωνούµε µε το περιεχόµενο του είδους της απεξάρτησης.
Βεβαίως και το έχουµε πει ρητώς και κατηγορηµατικώς: Όσα
λεφτά χρειαστούν να φτιαχτούν τα κέντρα. Με ποια θεραπεία και
µε ποιο τρόπο; Με όλο τον κίνδυνο να δηµιουργηθούν Καταστή-
µατα Απεξάρτησης Τοξικοµανών Κρατουµένων, τα οποία θα δια-
τηρήσουν την εξάρτηση και µετά τη λήψη της ποινής θα είναι
κέντρα επανεισδοχής των ίδιων που θα έχουν φύγει από εκεί. Θα
φθάσετε σε πληθωρισµό, δυστυχώς.

Θα σας πούµε «ναι» στην αύξηση στο άρθρο 12. «Ναι» στο
άρθρο 12, στην αύξηση των οργανικών θέσεων του προσωπικού
καταστηµάτων κράτησης. ∆ε µπορεί να πει κάποιος «όχι» εδώ.
Λείπει προσωπικό, λείπει ουσιαστικό προσωπικό. Βεβαίως και θα
σας πούµε «ναι» και «ναι», βεβαίως, για την ένταξη στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας στο άρθρο 13.

Ένα «παρών» στο άρθρο 14, διότι κάνατε πίσω στην απώλεια
ένδικου µέσου και κατ’ αυτή την έννοια, µπορούµε να πούµε ένα
«παρών» εδώ.

«Όχι» κατηγορηµατικά στο άρθρο 15. Στο άρθρο 15 -σας το
είπαµε σε όλους τους τόνους- παζαρεύετε και µειώνετε τα δι-
καιώµατα του κατηγορουµένου, ενώ το δικαστήριο είναι σε θέση
να κρίνει κατά περίπτωση τη διαφορά µεταξύ χρήστη, εµπόρου.
Τίποτε δεν εµποδίζει κάποιον µε 15, µε 5, µε 7, µε 27 να είναι
έµπορος ναρκωτικών και ταυτόχρονα να είναι χρήστης µε άλλες
ποσότητες από αυτές που προβλέπετε. ∆εν µπορεί, λοιπόν, να
µειωθούν τα δικαιώµατα οποιουδήποτε ταλαίπωρου, προφανώς,
ανθρώπου εξαρτηµένου από τα ναρκωτικά να µπαίνει σε διαδι-
κασίες τιµολογιακές, σα να βγαίνει ένα τιµολόγιο από την πολι-
τεία.

Στο άρθρο 16 θα σας πω «ναι», µόνο και µόνο για να περισω-
θούν αυτές οι γυναίκες, οι οποίες βρίσκονται µέσα. Υπάρχουν εν-
στάσεις, αλλά µία δικονοµική διάταξη, η οποία βοηθάει τις
µητέρες θεωρώ ότι και αν ακόµα ωφελήσει µία, η οποία δεν θα
όφειλε να ωφεληθεί, είναι υπέρ αυτών οι οποίες υφίστανται αγκυ-
λώσεις του δικονοµικού συστήµατος τέτοιες, µε αποτέλεσµα να
το πληρώνουν και τα παιδιά τους. Θα σας πω «ναι».

Θα σας πω «όχι», βεβαίως, στο άρθρο 17, στη συγκρότηση του
τρόπου µε τον οποίο θα λειτουργούν τα Ειδικά Υπηρεσιακά Συµ-
βούλια. Κάνατε και έναν, αντί για τρεις τους Προϊσταµένους των
∆ιευθύνσεων, κάνοντας τι; Ξανά συγκεντρωτικό τον τρόπο µε τον
οποίο θέλετε στην πραγµατικότητα αυτός ο έλεγχος να γίνεται
για να στηριχθεί το άρθρο 18 και το άρθρο 19, για τα οποία σας
λέω κατηγορηµατικά «όχι», γιατί µε τους µάνατζερ -σας το είπα
και στην Επιτροπή- θα οδηγήσετε τις φυλακές για λόγους οικο-
νοµικούς και σε εποχές κρίσης σε λειτουργία ιδιωτικοοικονοµι-
κών κριτηρίων και θα πάµε µε αυτή την κρίση σε βάρος και των
κρατουµένων και της λειτουργίας. ∆εν υπάρχει περίπτωση να
µην πάµε. Πάµε στο αµερικάνικο µοντέλο -φαίνεται- πάµε στο
µοντέλο που έχει αρχίσει και υπάρχει στην Ευρώπη.

Σας θυµίζω µία από τις παρενέργειες και τις συνέπειες του
αµερικάνικου µοντέλου της ιδιωτικοποίησης, όπου γίνεται και δω-
ρεάν εργασία φασόν µέσα στη φυλακή για να βγαίνουν τα χρή-
µατα. Σας θύµισα την περίπτωση εκείνη που, αν πάρουµε τη
µορφή των µάνατζερ, θα δείτε ότι υπήρξαν δικαστές στην Αµε-
ρική οι οποίοι έστελναν ανηλίκους σωρηδόν µέσα, για να υπάρ-
χουν εργατικά χέρια στις φυλακές. Αργά ή γρήγορα θα πάµε σε
τέτοια και αυτά θα αποτελούν βάση, ακόµα και αν δεν έχετε την
πρόθεση, γι’ αυτό και κάποιος πρέπει να πει «όχι».

Θα σας πω στο άρθρο 20 ένα «παρών», γιατί δε µπορώ να σας
πω «όχι» στο διαχωρισµό των κρατουµένων. Θα διατηρήσω,
όµως, τις ενστάσεις µου -εξ ου και το παρών- για το άνοιγµα των
φυλακών στους κοινωνικούς φορείς. ∆εν είναι αυτοί οι κοινωνικοί
φορείς. Είναι πολύ περισσότεροι και πολύ ουσιαστικότεροι. Θα
βελτίωναν και τη ζωή µέσα στη φυλακή, θα βελτίωναν και τα δι-
καιώµατα των κρατουµένων και θα βελτίωναν και τη κοινή γνώµη
και τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει αυτά τα ζητήµατα.

Στο άρθρο 21, θα σας πω «όχι» για την εξής ουσία. Βεβαίως και
σωστό είναι να πηγαίνουν οι κρατούµενοι και όταν δεν υπάρχουν
τα απαραίτητα νοσηλευτικά ιδρύµατα εντός των φυλακών στα
άλλα. Όµως, θα σας πω «όχι», γιατί δείχνει τη γύµνια και θα κρυ-
φτείτε πίσω από αυτό και δε θα φτιαχτούν τα καταστήµατα που
πρέπει, δε θα φτιαχτούν οι υποδοµές που πρέπει, δε θα υπάρ-
ξουν οι δυνατότητες αυτές.

Στο άρθρο 22 θα σας πω µία λέξη: Είναι ευεργέτηµα υπό εξευ-
τελιστικές προϋποθέσεις και κατ’ αυτή την έννοια, ένα κατηγο-
ρηµατικό «όχι». Ουδείς από εµάς του ΚΚΕ έχει την άρνηση για να
υπάρξουν ευεργετήµατα, αλλά όχι να παζαρεύει κάποιος ασφα-
λιστικά δικαιώµατα, για να τύχει του ευεργετήµατος. Είναι, λοι-
πόν, ένα ευεργέτηµα υπό εξευτελιστικές προϋποθέσεις. Ξέρω
ότι κάποιοι µπορούν να αισθανθούν άσχηµα γι’ αυτό το «όχι»,
αλλά διακυβεύονται πολύ περισσότερα πράγµατα από την τα-
κτοποίηση ενός, δύο ή τριών, δικαίως, ανθρώπων.

Στο άρθρο 23, για λόγους συνέντευξης απολύτως «όχι» και
µπαίνω στα µέτρα για τη διασφάλιση της κοινωνικής ειρήνης.
Εδώ είναι εξαιρετικά εύκολο να τοποθετηθώ κατ’ άρθρο. Χρειά-
ζεται, όµως, µία γενική τοποθέτηση, η οποία δεν θα µου πάρει
παραπάνω από δύο λεπτά και θα εξαντλήσω το φυσικό δεκαπε-
ντάλεπτο.

Στο άρθρο 24, θα σας πω «όχι», γιατί ο τρόπος µε τον οποίο
ορίζεται θα σας φέρει µπροστά στο ενδεχόµενο να βλέπετε µιλι-
ούνια ανθρώπους να κυκλοφορούν µε την αντιγριπική µάσκα.
Είναι κουκούλα η αντιγριπική µάσκα ή δεν είναι; Σε όλα τα αε-
ροδρόµια, σε όλες τις κεντρικές πόλεις την βλέπετε και θα την
βλέπετε, γιατί µπαίνουµε σε αυτήν εδώ την ιστορία. Εδώ µιλάµε
για τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους, αλλά προσέξτε, θα αρχί-
σουν να γεµίζουν οι φυλακές και µιλάω γενικά. Θα σας πω «όχι»
εδώ, γιατί φθάνετε να χρησιµοποιείτε το αντικείµενο που λέγεται
τηλέφωνο και την τεχνολογία δαιµονοποιηµένα στο άρθρο 24 γι’
αυτούς. Το εµπόριο µπορεί να γίνει και εκτός φυλακής και µε χει-
ρότερο τρόπο.
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Στο άρθρο 25, λοιπόν, όταν µπούµε εδώ µέσα και πάµε στα
αλλοιωµένα χαρακτηριστικά του προσώπου -γιατί, για να µην πα-
ρανοηθεί, η προηγούµενη παράγραφός µου αφορούσε το άρθρο
25- πάτε να χαρακτηρίσετε το ντύσιµο.

∆είτε µε, σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ. Αυτό πω-
λείται στην αγορά. Το φοράω τρία-τέσσερα χρόνια και έχει και
κουκούλα. Φταίει η κουκούλα; Τι είµαι εγώ τώρα; Κουκουλοφό-
ρος; Επειδή δεν κρύβω το πρόσωπό µου; Πόσοι λόγοι µπορεί να
υπάρξουν για να κρυφτεί το πρόσωπο;

Εδώ πάµε στη σηµειωτική, ενδυµατολογική, εξαιρετικά λαϊκί-
στικα αποδεκτή αντίληψη «αυτός φοράει κουκούλα» και όποιος
έβλεπε τηλεόραση προχθές, έβλεπε τους τέσσερις άνδρες τις
Αντιτροµοκρατικής µε κουκούλα να παίρνουν έναν που πήγε και
πήδηξε τα κάγκελα και είπε «εγώ είµαι υπεύθυνος», να τον βά-
ζουν µέσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρία Κανέλλη, σας πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, δε γίνεται. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ, αλλιώς θα συνεχίσω το απόγευµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ναι, αλλά τι να κάνουµε;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τι να κάνω; Είκοσι εννέα άρθρα είναι κύριε

Πρόεδρε! Εδώ υπήρξε διακριτική ευχέρεια...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Τι να κάνουµε κυρία Κα-

νέλλη;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Βλέπετε κάποιον άλλο από εµάς εδώ µέσα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Είναι είκοσι εννέα. ∆ι-

πλάσιο χρόνο έχετε, κυρία Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πέντε άνθρωποι είµαστε να τοποθετη-

θούµε. Θα τελειώσω, πιστέψτε µε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Και οι άλλοι είχαν χρόνο

και τα κατάφεραν.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σε ένα λεπτό θα τελειώσω.
Άρα, ο χαρακτηρισµός της κουκούλας αποπροσανατολίζει.

Αποπροσανατολίζει ουσιαστικά και την κοινή γνώµη, τη στρέφει
στην εικόνα. Στη θέση της κουκούλας µπορείτε να βάλετε κα-
πέλο, µάσκα για τη γρίπη, µάσκα του σκι, στολή των παιδιών, των
πιτσιρικάδων που κυκλοφορούν στα σχολεία, τµήµα της µόδας,
ό,τι θέλετε.

Όταν το είναι καταπίνεται από το φαίνεσθαι, είµαστε σε εκφα-
σιστικό δρόµο, είµαστε σε δρόµο βίαιου εκφασισµού της κοινω-
νίας. Οι άνθρωποι θα κρίνονται από την όψη τους.

Βεβαίως και στο άρθρο 26 λέµε «όχι», παρ’ ότι αφαιρέσατε δύο
παραγράφους, γιατί διατηρείτε και επαναλαµβάνετε την περιύ-
βριση αρχής σε µια χώρα που έχει φάει ο Πρόεδρος της ∆ηµο-
κρατίας τη µία ντοµάτες, την άλλη µελάνια και δεν έχει ζητήσει
τη δίωξη κανενός.

Στο άρθρο 27 και βέβαια θα σας πω «όχι».
Θα σας πω «ναι» στο άρθρο 28. Είναι το µόνο πράγµα που εί-

χατε τη δυνατότητα και την πλειοψηφία να περάσετε στα προη-
γούµενα άρθρα και µε τη βοήθεια, ενδεχοµένως, άλλου
Κόµµατος. Θα σας πω «ναι», διότι τουλάχιστον σώζεται ο άτυχος
που τυχόν θα φοράει κουκούλα και θα κατηγορηθεί, από το εν-
δεχόµενο να µην µπορεί να µετατρέψει την ποινή του.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κ. Βουλευτού)

Θα πω «όχι» και στο άρθρο 29, λέγοντάς σας µια τελευταία
κουβέντα, κύριε Υπουργέ. Κάποια στιγµή όλα τα κόµµατα και
όλες οι κυβερνήσεις, όταν παίξουν µε την εικόνα, γίνονται δέ-
σµιοι της εικόνας. Μία από τις χειρότερες ποινικές θέσεις στην
οποία µπορεί να βρεθεί οποιοσδήποτε πολίτης αυτής της χώρας
είναι η θέση των φαινοµένων που απατούν. Εκεί πάνω βγαίνει
από το αυγό το φίδι και φτιάχνει τα συστήµατα κατάργησης πο-
λιτικών δικαιωµάτων.

Καταψηφίζουµε κατά τη ρητή αναφορά τα άρθρα ως έχουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ. Κα-

νέλλη.
Πριν δώσω το λόγο στην κ. Ανδριοπούλου, κύριοι συνάδελφοι,

θα µου επιτρέψετε να κάνω µια σύντοµη αναφορά στο άρθρο 9
και να πω ότι είναι πάρα πολύ σωστό αυτό που θεσµοθετείται να

γίνονται νεκροτοµήσεις και τις αργίες και τα Σαββατοκύριακα.
Ήταν πολύ βασανιστικό, το έχουµε υποστεί όλοι µε την ιδιότητα
του πολιτικού, να περιµένουν οι συγγενείς να περάσει το Σαβ-
βατοκύριακο για να ενταφιάσουν τους νεκρούς. Αυτό ήταν πολύ
βασανιστικό, πολύ απάνθρωπο. Έρχεται να αντιµετωπίσει αυτό
το τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα, διότι οι θάνατοι δεν γίνονται
κατά παραγγελία µόνο τις εργάσιµες ηµέρες και απαγορεύονται
στις αργίες.

Αλλά, έχω µια επιφύλαξη, κύριε Υπουργέ, ως προς τη διατύ-
πωση. Θα το δείτε µε τους συνεργάτες σας. Εκεί που λέει ότι
υποχρεούνται, εφόσον επιβάλλεται από τις συνθήκες, να εκτε-
λούν ιατροδικαστικές πράξεις και πέραν του ισχύοντος ωραρίου
λειτουργίας των υπηρεσιών, καθώς και σε µη εργάσιµες ηµέρες,
θα ήταν πιο ευκρινές να έλεγε ότι υποχρεούνται να εκτελούνται
νεκτροτοµίες σε µη εργάσιµες ηµέρες και εφόσον το επιβάλλουν
οι συνθήκες και εκτός ωραρίου. Έτσι είναι πιο σαφές και πιο κα-
τηγορηµατικό.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι ένα είδος προσωπικού ασφαλείας,
φαντάζοµαι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ναι, βεβαίως, πάντα και
πρέπει να αµείβονται και πρέπει να παίρνουν αυτά που παίρνουν
οι εργαζόµενοι, εκτός καθηµερινής εργασίας. Αυτό είναι αυτο-
νόητο.

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Ανδριοπούλου.

ΣΟΦΙΑ ΑΝ∆ΡΙΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες
τοποθετηθήκαµε στο νοµοσχέδιο επί της αρχής. Τα βασικά χα-
ρακτηριστικά της κριτικής µας είναι η αποσπασµατικότητα και η
προχειρότητα που επέδειξε η Κυβέρνηση κατά την αντιµετώπιση
του νοµοθετικού της έργου. Επίσης, η πυροσβεστική προσέγ-
γιση των κοινωνικών ζητηµάτων και η έλλειψη συγκροτηµένου
σχεδίου για να προχωρήσει σε ολοκληρωµένες κατευθύνσεις.

Είναι σαφές ότι δεν µπορεί να νοµιµοποιείται η επικαιρότητα
και η συγκυρία, γιατί τότε κυριαρχεί η αντιεπιστηµονική προσέγ-
γιση η οποία χαρακτηρίζεται από αντιφάσεις και αναποτελεσµα-
τικότητα. Τα κοινωνικά ζητήµατα δεν επιλύονται µε
αυστηροποίηση του νοµικού πλαισίου, αλλά από ενεργές πολιτι-
κές που προωθούν λύσεις και συνδυάζουν σχεδιασµό, στρατη-
γική, µεθοδολογική προσέγγιση σε ανθρωπιστική κατεύθυνση,
µεταρρυθµίσεις και σε κρίσιµες επιλογές και ρήξεις.

Ταυτόχρονα, διαθέτουν εναλλακτικές προσεγγίσεις και καινο-
τοµίες, δηλαδή διαθέτουν όραµα, κατεύθυνση, πλαίσιο και πρό-
βλεψη για να έχουν ισχύ σε µεγάλο χρονικό βάθος. Με δύο λόγια,
απαιτούν πράγµατα που δεν έχουν καµµία σχέση µε τον τρόπο
που νοµοθετεί η Κυβέρνηση, τουλάχιστον στο παρόν νοµοσχέ-
διο.

Ο πολιτικός µας χώρος, επιθυµώντας να συνεισφέρει ουσια-
στικά στις κοινωνικές εξελίξεις, διατηρεί το προνόµιο να τοπο-
θετείται κριτικά και ταυτόχρονα δηµιουργικά απέναντι στις
προτάσεις της Κυβέρνησης, µε υπευθυνότητα και αντίστοιχο
προγραµµατικό λόγο. Και σε αυτή την κατεύθυνση θα καταθέ-
σουµε τις απόψεις µας κατά άρθρο, όπως και όσο προλάβουµε.

Στο κεφάλαιο Α’, στα άρθρα από 1 έως 10 έχουµε να κάνουµε
την εξής γενική παρατήρηση, την οποία καταθέσαµε και στη συ-
ζήτηση επί της αρχής. Συγκεκριµένα και τα δέκα άρθρα του Κε-
φαλαίου εντάσσονται σε µια επιλογή ιεραρχηµένης
συγκεντρωτικής οργάνωσης της ιατροδικαστικής υπηρεσίας. Η
γενική πολιτική που υιοθετείται είναι η δηµιουργία ενός επί της
ουσίας κλειστού επαγγέλµατος, πλήρως ελεγχόµενου από τον
κάθε Υπουργό και µε ενισχυµένες εξουσίες του ιατροδικαστή της
Αθήνας.

Συγκεκριµένα το άρθρο 1 περιγράφει ένα συγκεντρωτικό
σχήµα και διακρίνεται µε αθηνοκεντρική αντίληψη και συγκε-
ντρωτισµό σε µητροπολιτικά κέντρα, µε ιδιαίτερα προβλήµατα,
που θα αναδειχθούν κυρίως στην επαρχία. Ο συγκεντρωτισµός
του νοµοσχεδίου λειτουργεί σε δυσµενέστερη κατεύθυνση από
το προηγούµενο καθεστώς. Γι’ αυτό τασσόµαστε κατά.

Στο άρθρο 2, µε τη διόρθωση για τη θέση των πανεπιστηµια-
κών ιδρυµάτων, η οποία είναι σε σχετικά θετική κατεύθυνση, πα-
ρατηρούµε προβληµατική την ένταξη της ψυχιατρικής
πραγµατογνωµοσύνης στη δοµή αυτή, κυρίως γιατί έχει παρα-
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τηρηθεί η στρεβλή, πολλές φορές, χρήση της ως προς τον
εγκλεισµό. Ψηφίζουµε «παρών».

Στο άρθρο 3, οι οργανικές θέσεις εκτιµώνται ως ανεπαρκείς
για τη στελέχωση και εύρυθµη λειτουργία, έστω των υπό ρύθ-
µιση δοµών. Ψηφίζουµε «παρών».

Στο άρθρο 4 υπάρχει πρόβληµα ιεράρχησης ως προς τη δια-
φάνεια για την επιλογή των προσόντων των υποψηφίων, µε γνω-
στή την επιφυλακτικότητά µας ως προς την προφορική
συνέντευξη, που συχνά χρησιµοποιείται στρεβλά για την εξυπη-
ρέτηση κοµµατικών συµφερόντων. Ψηφίζουµε κατά.

Τα άρθρα 5 και 6 περιγράφουν µια προβληµατική διάρθρωση
και γι’ αυτό το λόγο και τα δύο τα καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 7 θεωρούµε τη διάταξη θετική, ιδίως για τους νε-
κροτόµους και ιατροδικαστές, λαµβάνοντας υπόψη και πάλι τη
στρεβλή χρήση του δικαιώµατος µετατάξεων σε διάφορες κατη-
γορίες, που αφήνουν ουσιαστικά κενές οργανικές θέσεις, χωρίς
τη δυνατότητα αναπλήρωσής τους. Ψηφίζουµε υπέρ.

Στο άρθρο 8 είναι θετική η ειδική προστασία, λόγω ειδικού
αντικειµένου.

Στο άρθρο 9, αν και επιφυλασσόµαστε για την πρόβλεψη του
εσωτερικού κανονισµού από τον ίδιο τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης,
ψηφίζουµε «παρών».

Το άρθρο 10 το υπερψηφίζουµε.
Κεφάλαιο Β’ για τα µέτρα σωφρονιστικής πολιτικής.
Στο άρθρο 11 προτείνουµε ως βελτίωση η δεύτερη παράγρα-

φος να διαµορφωθεί ως εξής: «Στα καταστήµατα κράτησης µπο-
ρούν να αναπτύσσονται προγράµµατα απεξάρτησης από τους
αναφερόµενους στα άρθρα 47 και 55 του νόµου 3459/2006 ορ-
γανισµούς. Στα ειδικά θεραπευτικά καταστήµατα δύναται να
εφαρµόζεται επίσης πρόγραµµα αποκατάστασης». Θετική έστω
και η πρόθεση της Κυβέρνησης να δηµιουργήσει νέες τέτοιες
δοµές υποστήριξης χρηστών κρατουµένων για ένα πρόβληµα
υπαρκτό µέσα στις φυλακές µας. Υπερψηφίζουµε, µε την ευχή να
µη µείνει µόνο στα χαρτιά.

Στο άρθρο 12, αν και αυξάνεται το προσωπικό, παρατηρείται
για ακόµη µια φορά σαφής προσανατολισµός προς διοικητικές
και φυλακτικές υπηρεσίες, µε ταυτόχρονη υποτίµηση κοινωνικών
και εγκληµατολογικών κλάδων, που στοχεύουν στην επανένταξη.
Ψηφίζουµε «παρών».

Στο άρθρο 13 σχετικά µε την ένταξη στο ΕΣΥ, να πω ότι απο-
τελούσε ένα πάγιο αίτηµα ενώσεων και φορέων, αλλά και εργα-
ζοµένων. Είναι θετικό αυτό το άρθρο. Βέβαια και αυτό µένει σε
απροσδιοριστία. Η παράγραφος 2 και 3 αυτού του άρθρου πα-
ραπέµπει σ’ ένα αόριστο µέλλον για βασικές ρυθµίσεις για τις
διατάξεις υλοποίησης αυτής της ένταξης, που είναι ένας κρίσι-
µος φορέας. Φαίνεται ότι δεν έχει µελετηθεί επαρκώς. Είναι
απλώς µια θετική µεν, αλλά διακηρυκτική διάσταση. Πάντως, σε
κάθε περίπτωση, το υπερψηφίζουµε.

Στο άρθρο 14, αν και όπως επισηµάνθηκε χθες το µέτρο αυτό
είναι αποσπασµατικό και φέρει πρόσκαιρη ανακούφιση στο πρό-
βληµα συµφόρησης των φυλακών, θεωρούµε τη ρύθµιση σε θε-
τική κατεύθυνση, καθώς και τη σχετική τροπολογία για το
δικαίωµα δεύτερης αίτησης υπαγωγής σε συγκεκριµένη ρύθµιση
που κατατέθηκε χθες από τον κ. Υπουργό. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, δεν αντιλαµβανόµαστε, γιατί, εάν η αίτηση γίνει δεκτή, να
θεωρείται ως µη ασκηθέν το ένδικο µέσο. Με ποια λογική και νο-
µική αιτιολογία στερείται ο ευεργετηθείς της διατάξεως αυτής
από ένδικο µέσο που µπορεί ακόµη και να τον αθωώσει; Σε κάθε
περίπτωση ψηφίζουµε κατ’ αρχήν υπέρ.

Στο άρθρο 15, αν και η οριοθέτηση συγκεκριµένων ορίων ναρ-
κωτικών ουσιών για να θεωρηθεί κάποιος χρήστης µπορεί και να
δηµιουργήσει προβλήµατα περισσότερα απ’ ό,τι µπορεί να επι-
λύσει, ίσως η εξατοµίκευση της αντικειµενικής υπόστασης να
µπορεί να ικανοποιήσει σηµαντικά µε την πλήρως αιτιολογηµένη
απόφαση του δικαστηρίου, αν αυτό ζητούνταν συγκεκριµένα από
το νόµο και όχι µόνο από τη γενική νοµική υποχρέωση. Επίσης,
θεωρούµε αρνητικό ότι η Κυβέρνηση υπό την πίεση των υπολοί-
πων κοµµάτων απέσυρε την παράγραφο 2 του ως άνω άρθρου.
Γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 16 είναι θετική η ρύθµιση.
Στο άρθρο 17 δηλώνουµε «παρών», µε βάση και τις επιφυλά-

ξεις που έχει κρατήσει η Ένωση Σωφρονιστικών Υπαλλήλων.
Στο άρθρο 18 θεωρούµε ότι µπορεί να λύσει λειτουργικά προ-

βλήµατα η ρύθµιση αυτή, αν και η εφαρµογή µπορεί να αποδει-
χθεί και προβληµατική. Ψηφίζουµε κατ’ αρχήν υπέρ.

Όσον αφορά στο άρθρο 19, αρκούµαστε στις επεξηγήσεις που
έχουν δοθεί. Κρατούµε τις επιφυλάξεις µας. Πάντως, σε κάθε πε-
ρίπτωση ψηφίζουµε «παρών».

Στο άρθρο 20, η δηµιουργία καινούριων φυλακών –µια τάση
ευρέως διαδεδοµένη στην Αγγλία και στην Αµερική, όπως και ο
κάθετος διαχωρισµός των κρατουµένων- δεν έχει µπορέσει να
επιλύσει κανένα από τα προβλήµατα του σωφρονιστικού συστή-
µατος. Προβληµατικό είναι ποιος και µε ποιους όρους χαρακτη-
ρίζεται επικίνδυνος και από ποιον κρίνεται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Καταψηφίζουµε το άρθρο αυτό, κυρίως γιατί θεωρούµε ότι
πρέπει, εκτός από το Συνήγορο του Πολίτη, να συµµετέχουν και
οι δικηγορικοί σύλλογοι στον έλεγχο των φυλακών, καθώς και οι
Βουλευτές και άλλοι κοινωνικοί φορείς που είναι σχετικοί.

Το άρθρο 21 το θεωρούµε θετικό.
Στο άρθρο 22 ψηφίζουµε «παρών».
Το άρθρο 23 είναι και πάλι αντιφατικό, όπως και προηγούµενα

άρθρα και ψηφίζουµε «παρών».
Όσον αφορά τα µέτρα για τη διασφάλιση της κοινωνικής ει-

ρήνης, σ’ αυτό το κεφάλαιο –εκτός από το άρθρο 28 που το θε-
ωρούµε θετική ρύθµιση για την απαγκίστρωση από τη
γραφειοκρατία και το ψηφίζουµε- καταψηφίζουµε όλα τα υπό-
λοιπα άρθρα αυτού το κεφαλαίου, δηλαδή το 24, το 25, το 26,
το 27 και το 29 για τους εξής λόγους. Αυτές οι ρυθµίσεις είναι
αποτέλεσµα συγκυριακών φαινοµένων. Η Κυβέρνηση ανταπο-
κρίνεται µε επικοινωνιακούς όρους σε φοβικά σύνδροµα ή ανη-
συχίες των πολιτών, για να κουκουλώσει στην πραγµατικότητα
τη δική της ατολµία να αντιµετωπίσει πολιτικά τα θέµατα αυτά,
αλλά και την αναποτελεσµατικότητά της, έστω και να τα κατα-
στείλει. Καθιερώνει επί της ουσίας ένα νέο αυστηροποιηµένο
πλαίσιο καταστολής, που απαγορεύοντας τα κινητά στις φυλακές
και κυρίως ποινικοποιώντας την αµφίεση ως ιδιαίτερα επιβαρυ-
ντική περίπτωση, προσπαθεί να δώσει την εντύπωση ότι ελέγχει
την κατάσταση και να κατασιγάσει την ανασφάλεια του κόσµου.

∆υστυχώς, δεν µας έπεισαν ότι αυτές οι ρυθµίσεις µπορούν
πράγµατι να έχουν έστω και στο ελάχιστο µία αποτελεσµατικό-
τητα. Ταυτόχρονα, επαυξάνει ιδιαίτερα την ανθρωποκτονία ή τη
σωµατική βλάβη κατά αστυνοµικού και άλλων υπηρεσιών, για το
οποίο δεν µπορούµε να αντιληφθούµε πλήρως το λόγο. Η απα-
ξία των συγκεκριµένων εγκληµατικών πράξεων είναι το ίδιο ση-
µαντική σε οποιονδήποτε και αν απευθύνονται.

Επίσης, είµαστε κατά της άρσης του τηλεφωνικού απορρήτου
που επεκτείνεται σχεδόν σε όλον τον Ποινικό Κώδικα. Εδώ δεν
µπορούµε να περιγράψουµε ένα πρόβληµα απαξιωτικών συµπε-
ριφορών και καταστροφικών δράσεων από ανθρώπους που αλ-
λοιώνουν τα χαρακτηριστικά του προσώπου τους. Η αλλοίωση
δεν περιγράφεται µ’ αυτήν την ευρύτητα. Είναι η κουκούλα, είναι
το κράνος, είναι το MAΑLOX που φορά ο διαδηλωτής για να προ-
στατευθεί από τα δακρυγόνα. Είναι τα χρώµατα, είναι οι σύγ-
χρονες διαδηλώσεις που υπάρχουν σε όλον τον κόσµο και σε
όλη την Ελλάδα των εναλλακτικών κινηµάτων που χρωµατίζουν
τα πρόσωπά τους µε κόκκινα, κίτρινα, µαύρα, πράσινα χρώµατα.

Αυτά δεν είναι αλλοίωση του προσώπου; ∆εν εντάσσονται στη
νοµοθετική ρύθµιση. Πώς µπορούµε ακριβώς εντάσσοντας σ’
αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση όλες αυτές τις συµπεριφορές µέσα
σε έναν ορυµαγδό γεγονότων, συγκρούσεων, κινητοποιήσεων,
παράνοµων πράξεων, να διαλέξουµε ποιος από όλους αυτούς
είναι ο δράστης και να του χρεώσουµε τη συγκεκριµένη ενοχή;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Με την έναρξη της συζήτησης των άρθρων αυτού του νοµο-

σχεδίου, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θέλω να αναφέρω µια αντί-
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φαση που έχετε στο ίδιο σας το νοµοσχέδιο. Αναφέροµαι σε µια
ιδεολογική αντίφαση κατεύθυνσης. Από τη µια πλευρά θέλετε να
αυστηροποιήσετε κάποιες διατάξεις –εµείς υπερψηφίζουµε
αυτήν την αυστηροποίηση- δίνοντας την κατεύθυνση ότι µε
αυτήν την αυστηροποίηση µπορεί να υπάρξει µια βελτίωση στο
θέµα της πρόληψης. Όµως, από τη άλλη πλευρά δίνετε δυνατό-
τητες, εύκολα κάποιος να βγει από τη φυλακή.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει µια αντίφαση. Θεωρείτε ότι θα αντιµε-
τωπίσετε την εγκληµατικότητα µε αυστηροποίηση των ποινών,
οπότε δεν δικαιολογείται από τη µια να φέρετε αυστηρές ποινές
και από την άλλη να δίνετε τη δυνατότητα εύκολα κάποιος να
βγαίνει από τη φυλακή µε τους όρους που έχετε στο δεύτερο κε-
φάλαιο. Εποµένως, δεν µπορώ να καταλάβω προς ποια κατεύ-
θυνση κινείστε.

Όσον αφορά τα άρθρα του νοµοσχεδίου, στο πρώτο κεφάλαιο
που είναι για τη διάρθρωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας,
κύριε Υπουργέ, οφείλω να παρατηρήσω ότι είστε από τους λί-
γους Υπουργούς που δεχθήκατε τόσες τροποποιήσεις µέσα στην
Επιτροπή. Ακούσατε την Αντιπολίτευση και αυτό λίγο πολύ το εί-
δαµε όλοι όσοι ήµασταν παρόντες. Και το να ακούν οι Υπουργοί
είναι ένα από τα θετικά βήµατα που υπάρχουν.

Όµως, εµείς εµµένουµε στο ότι κακώς θέλετε σώνει και καλά
να δηµιουργήσετε µια «Αθηνοκεντρική» Ιατροδικαστική Υπηρε-
σία. ∆εν θα λειτουργήσει αυτό το σύστηµα. Οι περιφερειακές ια-
τροδικαστικές υπηρεσίες πολλές φορές έχουν καλύτερη
υλικοτεχνική υποδοµή και σε επίπεδο νεκροτοµείων από ό,τι η
Αθήνα και δεν υπάρχει κάποιος λόγος να κάνετε αυτό το µόρ-
φωµα. Γι’ αυτό το λόγο διαφωνούµε ουσιαστικά στην πρώτη
οµάδα άρθρων µε την κατεύθυνση την οποία σας έδωσα.

Όµως, αυτό στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ ειδικά, κύριε
Υπουργέ, είναι το άρθρο 6. Στο άρθρο 6 αναφέρετε στην παρά-
γραφο 2 για τη θέση του Προϊσταµένου της Ιατροδικαστικής
Υπηρεσίας ότι για την επιλογή λαµβάνονται υπ’ όψιν κατά κύριο
λόγο τα στοιχεία του προσωπικού µητρώου κάθε κρινοµένου ια-
τροδικαστή, από τα οποία εκτιµώνται ιδιαίτερα η άρτια επαγγελ-
µατική κατάρτιση και οι επιστηµονικές γνώσεις, η δραστηριότητα
στην υπηρεσία, η ικανότητα ανάληψης πρωτοβουλιών.

Όλα αυτά είναι υποκειµενικά στοιχεία και αυτά –αυτό το λέω,
κύριε καθηγητά, επειδή είστε εδώ- λαµβάνονται υπ’ όψιν κατά
κύριο λόγο. Και τι απλώς συνεκτιµάται; Προσέξτε τι συνεκτιµάται!
Η τυχόν συγγραφική δραστηριότητα, η συµµετοχή σε προγράµ-
µατα µετεκπαίδευσης, οι µεταπτυχιακοί και διδακτορικοί τίτλοι.
∆ηλαδή, κύριε Υπουργέ, κάποιος που έχει µεταπτυχιακό, διδα-
κτορικό τίτλο, που έχει συγγραφική δραστηριότητα, απλώς συ-
νεκτιµάται και µπορεί να µη λάβει αυτή τη θέση και να τη λάβει
κάποιος άλλος επειδή έχει ικανότητα ανάληψης πρωτοβουλιών,
ευχέρεια προγραµµατισµού και συντονισµού, άρτια επαγγελµα-
τική κατάρτιση!

Μα, η επαγγελµατική κατάρτιση από πού φαίνεται; ∆εν φαίνε-
ται και από τις σπουδές; Και όταν το είπαµε αυτό στον κύριο
Υπουργό, πραγµατικά εξεπλάγη. Και είπε πραγµατικά «δεν µου
αρέσει και θα το κοιτάξω». Και έρχεται εδώ και µας λέει «αντι-
γράφω τη διάταξη που υπάρχει στο ∆ηµοσιοϋπαλληλικό Κώ-
δικα». Ναι, αλλά εδώ είµαστε νοµοθετικό Σώµα, ώστε όταν
υπάρχει µια κακή διάταξη, να την αλλάζουµε. ∆εν καταλαβαίνετε
ότι αυτή η διάταξη του ∆ηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα έδινε µια
απόλυτη ευχέρεια να µπορούν να παίρνουν αυτές τις κρίσιµες
θέσεις κάποιοι άνθρωποι, που δεν έχουν τα τυπικά προσόντα,
δεν έχουν συγγραφική δραστηριότητα, δεν έχουν µεταπτυχιακά
ούτε διδακτορικά και µε κάποιες υποκειµενικές αναφορές για το
µητρώο τους κ.λπ. να µπορούν να παίρνουν αυτές τις θέσεις;

Περίµενα µια πιο τολµηρή κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ και πρέ-
πει να το σκεφτείτε µέχρι την τελευταία στιγµή. Επιτέλους, πρέ-
πει να εµπεδωθεί ότι υπάρχει αξιοκρατία! ∆εν είναι δυνατόν! Είναι
αστείο να συνεκτιµάται απλώς ένα διδακτορικό και κατά κύριο
λόγο να παίρνει κάποιος µια θέση επειδή έχει δυνατότητα πρω-
τοβουλιών υποκειµενικά και αόριστα, χωρίς να µας λέει πώς! Συ-
νεπώς, θα το καταψηφίσουµε.

Τα άρθρα 7 και 8 τα υπερψηφίζουµε, όπως και τα άρθρα 9 και
10.

Στη συνέχεια, εκεί που εµείς έχουµε αντιρρήσεις είναι στο

άρθρο 14, κύριε Υπουργέ. Εµείς δεν πιστεύουµε ότι πρέπει να
δοθεί αυτή η δυνατότητα που υπάρχει. Είναι µια δυνατότητα που
κατά την άποψή µας, κύριε Υπουργέ, αντίκειται και στην αρχή
της ισότητας. Επιβάλλεται σε κάποιον µια ποινή, η οποία πρέπει
να πληρωθεί. Τι έρχεται και λέει εδώ ο νόµος; Λέει, αν µπορείς να
την πληρώσεις, πλήρωσέ την και αν δεν µπορείς να την πληρώ-
σεις, θα βγεις έξω.

Μα, δεν είναι έτσι! Προφανώς, ο νόµος ζητά να γίνει µια µετα-
τροπή χρηµατική. Και τι θα πει κάποιος; Επειδή εσύ δεν µπορείς
να την πληρώσεις, δεν θα εκτίσεις την ποινή; Ουσιαστικά, σου
χαρίζεται αυτή η δυνατότητα;

Θεωρούµε ότι είναι µια διάταξη που δεν είναι δικαιοπολιτικά
ορθή. Ή θα πείτε ότι για την αποσυµφόρηση κανένας δεν θα πλη-
ρώσει ή θα πείτε ότι όσοι µπορούν να την πληρώσουν, θα την
πληρώσουν και όσοι δεν µπορούν, θα εκτίσουν την ποινή. ∆ια-
φορετικά, ουσιαστικά δεν υπάρχει ποινή, κύριε Υπουργέ!

Όσον αφορά στο άρθρο 15, εµείς διαφωνούµε πλήρως µε την
ύπαρξη µέσα στο νόµο συγκεκριµένης ποσότητας, που θα δια-
χωρίζει το χρήστη από τον έµπορο. Ξέρετε τι γίνεται, κύριε
Υπουργέ; Είστε δικηγόρος και γνωρίζετε την πρακτική. ∆ίνουµε
ουσιαστικά µια κατεύθυνση στους εµπόρους ναρκωτικών. Τους
λέµε «σπάστε τα γραµµάρια κατά τέτοιον τρόπο ώστε να ξέρετε
ότι µε το ενάµισι γραµµάριο θα πάτε για χρήστης, µε τα πενήντα
γραµµάρια κάνναβης για χρήστης, µε τα πέντε γραµµάρια κα-
τεργασµένης κάνναβης για χρήστης». Σπάνε τις δόσεις, παίρ-
νουν κατευθύνσεις.

Εδώ, τα πράγµατα πρέπει να κρίνονται περιπτωσιολογικά.
Μπορεί κάποιος να έχει µεγαλύτερη ποσότητα και να είναι χρή-
στης –γιατί αυτό αποδεικνύεται από µια σειρά άλλων δεδοµένων-
και µπορεί να έχει µικρή ποσότητα και να είναι έµπορος.

∆εν πρέπει να τους δίνουµε αυτές τις κατευθύνσεις. ∆ιαφω-
νούµε πλήρως προς αυτήν την κατεύθυνση, όπως διαφωνούσαµε
και µε την παράγραφο 2, µε την οποία δίνατε τη δυνατότητα –ευ-
τυχώς το απέσυρε ο κύριος Υπουργός, αλλά έχει πει ότι θα το
επαναφέρει- στους χειρότερους εµπόρους ναρκωτικών που
υπάρχουν. Ήταν µε τις επιβαρυντικές περιστάσεις. Τους δίνατε
τη δυνατότητα για την αποσυµφόρηση των φυλακών να µπορούν
να βγουν έξω, αν έχουν εκτίσει ένα µέρος της ποινής.

Κύριε Υπουργέ, να κάνουµε αποσυµφόρηση, όµως, δεν θα κά-
νουµε αποσυµφόρηση από τους σκληρούς εµπόρους ναρκωτι-
κών, αλλά από κατηγορούµενους για άλλα αδικήµατα.

Όσον αφορά στο άρθρο 16, κύριε Υπουργέ, πιστεύουµε ότι θα
πρέπει να αφαιρεθεί η κάθειρξη. Καταλαβαίνω να υπάρχει δυνα-
τότητα και για την ανήλικη µητέρα όταν πρόκειται για φυλάκιση,
αλλά όταν έχουµε κάθειρξη, έχουµε µία συγκεκριµένη απαξία
που δεν µπορεί να οδηγήσει σ’ αυτές τις ευεργετικές διατάξεις.

Όσον αφορά στο άρθρο 23, αναφέρετε πάλι τη συνέντευξη.
Κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε να πάµε σε µία άλλη κατεύθυνση.

Γιατί όσοι συµµετέχουν µε κάποια τυπικά προσόντα να πρέπει να
δίνουν και συνέντευξη και αυτό να προσµετράται; Αντιλαµβάνε-
στε ότι είναι ένα πρόβληµα ως προς την αντικειµενική κρίση. Τι
θα µπορούσε να γίνει; Να καταλαµβάνουν τις θέσεις όσοι έχουν
τα τυπικά προσόντα. Και αυτοί, λοιπόν, που έχουν καταλάβει τις
θέσεις, να περνούν από µία συνέντευξη και µόνο αν υπάρχει κάτι
αιτιολογηµένο που θα φαίνεται και θα µπορεί να τύχει ενδεχο-
µένως και µιας δικαστικής διαδικασίας, µόνο τότε και µε συγκε-
κριµένα στοιχεία να λέµε ότι κάποιος που πέρασε τη συνέντευξη
έχει ένα πρόβληµα, το οποίο ενδεχοµένως το καθιστά προβλη-
µατικό, για να λάβει αυτή τη θέση. Να υπάρχει µια διαφάνεια.
∆εν µπορούµε ουσιαστικά να λέµε πως ό,τι πρόβληµα υπάρχει
θα το καλύπτουµε µέσω της συνέντευξης ενδεχοµένως για δια-
φόρου τύπου προσλήψεων.

Τώρα θέλω να έρθω στα άρθρα τα οποία ψηφίζουµε εµείς και
αναφέρονται στην κοινωνική ειρήνη.

Κύριε Υπουργέ, εµείς είπαµε ξεκάθαρα από την αρχή ότι όπως
έρχονται αυτά τα άρθρα, δεν πρόκειται να λύσουν κανένα απο-
λύτως πρόβληµα. Το θέµα δεν είναι η επιβαρυντική περίσταση.
Το θέµα είναι πώς θα αποτρέψεις να συµµετέχουν άτοµα µέσα
στις διαδηλώσεις, τα οποία θα έχουν καλυµµένα τα χαρακτηρι-
στικά τους. Εάν φτάσουµε στο σηµείο ο άλλος να σπάει τη βι-
τρίνα, δεν έχει σηµασία αν τον πιάσεις και έχει µία συγκεκριµένη
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ποινή µε κανονικά, µη αλλοιωµένα χαρακτηριστικά και µία άλλη
ποινή µε αλλοιωµένα χαρακτηριστικά. Το θέµα είναι πώς θα τον
αποτρέψουµε.

Πρέπει να πάτε σε κάτι για το οποίο σας κατακρίνουν τα κόµ-
µατα της Αριστεράς. Όµως, δεν φαίνεται εδώ να έχετε το πολι-
τικό θάρρος να πείτε αυτό που πραγµατικά πρέπει να γίνει και
είναι αυτό το οποίο λέει και η κ. Μαραγκοπούλου στο άρθρο, δη-
λαδή ότι πρέπει να πάµε σε ιδιώνυµο αδίκηµα.

Αντιλαµβάνοµαι την Αριστερά που διαφωνεί, όπως αντιλαµβά-
νοµαι και το ΠΑΣΟΚ που διαφωνεί. Όµως, δεν µπορώ να κατα-
λάβω εσάς. Λέτε ότι υπάρχει ένα πρόβληµα, πολιτικά θέλετε να
το υποστηρίξετε, αλλά δεν µπαίνετε στη διάταξη που είναι
σωστή. ∆ιότι εάν έχουµε ιδιώνυµο αδίκηµα, τότε προφανώς απο-
τρέπουµε τη συµµετοχή στις διαδηλώσεις ατόµων µε συγκεκα-
λυµµένα χαρακτηριστικά. Εδώ, λοιπόν, φοβάστε τι επίθεση
µπορεί να σας κάνει η Αριστερά.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, έτσι όπως το φέρνετε, δεν µπορώ
να καταλάβω το εξής: Γιατί δεν συµπεριλαµβάνετε την απλή
φθορά στα αδικήµατα που έχετε βάλει και βάζετε µόνο τη δια-
κεκριµένη φθορά; Όµως, σας πληροφορώ ότι µία σειρά από πρά-
ξεις, στις οποίες θέλετε να υπάρξει µία πρόληψη, αποτελούν
απλές φθορές. Σπάνια έχουµε διακεκριµένες φθορές. Συνεπώς,
και πάλι δεν θα µπορέσετε να οδηγηθείτε στη βούληση, την
οποία φαίνεται να έχετε και είναι η αντιεγκληµατική πολιτική.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω ότι και
στη Γερµανία υπάρχει ο νόµος για τις διαδηλώσεις –Gesetz ϋber
Versammlung- αλλά και στην Αµερική. Μάλιστα, έγιναν τέτοιοι
νόµοι για να προστατεύσουν τις διαδηλώσεις από νεοναζί, από
άτοµα που συµµετέχουν στην Κου-Κλουξ-Κλαν και είχαν καλυµ-
µένα χαρακτηριστικά.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να δείξετε θάρρος και να πάτε σ’ αυτό που σίγουρα
δεν θα λύσει το πρόβληµα, γιατί είναι κοινωνικά τα αίτια. Και στο
σηµείο αυτό θα συµφωνήσω µε την Αριστερά. Να εξετάσουµε
και τα κοινωνικά αίτια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
στε, όµως, κύριε Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε, γιατί και
η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος µίλησε δεκα-
έξι λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εσείς µιλάτε περί-
που έντεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σε µισό λεπτό τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η κατεύθυνσή σας να είναι
προς το ιδιώνυµο αδίκηµα και στην αντιµετώπιση των κοινωνικών
αιτίων που δηµιουργούν όλα αυτά τα φαινόµενα.

Όµως, σε πρώτη φάση και πάνω στην έξαρση του φαινοµένου
θα πρέπει να πάµε στο ιδιώνυµο αδίκηµα, ώστε να προστατεύ-
σουµε όσους θέλουν να συµµετέχουν σε διαδηλώσεις, χωρίς να
υπάρχουν οι προβοκάτορες που µπαίνουν µέσα και κάνουν και
ζηµιές, αλλά και τις περιουσίες των ανθρώπων στο κέντρο της
Αθήνας, αλλά και στις άλλες πόλεις.

Αυτή είναι η µοναδική κατεύθυνση την οποία φοβάστε να ακο-
λουθήσετε από πολιτική δειλία προς την Αριστερά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξανδρος Αλαβάνος.
Κύριε Αλαβάνο, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευ-
χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Επειδή είναι η πρώτη φορά που παίρνω το λόγο µετά το κλεί-
σιµο της Βουλής, το πρώτο που θα ήθελα να υπογραµµίσω είναι
το µεγάλο βάρος της απώλειας και της απουσίας του Μιχάλη Πα-
παγιαννάκη. Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλ-
φους, διότι και οι ίδιοι, αλλά και µέσω του Προέδρου της Βουλής
σηµείωσαν τη µεγάλη σηµασία αυτής της έλλειψης.

Επίσης, θα ήθελα να πω πως αν κάτι µπορεί να µετριάζει αυτόν
τον πόνο, είναι το γεγονός ότι η νέα Βουλευτής του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς Σοφία Ανδριοπούλου εµπνέεται από
αυτή την κουλτούρα του Μιχάλη Παπαγιαννάκη, δηλαδή να προ-
σεγγίζουµε τα θέµατα χωρίς προειληµµένες αποφάσεις, µε τεκ-
µηρίωση, σε βάθος και µε την ευαισθησία στα δικαιώµατα και τις
ελευθερίες που χαρακτηρίζει ή προσπαθούµε να χαρακτηρίσει
την Αριστερά.

Πριν µπω στο θέµα, θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις λόγω
της επικαιρότητας.

Πρώτον, ζητάµε µία παρέµβαση της Κυβέρνηση για την απε-
λευθέρωση του Έλληνα δηµοσιογράφου Ιάσονα Αθανασιάδη-
Φόουντεν ο οποίος έχει συλληφθεί στο Ιράν.

Εµείς εκτιµούµε τη σηµασία των καλών σχέσεων µε το Ιράν.
Για µας, επίσης, έχει ένα ιδιαίτερο βάρος το γεγονός ότι το Ιράν
είναι µία χώρα η οποία δεν έχει ενταχθεί σ’ ένα επικίνδυνο, απο-
σταθεροποιητικό και ιµπεριαλιστικό σχέδιο στον ευρύτερο χώρο
της Μέσης Ανατολής.

Όµως, θα εφαρµόζαµε δύο µέτρα και δύο σταθµά εάν κινητο-
ποιούµασταν και ευαισθητοποιούµασταν για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, για τις ελευθερίες και τη δηµοκρατία µόνο σε εκείνες
τις χώρες οι οποίες είναι φιλικές προς τις Ηνωµένες Πολιτείες.
Έχουµε µια αιµατοχυσία, έχουµε µία κατάπνιξη του δικαιώµατος
να διαδηλώσει και να εκφράσει τις θέσεις του ο λαός του Ιράν,
έχουµε µία άγρια καταπίεση των δικαιωµάτων των γυναικών και
δεν νοµίζω ότι µπορεί κανείς να σιωπά.

Και, αν θέλετε, µ’ αυτήν την ευκαιρία, µ’ αυτήν την τραγική
αφορµήν της σύλληψης ενός Έλληνα δηµοσιογράφου στο Ιράν,
νοµίζουµε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα πρέπει να πάρει τις
αναγκαίες πρωτοβουλίες άµεσα, πρωτοβουλίες που δεν θα είναι
ενταγµένες σε κάποιο σχέδιο αξιοποίησης -γιατί υπάρχουν και
αυτά τα σχέδια- αλλά πρωτοβουλίες που θα προστατεύσουν, θα
στηρίξουν, αν θέλετε, τα δικαιώµατα του ιρανικού λαού.

Το δεύτερο θέµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι το
γεγονός ότι πεντακόσιες οικογένειες µέσα στον Τύπο έχουν
χάσει τη δουλειά τους. Πεντακόσιοι εργαζόµενοι και οι οικογέ-
νειές τους έχουν ένα τεράστιο πρόβληµα.

Πιστεύω πως και εσείς, κυρία Πρόεδρε, θα κατανοήσετε τη
σηµασία αυτού του ζητήµατος µε το κλείσιµο όλου του συγκρο-
τήµατος «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ». Εγώ δεν θα καταγγείλω αυτό το
τοξικό, κερδοσκοπικό, χωρίς κοινωνικό έλεγχο και χωρίς ρόλο
των εργαζοµένων τοπίο µέσα στον Τύπο, αλλά θα κάνω µία σειρά
από δέκα προτάσεις εκ µέρους του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς.

Πρώτον, θα πρέπει να δοθεί λύση σε όλο το Συγκρότηµα
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», «ΤΥΠΟΣ της ΚΥΡΙΑΚΗΣ», «CITY 99.5», το
portal e-tipos.gr. Θα πρέπει να υποχρεωθεί η εργοδοσία να ανα-
λάβει όλες τις ευθύνες που αναλογούν σε µία τέτοια παράνοµη
και καταχρηστική κατά τη γνώµη µας ενέργεια, µε βάση και την
ελληνική και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Και πρέπει να υπάρξει
λύση µε συµµετοχή των εργαζοµένων.

∆εύτερον, συνολικά και µέσα στα πλαίσια της κρίση θα πρέπει
να υπάρξουν επείγοντα µέτρα, ένα πλέγµα µέτρων για την ανά-
κληση και το σταµάτηµα των απολύσεων.

Τρίτον, θα πρέπει να υπάρξει κατοχύρωση και στήριξη των
συνθηκών εργασίας και των αποδοχών των εργαζοµένων.

Τέταρτον, θα πρέπει να υπάρξουν νέες ρυθµίσεις για τη δια-
πλοκή, οι οποίες έχουν βουλιάξει όλες µετά τη γνωστή τύχη που
είχαν οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες της ελληνικής Κυβέρνησης.

Πέµπτον, πλήρης διαφάνεια στις κρατικές διαφηµίσεις.
Έκτον, διαφάνεια σχετικά µε την εργασία των δηµοσιογραφι-

κών στελεχών σε κρατικές ή κρατικοδίαιτες επιχειρήσεις.
Έβδοµον, αντιµετώπιση των επιχειρήσεων του Τύπου όχι ως

τυπικών κερδοσκοπικών, αν θέλετε, επιχειρήσεων, αλλά ως επι-
χειρήσεων ειδικού χαρακτήρα, όπου απαιτείται ο κοινωνικός
έλεγχος, η συµµετοχή των συντακτών και των εργαζοµένων.

Όγδοον, ενίσχυση και λήψη µέτρων για την είσοδο στον Τύπο
κοινωνικών φορέων ή συλλογικών εγχειρηµάτων των συντακτών
µε βάση συγκεκριµένα και αυστηρά κριτήρια.

Ένατον, αναθεώρηση πια της νοµοθεσίας που υπάρχει σχε-
τικά µε τη δεσπόζουσα θέση και τις πολλαπλές ιδιοκτησίες, που
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οδηγούν σε µονοπωλιακές καταστάσεις και αυθαίρετες αποφά-
σεις –και βλέπουµε τι αντίκτυπο έχουν στον Τύπο- προκειµένου
να στηρίξουµε τον πλουραλισµό και την ελευθερία.

∆έκατον, άµεση συζήτηση του ζητήµατος αυτού στην αρµόδια
Επιτροπή της Βουλής -είναι µια πρόταση που κάνουµε προς τον
Πρόεδρο της Βουλής και προς τα αλλά κόµµατα- την Επιτροπή
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Ένα σηµείο ακόµα, κυρία Πρόεδρε, για το θέµα που συζητή-
σαµε το πρωί. Εµείς λυπούµαστε που η συµφωνία δικαστικής
συνδροµής –και µπαίνει στα θέµατα του Υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης- ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή
Ένωση ψηφίστηκε σ’ αυτό το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Λυπού-
µαστε που υπήρξε αυτή η συνάντηση, αν θέλετε, της Κυβέρνη-
σης µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Πέρα από όλα, δεν
µπορούµε είτε υπόπτους είτε ενόχους αποδεδειγµένα να τους
παραδίδουµε στις Ηνωµένες Πολιτείες, σε µία χώρα όπου ισχύει
η θανατική ποινή. Και δεν υπάρχει καµµία εγγύηση, η οποία µπο-
ρεί να µας εξασφαλίσει. Θα ήταν ένα µέσον, αν θέλετε, γι’ αυτό
το απαράδεκτο µέτρο που ισχύει επί Μπους, ισχύει επί Κλίντον,
ισχύει επί Οµπάµα, όπως είναι η θανατική ποινή, κάτι το οποίο
έχει εκβληθεί συνολικά από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο να θέσω τρία σηµεία. Ένα-δύο
λεπτά θα σας ζητήσω, κυρία Πρόεδρε, όχι παραπάνω. Θα απευ-
θυνθώ στον κύριο Υπουργό.

Τώρα είναι 12.20’. Στις 12.00’ πήγε ο κ. ∆ρίτσας, ο Βουλευτής
µας, σε έναν διάλογο µε τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών
και υπεύθυνο για θέµατα δηµόσιας τάξης, τον κ. Μαρκογιαννάκη,
για να συζητήσουµε, στα πλαίσια της συναίνεσης και του διαλό-
γου που ζητάει η Κυβέρνηση, θέµατα πολιτικής για τους µετα-
νάστες ή θέµατα που σχετίζονται µε την πολιτική µας στην
Αστυνοµία. Και σας ρωτάω: Τι είναι αυτό, εάν όχι πλήρης κοροϊ-
δία µας και ευτελισµός των άλλων κοµµάτων; ∆ηλαδή, πάµε να
συζητήσουµε και την ίδια στιγµή, σε λίγες ώρες, ετοιµάζεται η
κυβερνητική πλειοψηφία µε τη σύµπραξη του ΛΑΟΣ να ψηφίσει
ρυθµίσεις που έχουν σχέση µε τη δράση της Αστυνοµίας, όπως
είναι η περιύβριση αρχής, το θέµα της κουκούλας, κ.λπ., καθώς
και ρυθµίσεις που έχουν σχέση µε τους µετανάστες, όπως είναι
τα ζητήµατα των µεταναστών που έχουν υποστεί ποινική δίωξη ή
όπως είναι η αναβάθµιση των ποινών και της βαρύτητας για αδι-
κήµατα που σχετίζονται µε τους µετανάστες.

Και σας ρωτάω: Αν υπήρχε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, αν υποθέ-
σουµε ότι υπήρχε κυβέρνηση της Αριστεράς και σας καλούσε σε
έναν διάλογο και την ίδια ηµέρα περνούσε βασικές ρυθµίσεις για
όλα αυτά, θα το κάνατε; Θα πήγαινε η Νέα ∆ηµοκρατία; ∆ώστε
µου µία τέτοια απάντηση. Και µε αυτή την έννοια σας καλώ να πα-
γώσετε τις ρυθµίσεις. Περάστε τα θέµατα της ιατροδικαστικής
υπηρεσίας, κάποιες µεταρρυθµίσεις που κάνετε στο σωφρονι-
στικό σύστηµα. Παγώστε τα θέµατα -µην τα θέσετε καν στην ψη-
φοφορία, αφαιρέστε τα ή κρατήστε το νοµοσχέδιο- που έχουν
σχέση µε τους µετανάστες, που έχουν σχέση µε τις κουκούλες,
που έχουν σχέση µε την περιύβριση αρχής. Αυτή θα ήταν µια
έντιµη και ειλικρινής στάση. Τίποτε άλλο.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω, κυρία Πρόεδρε –θα προ-
σπαθήσω να είµαι πολύ σύντοµος- όσον αφορά τα θέµατα που
έχουν σχέση µε τις κουκούλες είναι για το ποινικό δίκαιο. Σε µία
ηµερίδα που κάναµε µας εξήγησε πάρα πολύ καλά ο διαπρεπής
ποινικολόγος, ο κ. Αργυρόπουλος, ότι το ποινικό δίκαιο είναι ένα
επικουρικό µέσον. ∆εν είναι ο κεντρικός µηχανισµός, µε τον
οποίον πας να λύσεις µε το «αποφασίζουµε και διατάζουµε» κοι-
νωνικά προβλήµατα. Και αντί να δούµε τις αιτίες που οδηγούν
σε αυτή την κοινωνική βία, στοιχείο της οποίας είναι και αυτή η
βία που άπτεται πολιτικών στόχων και παρεµβάσεων, αντί να το
δούµε αυτό, απλώς προσπαθούµε συνεχώς να ανεβάσουµε τις
ποινές, να κάνουµε ένα πιο κατασταλτικό δίκαιο, χωρίς κανένα
αποτέλεσµα. Εγώ σας θυµίζω το ν. 4000 περί τεντιµποϊσµού. Τον
θυµόµασταν παιδιά. Και τότε, σε µία εποχή που υπήρχε µια
έξαρση µε τις πιο πουριτανικές συνθήκες που υπήρχαν τότε, τις
συνθήκες βίας µέσα από την κοινωνία, έρχεται ο ν. 4000 για να
χρησιµοποιηθεί ενάντια στους «Λαµπράκηδες». ∆εν µπορούµε
να έχουµε ένα δίκαιο, το οποίο είναι επικοινωνιακό, απαντάει
απλώς σε πιέσεις της στιγµής, δεν βλέπει τις αιτίες και τελικά γί-

νεται επικίνδυνο.
Καταλήγοντας σ’ αυτό το θέµα, κυρία Πρόεδρε, θέλω να ανα-

φέρω και τα θέµατα της µετανάστευσης. Η ίδια ακριβώς προ-
σέγγιση είναι και στα θέµατα της µετανάστευσης. Αντί να
προσπαθήσουµε να δούµε την ουσία και να δούµε πώς θα κινη-
θούµε µε αποτέλεσµα, η αυστηροποίηση σε σχέση µε τα εγκλή-
µατα για τη διακίνηση σηµαίνει ακριβώς –όχι ότι δεν είναι βαριά
τα εγκλήµατα, βαρύτατα είναι- την ανικανότητα της Κυβέρνησης
να πάρει πολιτικά µέτρα για να αντιµετωπίσει το θέµα της διακί-
νησης. Πρέπει να απαιτήσει επιτέλους, θέλουµε να απαιτήσει η
Κυβέρνηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση παρεµβάσεις αποφασι-
στικές, στην Τουρκία και σε άλλες χώρες, απέναντι σε αυτά τα
κυκλώµατα διακίνησης που διακινούν όχι µόνο τους πιο φτωχούς
τελικά, αλλά διακινούν και άλλους ανθρώπους, στο όνοµα ενός
ονείρου που θα βρεθεί προς τη ∆ύση. Να πάρει επίσης µέτρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εµείς καταλαβαίνουµε πώς όταν η δυ-
στυχία του συµπατριώτη µας σε µία υποβαθµισµένη συνοικία συ-
ναντιέται µε τη δυστυχία του µετανάστη, τότε έχουµε ένα
εκρηκτικό µείγµα. Μπορούµε να το λύσουµε. Το παράλογο είναι
ότι αυτοί οι άνθρωποι, οι συµπατριώτες µας, λένε: «Γιατί τόσοι
πολλοί µετανάστες;». Και οι ίδιοι οι µετανάστες λένε: «Γιατί τόσο
πολύ χρόνο να µένουµε στην Ελλάδα;». Ξέρετε πώς εάν άνοιγαν
τα σύνορά µας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για να κινηθούν οι
µετανάστες, το µεγαλύτερο τµήµα µεταναστών ειδικά από τις
χώρες της Ασίας, όπως Αφγανιστάν, Μπαγκλαντές, Πακιστάν, θα
έφευγε προς άλλες χώρες.

Γιατί, λοιπόν, η ελληνική Κυβέρνηση δεν ζητάει αυτό το πολύ
απλό, που είναι και λύση, που είναι και υποχρέωση καταµερισµού
ευθυνών και που είναι και δικαίωµα για τους µετανάστες; ∆η-
λαδή, όπως διακινούνται τα κεφάλαια, όπως διακινούνται οι συ-
ναλλαγµατικές, όπως διακινείται ο τζόγος ελευθέρως µέσα την
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως διακινούνται οι εργαζόµενοι των
χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι να διακινούνται και
οι µετανάστες. Με αυτό τον τρόπο, σπάζοντας τις συµφωνίες -
Σένγκεν, κ.λπ.- και τροποποιώντας τες, θα υπήρχε ένα πλαίσιο
που θα έκανε όλους πιο άνετους και θα κρατούσαµε έναν αν-
θρωπισµό, τον οποίον δεν πρέπει να θυσιάσουµε στο βωµό του
ρατσισµού και της ξενοφοβίας.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι δυστυχώς είναι επικοι-
νωνιακά και είναι εξωδικαιακή η προσέγγιση του δικαίου. Και θα
αναφέρω ως τελευταίο, παίρνοντας ως αφετηρία µια τροπολο-
γία που κατέθεσε ο κ. Αυγενάκης της Νέας ∆ηµοκρατίας, αυτό
που γίνεται µε τα Εφετεία. ∆εν µπορείτε να διαµορφώνετε τους
οργανισµούς της δικαιοσύνης µε βάση προεκλογικές αριθµητι-
κές. Και σας καλώ να προχωρήσετε άµεσα στα τέσσερα Εφετεία,
συµπεριλαµβανοµένου και του Εφετείου Ηρακλείου, παράλληλα
βέβαια µε µέτρα αποκέντρωσης και µεταβίβασης αρµοδιοτήτων
από τη µία πόλη στην άλλη, όπως πρέπει να γίνει και στην περί-
πτωση των Χανίων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Το λόγο έχει ο κ.

Λαµπίρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµµετέχω στη

διακοµµατική Επιτροπή για το σωφρονιστικό σύστηµα. Είχα την
ευκαιρία να επισκεφθώ µαζί µε συναδέλφους µια σειρά από σω-
φρονιστικά ιδρύµατα εντός και εκτός των Αθηνών.

Οι διαπιστώσεις είναι απογοητευτικές, θα έλεγα. Και δεν θα
ήταν υπερβολή να πούµε ότι σε κάποια καταστήµατα οι συνθήκες
είναι σχεδόν µεσαιωνικές. Αυτό είναι διπλά τραγικό, αν σκεφθεί
κανείς ότι το 1999 ψηφίστηκε στη χώρα µας κατά γενική οµολο-
γία µία από τις πλέον σύγχρονες σωφρονιστικές νοµοθεσίες που
υπάρχουν σήµερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό σηµαίνει ότι
σηµαντικοί για τη βελτίωση του σωφρονιστικού µας συστήµατος
νόµοι παραµένουν ανενεργοί. Θα αναφερθώ στην οµιλία µου σε
τρία σηµεία: στις συνθήκες υγιεινής, στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη και στις ναρκωτικές ουσίες.

Οι συνθήκες υγιεινής, οι κτηριακές εγκαταστάσεις παρουσιά-
ζουν άθλια εικόνα, πράγµα που δείχνει ότι δεν υφίσταται κάποιο
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σύστηµα συντήρησης των φυλακών. Οι θάλαµοι των κρατουµέ-
νων, όπως και οι τουαλέτες από πλευράς υγιεινής κρίνονται επι-
εικώς απαράδεκτες. Οι χώροι των κελιών είναι ρυπαροί, ενώ ο
υπερπληθυσµός κάνει την κατάσταση ανυπόφορη ιδίως το κα-
λοκαίρι που έχουµε ζέστη.

Είναι αδιανόητο στην εποχή µας να µην διατίθενται σε όλους
τους κρατούµενους τα απαραίτητα είδη προσωπικής υγιεινής.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η επίσκεψη που κάναµε
στις δικαστικές φυλακές των Χανίων. Εκεί, στοιβάζονται έως και
σαράντα άτοµα µέσα σε ένα θάλαµο και διαθέτουν µόλις µία του-
αλέτα.

Έρχοµαι στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Η έκθεση του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου του 2007 για τη χώρα µας όσον αφορά
την πρόσβαση των κρατουµένων σε υπηρεσίες υγείας και την
ποιότητα της παρεχόµενης υγειονοµικής περίθαλψης, ήταν κό-
λαφος για τη χώρα µας. Φοβάµαι ότι η κατάσταση από τότε µέχρι
σήµερα, δεν έχει σε τίποτα διορθωθεί.

Πρέπει να υλοποιηθεί άµεσα η ένταξη όλων των νοσηλευτικών
µονάδων που λειτουργούν σε φυλακές, στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Και τονίζω το άµεσα, γιατί ναι µεν συµπεριλαµβάνεται
στο νοµοσχέδιο, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να γίνει άµεσα η εφαρ-
µογή του.

Οι µονάδες αυτές πρέπει να στελεχωθούν µε επαρκές ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό που θα προσλαµβάνεται και θα εξε-
λίσσεται, κύριε Υπουργέ, µε συγκεκριµένα αντικειµενικά και αξιο-
κρατικά κριτήρια.

Τώρα, εσείς βάζετε και τη συνέντευξη για την πρόσληψη των
ιατροδικαστών. Ελπίζω να µην ισχύσει και για τις υπόλοιπες προ-
σλήψεις, κυρίως του ιατρικού προσωπικού. Λέτε ότι συνεκτιµώ-
νται τα ουσιαστικά και τυπικά κριτήρια και δίνεται ιδιαίτερη
έµφαση, όπως φαίνεται στη συνέντευξη. Είναι δηλαδή απαραί-
τητη η θεσµοθέτηση µόνιµου γιατρού σε όλα τα σωφρονιστικά
καταστήµατα ενταγµένα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κάτι που
υφίσταται στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πρέπει να δοθεί µεγαλύτερη βαρύτητα στις παρεχόµενες ψυ-
χιατρικές υπηρεσίες εντός των φυλακών, σηµείο στο οποίο η Ελ-
λάδα πάσχει σηµαντικά και οι κρατούµενοι αντιµετωπίζουν πολλά
τέτοια προβλήµατα.

Έρχοµαι τώρα στις ναρκωτικές ουσίες. Το πρόβληµα των ναρ-
κωτικών είναι µείζον. Σε ένα από τα σωφρονιστικά ιδρύµατα που
επισκεφτήκαµε σαν οµάδα, ρωτήσαµε το διευθυντή των φυλα-
κών εάν γίνεται χρήση ναρκωτικών ουσιών µέσα στο σωφρονι-
στικό ίδρυµα και ξέρετε τι µας απάντησε; Ότι αυτό είναι
αδιανόητο, ότι δηλαδή δεν υπάρχει κάτι τέτοιο, ενώ γνωρίζουµε
ότι ένα µεγάλο ποσοστό των κρατουµένων κάνει χρήση ναρκω-
τικών ουσιών. Ο έλεγχος είναι ανεπαρκέστατος και γι’ αυτό πα-
ρατηρείται αυτό το φαινόµενο.

Εκπαιδευτικό, ιατρικό και σωφρονιστικό προσωπικό για θερα-
πεία, ψυχολογική βοήθεια των τοξικοµανών και λήψη προληπτι-
κών µέτρων, δεν υφίσταται στις ελληνικές φυλακές. Πρέπει
επιτακτικά να εστιάσουµε στην ενίσχυση των υπαρχόντων και στη
δηµιουργία νέων κέντρων απεξάρτησης.

Είναι ανάγκη άµεσα να ενσωµατωθεί η 757/2004 απόφαση-
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι αντίθετη στην εξα-
ντλητική, αυστηρή ποινική καταστολή των κρατουµένων για
ναρκωτικά, µε εξαίρεση τους εµπόρους ναρκωτικών.

Κύριε Υπουργέ, σας είναι γνωστό, φαντάζοµαι, ότι η Κοµισιόν,
θα διενεργήσει σύντοµα έρευνα στη χώρα µας, σχετικά µε την
κατάσταση των φυλακών. Νοµίζω ότι και η κίνηση πολιτών κα-
ταγγέλλει συχνά την παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων κρα-
τουµένων στις ελληνικές φυλακές.

Γενικά στόχος µιας ευνοµούµενης πολιτείας δεν µπορεί να
είναι η ηθική και η σωµατική εξόντωση των ανθρώπων, που σε
κάποια στιγµή της ζωής τους παραβίασαν τους νόµους.

Για να είναι εφικτή η µεταµέλεια και ο σωφρονισµός των
έγκλειστων πρέπει οι συνθήκες κράτησής τους να είναι αξιοπρε-
πείς και η διαβίωση και η αντιµετώπισή τους µέσα στις φυλακές,
ανθρώπινη. Έτσι µόνο θα πετύχουµε την ουσιαστική και αποτε-
λεσµατική επανένταξή τους στην κοινωνία, που είναι άλλωστε και
ο στόχος µας.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι η πολιτική που ακολουθεί η

Κυβέρνηση γενικότερα είναι αποσπασµατική, πρόχειρη και χωρίς
πυξίδα. Θα σας αναφέρω τι συνέβη αυτές τις µέρες στο νοµό
µου. Τελείωσε η θητεία του διοικητή του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου
το Μάιο. Για ένα µήνα το νοσοκοµείο ήταν ακέφαλο. Αφού διο-
ρίστηκε νέος διοικητής ένας απόστρατος Ταξίαρχος, σε λίγες
µέρες κατόπιν διαφόρων παρεµβάσεων –το διάβασα και σήµερα
σε µία Αθηναϊκή εφηµερίδα- αντικαταστάθηκε και επανήλθε ο
προηγούµενος. Αυτά δεν νοµίζω ότι αποτελούν µία τακτική που
πρέπει να ακολουθείται σε µία χώρα που θέλει να σέβεται τον
εαυτόν της.

Αντίθετα, άκουσα χθες µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα χαρακτη-
ρισµούς, όπως «ανεύθυνους», για όσους έχουν διαφορετική
άποψη, από την άποψη της οµιλήτριας ότι δηλαδή είναι ανεύθυ-
νοι, είναι καιροσκόποι και είναι λαϊκιστές. Ε, αυτές δεν είναι εκ-
φράσεις! Το συµπέρασµα δικό σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
ο κ. Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Άκουσα πριν από λίγο τον αξιότιµο Πρόε-
δρο του ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µία φορά να λέει το Κόµµα µας «Λάος».
Εν πάση περιπτώσει, όσο ήµασταν από κάτω τους, δεν έσκυβαν
να δουν πώς τονίζουµε το Κόµµα. Τώρα που είµαστε από πάνω
τους, δεν σηκώνουν το κεφάλι τους να δουν πώς τονίζεται το
Κόµµα µας; Καιρός είναι να µάθουν κάποιοι σ’ αυτήν την Αίθουσα
ότι λέγεται «Λαός» και όχι «Λάος». Εν πάση περιπτώσει, ευτυχώς
ξέρει ο λαός πώς λέγεται και το κατέδειξε στις τελευταίες εκλο-
γές στην κάλπη.

Το µείζον θέµα είναι το κλείσιµο του Ελεύθερου Τύπου. Αυτό
συζητείται στην κοινωνία, αυτό είναι πρωτοσέλιδο, αυτό αναφέ-
ρεται και σε όλες τις ειδήσεις και νοµίζω ότι δεν πρέπει να το πε-
ράσουµε πάρα πολύ γρήγορα, αλλά πρέπει κάποια στιγµή να
ασχοληθούµε µε το τι συµβαίνει στον Τύπο.

Έχουµε µία µεγάλη διείσδυση και προφανώς, ως εκ τούτου,
αλλοίωση της ενηµέρωσης. Μεγάλα κεφάλαια µπαίνουν στον
Τύπο. Γίνονται άγρια παιχνίδια. Ήδη, ένας εφοπλιστής αγόρασε
το 49% ή το 50% µιας παράλληλης εταιρείας του ∆ΟΛ, που ση-
µαίνει ότι µπαίνει µέσα στα πράγµατα πέρα από τα ποσοστά που
είχε αγοράσει.

Ένας άλλος κύριος τον οποίο δεν γνωρίζαµε, δεν είχαµε ακού-
σει ποτέ πριν από τρία ή τέσσερα χρόνια, ενεφανίσθη και έχει
αγοράσει πέντε-έξι έντυπα, ραδιοφωνικούς σταθµούς και προ-
βάλλει ως ένας άνθρωπος διαµορφωτής της κοινής γνώµης και
χειραγώγησης του Τύπου. Και πάλι δεν ρωτήσαµε, δεν µάθαµε
από την περίπτωση του Κοσκωτά. Ταλαιπωρηθήκαµε, ταλαιπω-
ρήθηκε ο πολιτικός κόσµος της χώρας, φθάσαµε στον έσχατο
ευτελισµό της πολιτικής και κοινωνικής ζωής και δεν µάθαµε. ∆εν
δεχόµαστε να µάθουµε. ∆εν δεχόµαστε να δούµε µία πραγµατι-
κότητα που υπάρχει στον Τύπο, τι συµβαίνει.

Η πλουσιότερη οικογένεια της χώρας κλείνει την εφηµερίδα
ξαφνικά, κλείνει το ραδιοφωνικό σταθµό. Την ίδια ηµέρα που κυ-
κλοφόρησε το τελευταίο φύλλο είχε ολοσέλιδη καταχώριση για
το ραδιοφωνικό σταθµό, τον οποίο έκλεισε έξι ώρες µετά. Τι συµ-
βαίνει; Τι γίνεται; Θα µας πει κανείς; Ενδιαφέρεται κανείς; Και
πρωτίστως, η εκτελεστική εξουσία. Γίνονται µεγάλα παιχνίδια,
καταλάβετέ το και δεν µιλάµε. ∆εν δεχόµαστε να µιλήσουµε.
Παίρνουµε µία εφηµερίδα που ζυγίζει δύο κιλά την Κυριακή και
δεν σκεφτόµαστε το κόστος, τι συµβαίνει, ποιος πληρώνει αυτό
το κόστος. Βγαίνει από τα περίπτερα;

Έχει τολµήσει κανείς να πάρει όλες τις εφηµερίδες της Κυ-
ριακής; Ποιος από σας µπορεί να πάρει τις εφηµερίδες της Κυ-
ριακής και να τις κουβαλήσει πέντε µέτρα µέχρι το αυτοκίνητο;
Αποκλείεται. Μόνο ο Πύρρος ∆ήµας µπορεί να σηκώσει τις εφη-
µερίδες της Κυριακής. Και κανείς δεν αναλογίζεται τι γίνεται και
πού πάει. Αφήστε κύριε Υπουργέ, που γίνεται και µια µεγάλη, εις
βάρος ενός συµπαθέστατου κλάδου, θα έλεγα, παλιανθρωπιά.

Αυτός που έχει το βίντεο κλαµπ και έχει επενδύσει και έχει
κάνει διάφορα, για να πουλήσει µια κασέτα πληρώνει φόρο 19%,
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ενώ η πώληση δια της εφηµερίδας του DVD ή του CD έχει τη φο-
ρολογία του Τύπου που είναι περίπου το 1/4 ή το 1/5 και κανείς
από µας δεν λέγει: Τι γίνεται ρε παιδιά; Εδώ πλήττεται ευθέως ο
ανταγωνισµός. ∆εν τολµούµε να πούµε µερικά πράγµατα. Είναι
θέµατα που πρέπει να µας απασχολήσουν και πρέπει να τα δούµε
µε ιδιαίτερη σοβαρότητα.

Έρχοµαι τώρα στο κυρίαρχο θέµα του νοµοσχεδίου για την
κουκούλα. Υπάρχουν δηµοκρατικές χώρες –η Γαλλία είναι δη-
µοκρατική χώρα, η Γερµανία, η Αυστρία, δεν φέρνω παράδειγµα
τις ΗΠΑ γιατί όλοι ξέρετε ότι απεχθάνοµαι κάποιες πρακτικές-
που έχουν υλοποιήσει αυτό ακριβώς που σας λέµε -και όχι αυτό
που θέλετε εσείς, το επιβαρυντικό στοιχείο- ότι δεν µπορεί να
κυκλοφορεί άλλος µε κουκούλες σε µια διαδήλωση. ∆εν µπορεί.
Πάει να διαπράξει έγκληµα. Για ποιο λόγο; Χρόνια πολλά, δεκα-
ετίες έχουµε ζήσει διαδηλώσεις, διαδηλώσεις, διαδηλώσεις, ου-
δέποτε υπήρχε η κουκούλα. Είναι κάτι που εφευρέθη τώρα. Γιατί
φοβάσθε, λοιπόν, να υλοποιήσετε ένα νοµικό πλαίσιο ανάλογο
µ’ αυτό των χωρών της Ευρώπης; Φέρνετε πάλι το επιβαρυντικό.
Το επιβαρυντικό είναι αφού γίνει το έγκληµα δια της κουκούλας.
Εµείς λέµε την πρόληψη του εγκλήµατος, να µη φθάσει να κάνει
έγκληµα καλυπτόµενος από την κουκούλα. Και αυτή είναι η µε-
γάλη διαφορά.

Βέβαια, το θέµα είναι τι οδηγεί ένα νέο είκοσι – είκοσι δύο ετών
να φοράει κουκούλα, να λεηλατεί, να είναι εµπρηστής, να βιάζει
ουσιαστικά και µεταφορικά την κοινωνία µας;

Σαφέστατα φταίνε κάποιοι πολιτικοί κύριε Υπουργέ. Όταν
έχεις το παιδί των είκοσι ετών, το φτωχό που µένει σε οποιαδή-
ποτε υποβαθµισµένη περιοχή µε τον πατέρα του τέσσερα χρόνια
άνεργο και βλέπει ότι κορυφαίοι Υπουργοί και των δύο µεγάλων
κοµµάτων έρχονται από τη «SIEMENS» και χρηµατοδοτούνται
και παίρνουν ακόµη και λεµονοστύφτες … Εκεί είναι η ξεφτίλα
σας. Όχι εσάς βέβαια. Εκείνων οι οποίοι είναι µέσα στο κόµµα
και οι οποίοι δεν είναι µέσα στην Αίθουσα, δυστυχώς τώρα. Λε-
µονοστύφτες! ∆ηλαδή πάει το παιδί των είκοσι ετών που πα-
ντρεύεται να πάρει έναν λεµονοστύφτη για να µπορέσει να κάνει
νοικοκυριό και τον πληρώνει 80 ευρώ. Και έρχεται η «SIEMENS»
και λέει ότι σου κάνω έκπτωση 40% στο λεµονοστύφτη και επι-
στρέφεται η έκπτωση και λέει άλλο ένα 20% στο λεµονοστύφτη.
Αυτό είναι το επίπεδό σας!

Και επειδή κάποιοι δεν κάνουν σωστά τη δουλειά τους, νοµίζω
ότι αυτός που δεν κάνει σωστά τη δουλειά του -και το λέω ευ-
θέως και µε συνείδηση- είναι ο ανακριτής ο κ. Ζαγοριανός. ∆εν
κάνει καθόλου καλά τη δουλειά του.

Και για να µην πει κανείς ότι υπεισέρχεται η νοµοθετική εξου-
σία στη δικαστική, οι πάντες κρίνονται. ∆όγµα του Γεωργίου Πα-
πανδρέου. Κρίνονται, λοιπόν, όλοι. Και ο κ. Ζαγοριανός κρίνεται
ότι δεν έχει κάνει καλά τη δουλειά του σε µια σειρά θέµατα.

Απ’ αυτό εδώ το Βήµα το τόνισα όταν ξεκίνησε η διαδικασία
και παρ’ότι τα πρακτικά έφθασαν στην Εισαγγελία δεν ελήφθη
υπόψη ο κυρίαρχος µάρτυς κ. ∆ηµητριάδης. Ο κ. ∆ηµητριάδης
είναι το δεξί χέρι του κ. Χριστοφοράκου. Ήταν αυτός ο οποίος
χρεωνόταν από την αποθήκη τα υλικά, τα οποία µοίραζε εν συ-
νεχεία σε Υπουργούς. Αλλά επειδή φοβόµαστε τους Υπουργούς
ότι θα σκάσουν ονόµατα, ο κ. ∆ηµητριάδης δεν καλείται. Φοβό-
µαστε.

Εγώ, λοιπόν, έχω µια σειρά επισήµων τιµολογίων της
«SIEMENS» που είχε χρεωθεί ο κ. ∆ηµητριάδης και τα οποία κα-
ταθέτω στα Πρακτικά για να φθάσουν στα χέρια του κ. Ζαγορια-
νού από την πλέον επίσηµη διαδικασία, για να δει ο κ.
Ζαγοριανός ότι υπάρχει θέµα. Εγώ ξέρω σε ποιο πρόσωπο της
Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν πάει οι λεµονοστύφτες, αλλά θέλω να
υπάρξει η επίσηµη απόφαση της δικαιοσύνης, µε ποιο τρόπο η
«SIEMENS» «λάδωνε» Υπουργούς. Αλλά επειδή δεν είναι µόνο
από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας οι λεµονοστύφτες, εδώ
έχουµε και Υπουργούς του ΠΑΣΟΚ. Και έχω εδώ πέρα έγγραφο
που λέει µια σειρά πραγµάτων, από την «BOSCH», από τη
«SIEMENS», από την «GAGGENAU», όλες θυγατρικές της
«SIEMENS». Περιλαµβάνει πράγµατα από στεγνωτήρια, από κα-
φετιέρες, από κουζινοµηχανές, ό,τι θέλετε, πιστολάκι. Να λαδω-
θεί Υπουργός µε πιστολάκι, πρωτοκλασάτος Υπουργός σας,
υποψήφιος αρχηγός του κόµµατός σας;

Και έχετε υπόψη σας ξεκάθαρα γιατί προσβάλλεται το πολι-
τικό σύστηµα. Γιατί λέει να πάει στον πελάτη κ. Πατσάκη, στην
οδό Βασιλίσσης Σοφίας και Γενναδίου, Αθήνα. Και ξέρετε πολύ
καλά ο κ. Πατσάκης τίνος ήταν επικεφαλής της ασφαλείας και
ποιος έµενε στη Βασιλίσσης Σοφίας και Γενναδίου. Ορίστε λοι-
πόν το λάδωµα. Λέει εδώ µέσα να χρεωθεί ο κωδικός 101000,
που είναι ο κωδικός του ταµείου της «SIEMENS». Αυτά είναι.

Να τους χαίρεσθε, λοιπόν, και τα δύο µεγάλα κόµµατα! Είναι
πρωτοκλασάτα στελέχη. ∆εν είναι ο απλός Βουλευτής. Και δεν
τολµάει ούτε το ένα κόµµα ούτε το άλλο να τραβήξει αυτιά, γιατί
δεν έχετε την τόλµη να τα βάλετε µε κάποια ονόµατα.

Τα καταθέτω λοιπόν στα Πρακτικά και ελπίζω ο κ. Ζαγοριανός
να έλθει να διαβάσει και να δει τι ακριβώς συµβαίνει και πόσο
βρώµικο είναι το παιχνίδι. Γι’ αυτό λοιπόν κάποιοι φθάνουν στην
κουκούλα, γιατί κουκουλώνετε εσείς µε το κλείσιµο της Βουλής
όλα τα µεγάλα σκάνδαλα µε όλη τη βρώµα και δεν µαθαίνει ο ελ-
ληνικός λαός τι ακριβώς συµβαίνει.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Και θα ήθελα επιτέλους να θίξω ακόµη δύο θέµατα της επι-
καιρότητας µε την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.

Πρώτα -πρώτα τα εγκαίνια του Μουσείου της Ακροπόλεως.
Έµαθα ότι στεναχωρήθηκαν κάποιοι που δεν ήλθαν οι Άγγλοι και
οι Τούρκοι του Ερντογάν. ∆ηλαδή δεν ήλθαν οι πωλητές και οι
αγοραστές των Ελγινείων. Περί αυτού πρόκειται. Αυτοί που πού-
λησαν και αυτοί που αγόρασαν. Και βεβαίως, ελπίζω ότι την τε-
λευταία στιγµή η Νέα ∆ηµοκρατία που έχει ευαισθησία και την
οποία γνωρίζω πολύ καλά κύριε Υπουργέ, πριν καν εσείς µπείτε
στο Κοινοβούλιο, έχει ευαισθησία, θα αντιδράσει και θα απαγο-
ρεύσει στην κ. Μπακογιάννη αυτό που πάει να κάνει, γιατί αυτό
που θα γίνει το Σαββατοκύριακο µε το αεροπλάνο των Σκοπιανών
της «∆ηµοκρατίας της Μακεδονίας» είναι στα όρια της de jure
αναγνώρισης. Γιατί µετά όταν γίνει ένας αγώνας πόλο στην Πορ-
τογαλία και εµφανιστούν µε τη σηµαία «∆ηµοκρατία της Μακε-
δονίας», θα πουν ότι εσείς το αναγνωρίσατε γιατί η πτήση θα
γίνει και διά εγγράφων. Προσέξτε τι πάτε να κάνετε. Εκχωρείτε,
επαναλαµβάνω, το όνοµα. ∆εν υπάρχει επιστροφή. ∆εν πρέπει
να επιτρέψετε αυτό το αεροπλάνο να έλθει στην Ελλάδα. Αφήστε
δε που είναι παραβίαση της ενδιάµεσης συµφωνίας. Σας φέρνει
από κάτω ο Γκρουέφσκι. Και επιτέλους πιστεύω να ανακαλύψετε
την αλήθεια, την πραγµατικότητα και τι κρύβεται και «θα τραβή-
ξετε το αυτί» της κ. Μπακογιάννη που µας οδηγεί σε µια κατα-
στροφική ήττα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Νικητιάδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
αξιότιµος Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού από
την πλευρά του βεβαίως ορθώς βάζει τα ζητήµατα για τη
«SIEMENS» και αφού κρίνει ότι πρέπει από το Βήµα της Βουλής
να παίξει το ρόλο του εισαγγελέα, καλά κάνει και γι’ αυτό µια και
η δικαιοσύνη δεν λειτουργεί. ∆εν κάνει όµως καλά όταν λησµο-
νεί ότι ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ είναι αυτός που ζήτησε και ξα-
ναζήτησε και ξαναζήτησε η υπόθεση «SIEMENS» να έλθει στη
Βουλή.

Κατά συνέπεια, τα όποια χαρτιά κατατίθενται σε ό,τι αφορά το
ΠΑΣΟΚ δεν µας απασχολούν. Όλα στο φως, κύριε Καρατζαφέρη.
Ο Πρόεδρός µας το έχει πει αυτό. Ας το πει και η Κυβέρνηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού ): ∆ιαγράψτε λοιπόν τον κ. Τσοχατζόπουλο.
Από τα χαρτιά που κατέθεσα φαίνεται ότι είχε δοσοληψίες µε τη
«SIEMENS».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Πρόεδρός µας
οποιοδήποτε όνοµα ακούστηκε, ξέρετε πολύ καλά ότι το έθεσε
εκτός Κινήµατος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού ): Εγώ κατέθεσα τα έγγραφα και εσείς ερευ-
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νήστέ τα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Εγώ σας λέω ότι ο Γεώργιος Πα-

πανδρέου θα θέσει εκτός κινήµατος οποιονδήποτε, όπως έκανε
µε τον κ. Τσουκάτο και τον κ. Μαντέλη.

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που εκφράζετε το ενιαίο της Κυβέρ-
νησης µε τη δική σας παρουσία, επειδή είστε δικηγόρος. Θα πρέ-
πει, όµως, να σας κάνω γνωστό κάτι που το ξέρετε ήδη –για να
γίνει όµως γνωστό και στο Τµήµα- πως άλλο πράγµα είναι ο φυ-
σικός δικαστής. Και η δικαιοσύνη εκφράζεται ενιαίως, αλλά πά-
ντοτε ως δικηγόροι –και εγώ και εσείς- ζητούσαµε να έχουµε το
φυσικό δικαστή απέναντί µας. Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι
εσείς θα αναλάβετε τα βάρη που σας αντιστοιχούν.

Η Κυβέρνηση δια των τριών τελευταίων Υπουργών, του κ. ∆έν-
δια, του κ. Παπαληγούρα και του κ. Χατζηγάκη, είναι βέβαιο ότι
πάσχει από µία ιστορική σύγχυση σε ό,τι αφορά τη Θέµιδα. Νο-
µίζει ότι η Θέµιδα είναι πραγµατικά τυφλή. Είναι προφανές. ∆εν
κατάλαβε ότι η Θέµιδα έχει ορθάνοικτα τα µάτια και απλώς φο-
ράει ένα µαντήλι όταν είναι να δικάσει για να µην αλληθωρίζει
δεξιά και αριστερά.

Εξ αυτού του λόγου, πιστεύοντας προφανώς ότι η Θέµιδα είναι
πραγµατικά τυφλή, έρχονται και ξανάρχονται νοµοθετήµατα εδώ,
τα οποία ουδεµία σχέση έχουν µε αυτά για τα οποία είχε ταχθεί
η περίφηµη Τιτάνισσα της ∆ικαιοσύνης, η Θέµιδα.

Ιατροδικαστική Υπηρεσία. Γνωρίζετε τη σπουδαιότητά της. Ως
δικηγόρος είναι απολύτως βέβαιο ότι πολλές φορές έχει τύχει
να αναµείνετε τα αποτελέσµατά της. Καταλαβαίνετε πόσο ση-
µαντικό είναι µία πιστοποίηση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας να
είναι παραποιηµένη, όπως παραλλήλως αντιλαµβάνεστε πόσο
σηµαντικό είναι κάθε ιατροδικαστική υπηρεσία να είναι αυτόνοµη
και να µην τελεί σε καµία εξάρτηση από οποιαδήποτε άλλη Αρχή.

Σήµερα, λοιπόν, δεν µπορώ να καταλάβω πού στοχεύετε. ∆εν
φέρετε εσείς την ευθύνη, αλλά ακούστε πώς γίνεται η εξήγηση
στην Αιτιολογική Έκθεση: «Ο ιδιαίτερος χαρακτήρας της Ιατρο-
δικαστικής Υπηρεσίας σε συνδυασµό µε το µη συστηµατικό χα-
ρακτήρα των σχετικών ρυθµίσεων κατέστησαν αναγκαία αφενός
µεν την αναµόρφωση της διοικητικής οργάνωσής της, αφετέρου
δε το σαφή προσδιορισµό των χαρακτηριστικών της υπηρεσια-
κής καταστάσεως των ιατροδικαστών και την οριοθέτησή τους
σε σχέση µε τις κατά τα λοιπά εφαρµοστέες διατάξεις του Υπαλ-
ληλικού Κώδικα». «Από την πόλη έρχοµαι και στην κορφή κα-
νέλλα», αν αυτός είναι ο σκοπός για τον οποίον συστήνεται η
Ιατροδικαστική Υπηρεσία, όπως πάτε να την συστήσετε!

Εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι ποια είναι η στόχευση και επειδή
«όποιος καεί και στο χυλό φυσάει και το γιαούρτι», καταλαβαί-
νετε ότι δεν µπορούµε να µην έχουµε υποψίες για τους σκοπούς
που θα επιτευχθούν δια του απολύτου ελέγχου της Ιατροδικα-
στικής Υπηρεσίας από την Αθήνα.

Στο τέλος-τέλος, όµως, είναι προφανές ότι δεν έχετε καταλά-
βει και τι γίνεται. ∆ιότι στήνετε µία ιατροδικαστική υπηρεσία και
σε δύο, σε τρεις µήνες θα έχουµε άλλη κυβέρνηση. Πιστεύετε
ότι έτσι θα ελέγχετε, αφού δεν θα ήσαστε καν Κυβέρνηση;

Να έρθω στο θέµα του σωφρονιστικού συστήµατος. Είναι προ-
φανές ότι εµείς έχουµε µία άλλη φιλοσοφία, προσεγγίζουµε εντε-
λώς διαφορετικά τα πράγµατα. Αλλιώς προσεγγίσαµε τα θέµατα
όταν βάλατε εσείς το ζήτηµα να αδειάσουν οι φυλακές. «Όταν
πονάει δόντι» δεν βγάζει δόντι, κύριε Υπουργέ και το ξέρετε πολύ
καλά.

Είχε γίνει διάλογος και µάλιστα έντονος διάλογος σ’ αυτήν εδώ
την Αίθουσα µε τον κ. Χατζηγάκη όταν προέκυψαν τα προβλή-
µατα µε τις φυλακές και περίµενε εξέγερση. Προκειµένου να στα-
µατήσουν οι αναµενόµενες εξεγέρσεις στις φυλακές, ήρθε και
έφερε ένα νοµοθέτηµα και «άντε, πληρώστε και βγείτε, πληρώ-
στε και βγείτε».

Ερχόµαστε σήµερα και έχουµε ξανά τα ίδια. Ευτυχώς, αν κα-
τάλαβα καλά, αποσύρεται η παράγραφος 2 του άρθρου 14. Θα
παρακαλούσα, µάλιστα, ή δι’ υµών ή όταν έρθει ο κύριος Υπουρ-
γός να το διευκρινίσει, διότι είναι τραγικό να µετατρέπονται κα-
κουργήµατα σε πληµµελήµατα µε τη µέθοδο αυτή. Είναι τραγικό,
τραγικότατο. Το ότι βέβαια είπε ότι θα το ξαναφέρει, δεν περι-
ποιεί τιµή. ∆ηλαδή είναι κακό; Η διατύπωση είναι το πρόβληµα;

Μέτρα για την κοινωνική ειρήνη. Η περίφηµη πρόταση «µε κα-

λυµµένα ή αλλοιωµένα τα χαρακτηριστικά του προσώπου, ο δια-
δηλωτής θα θεωρείται αµέσως κακουργός». Προσέξτε τώρα,
ποιο ήταν το πρόβληµα; Το πρόβληµα δηµιουργήθηκε όταν κά-
ποια βραδιά η Ασφάλεια της Κυβέρνησης, η Αστυνοµία της Κυ-
βέρνησης εµφανίστηκε ανίκανη να προστατεύσει τις περιουσίες
των Αθηναίων και ήταν τότε µία πολιτική επιλογή που είχε κάνει
ο αρµόδιος Υπουργός.

Επειδή είχαµε τον πρόσφατο θάνατο του άτυχου νέου, επειδή
η Κυβέρνηση πολιτικώς δεν θα άντεχε οποιοδήποτε αντίστοιχο
επεισόδιο θανάτου, είπαµε: άστα αµολυτά, άστους να µπούνε,
άστους να ρηµάξουν τα µαγαζιά. Προς Θεού, άλλο θάνατο να
µην έχουµε και πέσουµε και ας ρηµάξουν τα µαγαζιά. Έτσι προ-
έκυψαν οι κουκουλοφόροι.

Αυτό δεν είναι κοινωνικό φαινόµενο που παρατηρείται κάθε
µέρα και σε κάθε περίπτωση δεν αντιλαµβάνοµαι ποιος είναι τε-
λικά ο ανίκανος. Είναι η Αστυνοµία, είναι η Κυβέρνηση που δεν
µπορεί να διατάξει την Αστυνοµία, είναι οι περιφρουρητές που
δεν µπορούν να φρουρήσουν την κάθε διαδήλωση; Και αναγκά-
ζεστε εσείς, µε την πίεση του κ. Καρατζαφέρη -που ήρθε εδώ
ξανά και ξανά για την κουκούλα- και επειδή βλέπετε την άνοδο
του ΛΑΟΣ, στις Ευρωεκλογές, να µας φέρνετε νοµοθετήµατα συ-
ντηρητικά, νοµοθετήµατα αυστηρότερα;

Είδα εδώ την κ. Κανέλλη –δεν ήσασταν εσείς, ήταν εδώ ο κ.
∆ένδιας- η οποία φόρεσε την κουκούλα της και ρώτησε «Εγώ τι
είµαι; Αν φοράω αυτή την κουκούλα και µε δείτε στη διαδήλωση,
τι είµαι; Είµαι κακούργα; Θα πάω για κακούργηµα αν τύχει και
σκοντάψω και πέσω πάνω σε µία βιτρίνα και σπάσει ή συµβεί οτι-
δήποτε άλλο;»

Εγώ πραγµατικά θα ήθελα να είχα εδώ ένα ζευγάρι µεγάλα
µαύρα γυαλιά να τα φορέσω για να πείτε και σε µένα αντιστοίχως
-διότι αλλοιώνονται, καλύπτονται τα χαρακτηριστικά µου µε ένα
ζευγάρι γυαλιά- είµαι εγώ κακούργος, αν µε δείτε σε µία διαδή-
λωση, αν στο τέλος-τέλος, σηκώσω το χέρι µου και βαρέσω ένα
µπάτσο σ’ έναν αστυνοµικό;

Αυτά δεν µπορείτε να τα απαντήσετε και δεν µπορείτε να το
κάνετε διότι το ζήτηµα δεν είναι τελικά ασφάλειας και προστα-
σίας των πολιτών, είναι ζήτηµα πολιτικό. Είναι η πολιτική πίεση
που δέχεστε από τα δεξιά σας, από τον κ. Καρατζαφέρη που
ήρθε και ξαναήρθε και όλα τα στελέχη του ΛΑΟΣ θέτουν τα ίδια
ζητήµατα. Εξ αυτού του λόγου, συντηρητικοποιείστε.

Να ξέρετε, όµως, ένα πράγµα: ∆εν µπορείς να συντηρητικο-
ποιείσαι όταν σε πιέζει το ΛΑΟΣ από δεξιά, να γίνεσαι προοδευ-
τικός όταν σε πιέζει το ΠΑΣΟΚ από αριστερά και πάει λέγοντας.
Πρέπει να έχεις µία ξεκάθαρη πολιτική και αυτή την πολιτική δυ-
στυχώς η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν µοιάζει να την
έχει, διότι τα µεγάλα µαύρα γυαλιά δεν θα µπορέσετε ποτέ να
αιτιολογήσετε πώς θα τα οδηγήσετε στις φυλακές. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, πρέπει να επαναλάβω ότι η Θέµις δεν είναι τυφλή. Η
Κυβέρνηση είναι τυφλή και θα πρέπει η Κυβέρνηση να ανοίξει τα
µάτια της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Σκυλλάκος έχει ζητήσει το λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Θα σταθώ µόνο στο τρίτο κεφάλαιο
γιατί χθες δεν µου δόθηκε ο χρόνος να τοποθετηθώ πιο αναλυ-
τικά.

Κατ’ αρχάς απορρίπτουµε τη λογική του ιδιώνυµου που προ-
τείνει το ΛΑΟΣ. Αυτό που προτείνει είναι να δικάζονται και να κα-
ταδικάζονται για τις προθέσεις επειδή φόρεσαν κουκούλα. Είναι
έξω από το σύγχρονο νοµικό µας πολιτισµό –αν και αυτό αλλοι-
ώνεται- για δεκαετίες ότι δεν υπάρχει αδίκηµα για την πρόθεση.
Το αδίκηµα σηµαίνει συγκεκριµένη πράξη, πράξη παράνοµη και
όχι προθέσεις, να δικαζόµαστε για προθέσεις.

Τέτοιες διατάξεις είναι στο πρόγραµµα να έρθουν και άλλες
σε σχέση µε την κουκούλα ή σε σχέση µε την περιύβριση αρχής
ή γενικά διατάξεις που περιορίζουν τα πολιτικά και ατοµικά δι-
καιώµατα. Είναι στο πρόγραµµα και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
του Υπουργείου. Χθες ο κύριος Υπουργός µας ανακοίνωσε –και
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γενικά από τα δηµοσιεύµατα και τις δηλώσεις που γίνονται- ότι
θα φέρει νοµοσχέδιο για τη διεύρυνση των καµερών. Ο κύριος
Υπουργός είπε ότι θα έρθει νοµοσχέδιο για τράπεζα DNA, για τη
διεύρυνση των παρακολουθήσεων. Βλέπουµε τι γίνεται και σε
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βλέπουµε την ίδια την
Ευρωπαϊκή Ένωση πού «τραβάει το σκοινί». Συντάσσεται και
προχωράει σε ανατροπή των ατοµικών και πολιτικών δικαιωµά-
των, ακολουθώντας τις Ηνωµένες Πολιτείες. Οπότε τώρα ας µην
κρυβόµαστε. Επαναλαµβάνω αυτό που είπα και χθες. Αν θέλατε
να αντιµετωπίσετε τους κουκουλοφόρους ή µάλλον τους «γνω-
στούς-άγνωστους» είχατε περιθώριο και τα δύο κόµµατα επί
τριάντα πέντε χρόνια µετά την πτώση της δικτατορίας που υπάρ-
χει αυτό το φαινόµενο να εξαλειφθεί το φαινόµενο αυτό και όσοι
κρύβονται πίσω από το φαινόµενο αυτό. Επανέρχοµαι στις γνω-
στές Υπηρεσίες, οι οποίες εκτελούν εντολές εκείνων που τους
συµφέρει να χτυπιέται το λαϊκό κίνηµα, στο όνοµα της αντιµετώ-
πισης της εγκληµατικότητας, στο όνοµα του να εξασφαλίσουµε
ασφάλεια, στο όνοµα του να µην σπάζουν αυτοί οι αντιεξουσια-
στές τις βιτρίνες.

Τώρα θέλω να γίνω πιο συγκεκριµένος σε ορισµένα πράγµατα.
Πώς µπορεί αυτή η διάταξη να βλάψει το λαϊκό κίνηµα, δηλαδή
εκείνες τις οργανώσεις, τις συνδικαλιστικές, τις πολιτικές, οι
οποίες διαδηλώνουν και πώς µπορεί να εφαρµοστεί ο νόµος απέ-
ναντι σ’ αυτούς τους διαδηλωτές που δεν έχουν καµµία σχέση
µε τους κουκουλοφόρους και τους αντιεξουσιαστές;

Μία περίπτωση είναι η εξής. Γιατί µπορεί να πει κάποιος: «Τι
φοβόσαστε εσείς;» Να σας πω τι φοβόµαστε εµείς, οι οποίοι κα-
ταδικάζουµε αυτά τα οποία συµβαίνουν από τους λεγόµενους
«αντιεξουσιαστές». Πρώτον, γίνεται µια διαδήλωση και ρίχνονται
δακρυγόνα. Ποια είναι η άµεση αντίδραση των διαδηλωτών; Είναι
να καλύψουν το πρόσωπό τους µε ένα µαντήλι ή µε ό,τι άλλο
µπορέσουν, για να προστατευθούν από τα δακρυγόνα. Αυτά τα
έχουµε ζήσει επανειληµµένα όταν έχουν πέσει δακρυγόνα.
Ακόµα και οι αστυνοµικοί όταν έπεσαν δακρυγόνα στην συγκέ-
ντρωση των αστυνοµικών εδώ πέρα βγάλανε τα µαντήλια τους οι
άνθρωποι –ήµουν συµπαραστάτης τότε από µέρους του Κόµµα-
τος- και κρύψανε το πρόσωπό τους.

∆εύτερη περίπτωση: Όταν βρέχει, όταν υπάρχει κακοκαιρία.
Είναι το χαρακτηριστικό το παράδειγµα της συντρόφισσας Λιά-
νας που σήκωσε την κουκούλα. Βεβαίως, αν δεν βλέπεις όλο το
πρόσωπο και τα µαλλιά, όλο το κεφάλι, υπάρχει µια σχετική αλ-
λοίωση των χαρακτηριστικών. Όχι καθολική αλλοίωση, αλλά σχε-
τική αλλοίωση των χαρακτηριστικών.

Τρίτη περίπτωση. Για δείτε τις διαδηλώσεις σ’ όλο τον κόσµο.
Και γιατί δεν θα φθάσει και η Ελλάδα σ’ αυτό το σηµείο; Με τέ-
τοια µέτρα που παίρνετε και µε οικονοµική κρίση και µε κοινωνι-
κές αντιδράσεις δεν θα φθάσουµε και εµείς; ∆είτε τι γίνεται σε
κράτη και της Ασίας και της Αφρικής και της Ευρώπης. Για να
µην τρώνε χτύπηµα στο κεφάλι από το κλοµπ πολλοί χρησιµο-
ποιούν σαν µέσο προστασίας το κράνος από το µηχανάκι τους.
Αυτό αλλοιώνει τα χαρακτηριστικά. Αυτό µπορεί να χαρακτηρι-
στεί «κουκούλα», όταν δηλαδή πας να προστατευθείς, επειδή ξέ-
ρουµε ότι θα βαρέσει η Αστυνοµία. Εµείς δεν ξέραµε ότι θα
βαρέσει η Αστυνοµία όταν απαγορεύθηκε η πορεία προς την
Αµερικανική Πρεσβεία επί Κλίντον; Τι θα γινόταν λοιπόν στην πε-
ρίπτωση που οι διαδηλωτές χρησιµοποιούσαν το κράνος τους,
όταν ξέρουν ότι θα τους χτυπήσει η Αστυνοµία, ότι θα τους χτυ-
πήσουν τα ΜΑΤ;

Και µία τέταρτη περίπτωση που αφορά εκείνους που δεν είναι
αντιεξουσιαστές, που δεν σπάζουν βιτρίνες. Έχουµε µερικές
απαγορεύσεις διαδηλώσεων τα τελευταία χρόνια, µία µε τον Κλί-
ντον και θυµάµαι και µία δεύτερη, µε τους αστυνοµικούς. Η αστυ-
νοµική Αρχή έβγαλε κατά των αστυνοµικών διαδηλωτών
απαγόρευση να εµφανιστούν στο Σύνταγµα και στο Υπουργείο
Οικονοµίας. Μπορεί να υπάρχουν και µερικές άλλες απαγορεύ-
σεις, τις οποίες δεν θυµάµαι.

Εµείς πιστεύουµε ότι οι απαγορεύσεις θα πληθύνουν στο µέλ-
λον. Μάλιστα, υπάρχει και νοµοθεσία, την οποία έχετε ψηφίσει
και τα δυο κόµµατα, που λέει ότι µπορεί να απαγορεύονται πο-
ρείες που περνάνε κοντά από κρατικά κτήρια ή από πρεσβείες.
Άρα µπορεί όταν πάµε και στην Αµερικάνικη Πρεσβεία ή του Ισ-

ραήλ ή δεν ξέρω ποια να υπάρχουν απαγορεύσεις. Και θα υπάρ-
χουν απαγορεύσεις άµα δυναµώνει το κίνηµα. Και λέτε ότι θα αυ-
ξήσετε και τις κάµερες. Τι πρέπει να κάνουν οι πεντακόσιοι, οι
χίλιοι, οι δυο χιλιάδες ή οι πέντε χιλιάδες διαδηλωτές; Να καθί-
σουν να τους καταγράψει η κάµερα ότι συµµετείχαν σε παρά-
νοµη πορεία, που είναι νόµιµη κατά το Σύνταγµα, αλλά παράνοµη
λόγω αστυνοµικής απόφασης, λόγω εντολής της Κυβέρνησης;
Είναι νόµιµη µε το Σύνταγµα. Οι όποιες αποφάσεις συνήθως των
Αρχών ή των Υπουργών, ακόµη και η νοµοθεσία που λέει ότι δεν
θα περνάς δίπλα από την Αµερικάνικη Πρεσβεία, ότι µπορεί να
απαγορευθεί η πορεία, αυτές είναι έξω από το Σύνταγµα, είναι
παράνοµο. Τι θα καθίσουν να κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Να τους
καταγράψει η κάµερα δυο χιλιάδες ανθρώπους και να γίνουν µη-
νύσεις για συµµετοχή σε παράνοµη διαδήλωση και να έχουµε
δύο χιλιάδες άτοµα στα δικαστήρια; Θα κρύψουν, άλλος µε τα
χέρια του άλλος µε οποιονδήποτε τρόπο τα χαρακτηριστικά
τους, για να µην τους γίνει µήνυση. Αυτή είναι η λογική της πο-
ρείας του κινήµατος και γι’ αυτό λέµε ότι µπορεί να στραφεί αυτό
κατά του λαϊκού κινήµατος. Μην κοιτάµε το σήµερα µονάχα, ότι
έχουµε κάποιους στα Εξάρχεια. Εµείς το βλέπουµε από άποψη
ατοµικών και πολιτικών και συνδικαλιστικών δικαιωµάτων. Γι’
αυτό λέµε ότι είναι επικίνδυνες αυτές οι διατάξεις.

∆εν είναι όµως µόνον αυτές οι διατάξεις. Είναι και άλλες: αυ-
στηρότερες ποινές γι’ αυτούς που ασκούν βία κατά δηµοσίων
υπαλλήλων, αστυνοµικών κυρίως, η περιύβριση Αρχής που περ-
νάει από το «παράθυρο» σαν ξεκίνηµα, και η άρση του απορρή-
του για όλα τα κακουργήµατα και όχι µονάχα γι’ αυτά τα οποία
έλεγε συγκεκριµένα, περιοριστικά, ο νόµος µέχρι σήµερα.

Και για να επανέλθω στο προηγούµενο και να είναι ολοκλη-
ρωµένη η τοποθέτησή µου, θα µου πει κάποιος ότι µπορεί αν
βρέχει ή αν για οποιονδήποτε λόγο θέλει να προστατευθεί κά-
ποιος, να µην φαίνεται όλο το πρόσωπό του. Αλλά δεν θα σπάσει
βιτρίνες, δεν θα παραβιάσει την οικιακή ειρήνη, δεν θα τραυµα-
τίσει αστυνοµικό. Αυτά τα πράγµατα δεν είναι απλά. Γιατί µπορεί
να τραυµατιστούν τρεις αστυνοµικοί και τριακόσιοι διαδηλωτές.
Όταν σπρώχνει ο ένας, σπρώχνει ο άλλος και να µην έχει σκοπό
να τραυµατίσει κανέναν ωστόσο µπορεί να συµβεί αυτό. Και µε
το σπρώξιµο από εδώ, το σπρώξιµο από εκεί, µπορεί να σπάσει
και η βιτρίνα.

Και βεβαίως, όσον αφορά αυτό το ζήτηµα της παραβίασης της
οικιακής ειρήνης, θέλω να πω ότι ήδη υπάρχουν µορφές πάλης
που παραβιάζουν την οικιακή ειρήνη και καµµία κυβέρνηση δεν
τολµάει να ποινικοποιήσει αυτές τις υποθέσεις. Ποιες υποθέσεις
είναι αυτές; Είναι, για παράδειγµα, η συµβολική κατάληψη ενός
Υπουργείου ή µιας Υπηρεσίας. Συνταξιούχοι πάνε και καταλαµ-
βάνουν µια Υπηρεσία προσωρινά. Ή η διατάραξη της κοινής ει-
ρήνης, µε βάση το άρθρο 189. Αν, λοιπόν, τρεις-τέσσερις
φορέσουν και κράνος, για να µην τους φάνε οι πρώτοι που είναι
στην πρώτη σειρά, αυτοί εµπίπτουν σ’ αυτή τη νοµοθεσία. Όλα
τα αδικήµατα έχουν σχέση µε διαδηλώσεις και από άποψη προ-
οπτικής και σκλήρυνσης των κυβερνήσεων και στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη ενόψει της γενικότερης πολιτικής και ειδικότερα
λόγω της οικονοµικής κρίσης που θα έχουµε µεγαλύτερες κοι-
νωνικές αντιδράσεις, αυτοί είναι οι κίνδυνοι. Γι’ αυτό είµαστε αντί-
θετοι µε όλα τα σχετικά άρθρα. Και επί της αρχής και επί των
άρθρων των συγκεκριµένων είµαστε κάθετα αντίθετοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Σακοράφα.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περνώ

απευθείας στο τρίτο Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου και στις διατά-
ξεις 25 και 26, διατάξεις που υποτίθεται ότι διασφαλίζουν την κοι-
νωνική ειρήνη. Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση δεν κατάλαβε και
δεν έχει ούτε την πολιτική βούληση, αλλά ούτε και την κοινωνική
ευαισθησία να καταλάβει τι είναι αυτό που διασφαλίζει την κοι-
νωνική ειρήνη και αντιστοίχως τι είναι αυτό που κλονίζει την κοι-
νωνική ειρήνη. ∆εν καταλαβαίνει ότι όταν απαξιώνει τους
θεσµούς και τους µετατρέπει σε όχηµα διατήρησής της στην
εξουσία την κλονίζει. ∆εν καταλαβαίνει ότι όταν η κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία µετατρέπεται κατά συνείδηση και κατ’ επιταγή
σε «πλυντήριο» σκανδάλων δυναµιτίζεται η κοινωνική ειρήνη. ∆εν
καταλαβαίνει ότι όταν γονατίζει τα ελληνικά νοικοκυριά, το µέσο
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Έλληνα και εξοντώνει τις ασθενέστερες οµάδες υπονοµεύει την
κοινωνική ειρήνη. ∆εν καταλαβαίνει ότι όταν υποδέχεται τη πα-
γκόσµια κρίση µε σχέδιο στήριξης µόνο των µεγάλων και των
ισχυρών και µάλιστα άνευ όρων, ενώ παραδίδει τον ελληνικό λαό
βορά στους µεγαλοτραπεζίτες και στα τραστ, αδιαφορεί για την
κοινωνική ειρήνη. ∆εν καταλαβαίνει ότι όταν η ελληνική γη γίνε-
ται αντικείµενο µπίζνας, µε κυριότερη την περίπτωση του Βατο-
πεδίου, σαµποτάρεται η κοινωνική ειρήνη. ∆εν καταλαβαίνει ότι
όταν η Υγεία και η Παιδεία από παρεχόµενα αγαθά µετατρέπο-
νται σε προϊόντα αγοράς διαλύεται η κοινωνική ειρήνη.

∆εν καταλαβαίνει ότι όταν η ακρίβεια ελέγχεται από τα οικο-
νοµικά λόµπι και η περιφέρεια υφίσταται πολιτικές ερήµωσης και
εγκατάλειψης, ανατρέπεται η κοινωνική ειρήνη. ∆εν καταλαβαί-
νει ότι όταν οι συνταξιούχοι αιµορραγούν, οι πτυχιούχοι απο-
γοητεύονται, οι δεκαπεντάρηδες οργίζονται, σπάει η κοινωνική
ειρήνη. Καταλαβαίνει, όµως, πολύ καλά τι σηµαίνει το ιδιώνυµο
της κουκούλας.

Αναρωτιέµαι τι θα έκανε ένα στρατιωτικό καθεστώς για την τή-
ρηση της τάξης. Ακριβώς ό,τι και η Κυβέρνηση. ∆ηλαδή, τη θε-
σµική στοχοποίηση και το στιγµατισµό της φιγούρας του πιθανού
εχθρού, περιφρονώντας προκλητικά όλα τα δικαιώµατα, ανά-
µεσα στα οποία η ελευθερία της έκφρασης, η ελευθερία της αµ-
φίεσης µε ανάδειξη πολιτικού συµβολισµού, η ελευθερία
αυτοπροστασίας των διαδηλωτών από απαγορευµένα και επι-
κίνδυνα χηµικά αέρια κ.λπ.. Κάποτε ήταν τα µακριά µαλλιά. Σή-
µερα οι κουκούλες. Και προχωράτε ακάθεκτοι, επαναφέροντας
και την περιύβριση της αρχής, έναν επικίνδυνο δίαυλο δια του
οποίου θα καθίσταται τιµωρητή η άσκηση της όποιας οξείας κρι-
τικής κατά δηµοσίων προσώπων, µε κίνδυνο να επανέλθει σε ισχύ
ουσιαστικά ένα νέο είδος περιύβρισης αρχής, αδίκηµα που πα-
ραπέµπει σε εποχές που όλοι θέλουµε να ξεχάσουµε οριστικά.
Όλοι, πλην της Κυβέρνησης.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο θέµα, σε ό,τι αφορά την κουκούλα, το
∆εκέµβρη συνόδευσα τα παιδιά µου στις µεγαλειώδεις µαθητικές
διαδηλώσεις. Συγκρούστηκα όταν µια ολόκληρη διµοιρία χτυ-
πούσε δεκατετράχρονα ανηλεώς, τους πετούσε χηµικά και στο
εξής συµβουλεύω τα παιδιά µου, καθώς και όλα τα παιδιά που
συµµετέχουν σε ειρηνικές διαδηλώσεις να φορούν ό,τι µπορούν
για να προστατευτούν για να αντιµετωπίσουν ασύλληπτες ποσό-
τητες χηµικών που υπάγονται στις απαγορευµένες ουσίες. Και
ξέρετε γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης; Γιατί µετατράπετε ειρηνικές
διαδηλώσεις σε καταστάσεις ανάγκης. Το ίδιο κάνατε και στους
Κρητικούς αγρότες στο λιµάνι του Πειραιά και δεν διστάσατε να
το κάνετε και παρουσία του Προέδρου µας Γιώργου Παπαν-
δρέου.

Αντίστοιχα, όµως, δεν διέκρινα καµµία θεσµική πρωτοβουλία
όταν καταυλισµοί των Ροµά διαλύονται από αστυνοµικές δυνά-
µεις, όταν µετανάστες καταξευτιλίζονται καθηµερινά σε απαρά-
δεκτους µαζικούς ελέγχους εγγράφων στο δρόµο, όταν
χειροβοµβίδες εκτοξεύονται στα στέκια µεταναστών ή όταν
ακροδεξιές συµµορίες λυµαίνονται ανενόχλητες στα δυτικά προ-
άστια ψάχνοντας για τη λεία τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά είναι µέτρα φόβου και
φυσικά και η διάταξη της περιύβρισης αρχής. Να φοβίσετε θέ-
λετε το µαζικό κίνηµα, να φοβίσετε όσους ακολουθούν την πρα-
κτική των διαδηλώσεων, να φοβίσετε όσους ακολουθούν την
πρακτική της αντιπαράθεσης, ακόµη και της σύγκρουσης. Και
θέλετε να φοβίσετε, γιατί πρώτοι από όλους φοβάστε εσείς. Και
φοβάστε γιατί το σύστηµά σας εξάντλησε όσες δυνατότητες εν-
σωµάτωσης είχε, εξάντλησε όσα κοινωνικά αποθέµατα είχε και
τώρα βλέπετε ότι µόνο εχθρούς µπορείτε να δηµιουργήσετε.
Τώρα ξέρετε πώς µόνο συγκρούσεις σας περιµένουν. Ο φόβος
που έχετε αφορά στην ίδια την επόµενη µέρα σας και ακριβώς
αυτός είναι ο πιο επικίνδυνος φόβος, ο απελπισµένος, ο απε-
γνωσµένος, ο φόβος του θήτη.

∆εν ξέρω ακόµη και πού αλλού µπορείτε να φθάσετε, όταν
ακόµη και στα πληµµελήµατα που τελούνται µε κουκούλα, ο κα-
τηγορούµενος που µπορεί λόγω ελαφρυντικού ή λόγω του νεα-
ρού της ηλικίας του να τιµωρηθεί ακόµη και µε µια µικρή ποινή
φυλάκισης, δεν έχει το δικαίωµα ούτε να ανασταλεί η ποινή του
ούτε να µετατραπεί σε χρηµατική ούτε να τύχει ανασταλτικού

αποτελέσµατος στην έφεση, ενώ ταυτόχρονα στα άρθρα 14 έως
17 του ίδιου νόµου αποφυλακίζετε εµπόρους ναρκωτικών, εγκλη-
µατίες που τέλεσαν κακουργήµατα κάθε φύσης και που τους επι-
βλήθηκαν ποινές κάθειρξης. Ακόµη και τη δυνατότητα σε κάθε
µεγαλοκακοποιό να ζητήσει µετατροπή της ποινής του προς 3
ευρώ και µετά µετατροπή σε κοινωφελή εργασία.

Είστε επικίνδυνοι, κύριοι της Κυβέρνησης. Επικίνδυνοι για την
κοινωνική ειρήνη, για το µαζικό κίνηµα, για τις κατακτήσεις του
ελληνικού λαού. Είστε επικίνδυνοι για την ίδια τη ∆ηµοκρατία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.

Βελόπουλος…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί να προηγηθεί η κυρία Κε-

φαλογιάννη, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είστε πολύ ευγενής.
Το λόγο έχει η κυρία Κεφαλογιάννη, Βουλευτής της Νέας ∆η-

µοκρατίας.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ τον κ. Βελόπουλο

που µου έδωσε τη θέση του στο Βήµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να µιλήσω για κάτι

που είναι άσχετο µε το θέµα που συζητάµε σήµερα, όµως ο συ-
νάδελφος κ. Λαµπίρης, ο οποίος έκανε πριν ένα σχόλιο, µε ανα-
γκάζει να αναφερθώ στο σχόλιο που έκανε για το ∆ιοικητή του
Νοσοκοµείου Ρεθύµνου. Λυπάµαι που πρώτα από όλα µεταφέ-
ρει µέσα στο Κοινοβούλιο σχόλια επιπέδου καφενείου. Αυτό δεν
είναι πολιτική. Σε κάθε περίπτωση ο ∆ιοικητής ενός νοσοκοµείου
είναι µία θέση πολιτική, η οποία επιλέγεται από την Κυβέρνηση
και από τον Υπουργό Υγείας και αν θέλει να του µιλήσω για το ∆ι-
οικητή του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου, να του πω ότι είναι έτοιµος
να παραδώσει το έργο της επέκτασης του νοσοκοµείου, ένα
έργο που είναι πολύ σηµαντικό για το Ρέθυµνο, καθώς το κτήριο
του νοσοκοµείου είναι ένα κτίριο πάρα πολύ παλιό. Η επέκταση
του νοσοκοµείου θα αποσυµφορήσει το υπάρχον κτήριο και θα
επιτρέψει να στεγαστούν και καινούργιες υπηρεσίες.

Αυτό είναι ένα έργο που έχει τρέξει αποκλειστικά και µόνο η
Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας µε τη συµπαράσταση του ∆ι-
οικητή από το 2004 και να θυµίσω στον κ. Λαµπίρη ότι το 2004,
παραµονές εκλογών, η τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είχε προ-
σπαθήσει να αναθέσει το έργο σε έναν εργολάβο της δικής της
επιλογής, µε ένα στηµένο και παράνοµο διαγωνισµό.

Εισέρχοµαι τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου, που συζητάµε
σήµερα και περιλαµβάνουν ρυθµίσεις σε τρία διαφορετικά επί-
πεδα. Οι διατάξεις του πρώτου επιπέδου έχουν στόχο την ενί-
σχυση της συµβολής της ιατροδικαστικής υπηρεσίας στο έργο
της δικαιοσύνης. Μεταξύ των άλλων, το άρθρο 1 προβλέπει την
οργάνωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών σε µία συγκροτηµένη
υπηρεσία και την αναγωγή της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθη-
νών σε κεντρική, η οποία θα ελέγχει και θα συντονίζει το έργο
όλων των υπηρεσιών.

Το άρθρο 2 προσδιορίζει το αντικείµενο αρµοδιότητας των Ια-
τροδικαστικών Υπηρεσιών, καθώς επίσης τους όρους υπό τους
οποίους µπορεί να ανατεθεί η διενέργεια ιατροδικαστικής πρά-
ξης σε άλλη δηµόσια υπηρεσία.

Στα άρθρα 3 έως 7 καθορίζονται οι αναγκαίες οργανικές θέ-
σεις για την εύρυθµη λειτουργία της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας,
οι προϋποθέσεις διορισµού των ιατροδικαστών και η βαθµολο-
γική τους διάρθρωση.

Το δεύτερο επίπεδο µέτρων για τη βελτίωση του σωφρονιστι-
κού συστήµατος υπενθυµίζω ότι δεν αποτελεί την πρώτη προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης για τη βελτίωση των συνθηκών στις
φυλακές. Αντιθέτως, είναι η συνέχεια της πρόσφατης πρωτο-
βουλίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, µεταξύ των άλλων και για
την βελτίωση τω συνθηκών διαβίωσης και την αποσυµφόρηση
των καταστηµάτων κράτησης, µε στόχο το διαχωρισµό των εµπό-
ρων από τους χρήστες ναρκωτικών, τη µείωση του αριθµού κρα-
τουµένων και τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης στα
σωφρονιστικά καταστήµατα της χώρας.

Σήµερα, µε συνείδηση της ευθύνης µας απέναντι στους κρα-
τούµενους συµπολίτες µας, κάνουµε άλλο ένα βήµα υπευθυνό-
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τητας προς αυτήν την κατεύθυνση µε µέτρα επάνω σε πέντε ισο-
βαρής προτεραιότητας.

Πρώτον, µεριµνούµε για τους τοξικοµανείς κρατουµένους. Με
το άρθρο 11 µπαίνει µπροστά η λειτουργία του Κέντρου Απε-
ξάρτησης Τοξικοµανών κρατουµένων στη Κασσάνδρα Χαλκιδι-
κής, καθώς ακόµα και ενός οµοίου καταστήµατος. Σηµειώνω ότι
το Κέντρο της Κασσάνδρας έχει ιδρυθεί µε νόµο του 1999, χωρίς,
όµως αυτός να έχει λειτουργήσει, καθώς δεν είχαν συσταθεί οι
αναγκαίες θέσεις του προσωπικού. Με το παρόν σχέδιο νόµου
αυτό αλλάζει. Παράλληλα, προβλέπεται να εφαρµοστούν στα κέ-
ντρα αυτά ειδικά προγράµµατα υποκατάστασης, όµοια µε αυτά
που εφαρµόζει ο ΟΚΑΝΑ για τους µη κρατούµενους τοξικοµα-
νείς, µε στόχο να ελαχιστοποιηθούν οι κίνδυνοι της χρήσης και να
απεξαρτητοποιηθούν πλήρως οι χρήστες.

Σηµαντικό ακόµη είναι ότι µε το άρθρο 13 εντάσσονται στο
ΕΣΥ τα ειδικά θεραπευτικά καταστήµατα του Υπουργείου ∆ικαι-
οσύνης µε σκοπό να αναβαθµιστεί η ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη των κρατουµένων.

∆εύτερον, µεριµνούµε για τους οικονοµικά αδύναµους κρα-
τούµενους προβλέποντας στο άρθρο 14 την απόλυση όσων δεν
µπορούν να εξαγοράσουν τη µετατραπείσα σε χρηµατική ποινή
τους.

Τρίτον, στεκόµαστε στον πιο ορθολογικό διαχωρισµό χρηστών
από εµπόρους ναρκωτικών ουσιών και εστιάζουµε στην κοινω-
νική επανένταξη όλων των κρατουµένων.

Στο άρθρο 15 επανακαθορίζεται η ελάχιστη ποσότητα που τεκ-
µαίρεται ότι ο κατέχων την προορίζει για ίδια χρήση. Παράλληλα,
αποβλέποντας στην οµαλή επανένταξη στην κοινωνία όλων των
κατηγοριών κρατουµένων, αναπροσαρµόζονται για τους καταδι-
κασµένους υπό επιβαρυντικές περιστάσεις, τα χρονικά όρια της
υφ’ όρου απόλυσης, χωρίς ωστόσο να εξοµοιώνονται µε αυτά
των λοιπών κρατουµένων.

Στο ίδιο πλαίσιο αντιµετωπίζουµε µε ιδιαίτερη ευαισθησία το
ζήτηµα της µητέρας κρατούµενης, αποδεικνύοντας στην πράξη
ότι θεωρούµε τη διαβίωση µικρών παιδιών στις φυλακές, απολύ-
τως απάνθρωπη και άδικη. Για το λόγο αυτό ορίζεται στο άρθρο
16 ότι όσες έχουν παιδιά έως πέντε ετών µπορούν αντί της φυ-
λάκισης να προσφέρουν κοινωφελή εργασία, εφόσον βεβαίως
δεν έχουν τελέσει ιδιαιτέρως σοβαρό κακούργηµα.

Τέταρτον, επιδιώκουµε τη βελτίωση του έργου που επιτελούν
οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι. Ανάµεσα στα άλλα, στο άρθρο 17,
προβλέπει σχετικά την ανασυγκρότηση του υπηρεσιακού συµ-
βουλίου σωφρονιστικών υπαλλήλων, ενώ το άρθρο 18 επεκτεί-
νει την πρόβλεψη απόσπασης, εξαιτίας εξαιρετικών υπηρεσιακών
αναγκών και στους διευθυντές. Προκειµένου δε να µη γίνεται κα-
τάχρηση της ρύθµισης αυτής ορίζεται εντός τριµήνου να ακο-
λουθεί γνωµοδότηση του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου.

Πέµπτον, µας ενδιαφέρει ο ουσιαστικός σωφρονισµός των
κρατουµένων. Γι’ αυτό στο πλαίσιο του άρθρου 20 προωθούµε το
διαχωρισµό των βαρυποινιτών ως επικίνδυνων για την οµαλή
κοινή συµβίωση. Παράλληλα επιδιώκουµε στην πράξη ένα σω-
φρονιστικό σύστηµα πιο ανοιχτό µε υψηλή θέση στην ατζέντα
του δηµόσιου διαλόγου. Για το σκοπό αυτό θεσµοθετείται η δυ-
νατότητα επίσκεψης των καταστηµάτων κράτησης από τη σχε-
τική διακοµµατική επιτροπή της Βουλής και από το Συνήγορο του
Πολίτη.

Το τρίτο επίπεδο µέτρων για τη διασφάλιση της κοινωνικής ει-
ρήνης µεταξύ των άλλων στο άρθρο 24 µετατρέπει σε κακούρ-
γηµα µε κάθειρξη έως δέκα χρόνια τη συµµετοχή σωφρονιστικού
ή αστυνοµικού υπαλλήλου σε απόδραση και θέτει αυστηρότε-
ρους όρους για την αποτροπή αποδράσεων, ενώ στα άρθρα 25
και 26 ορίζεται αυστηρότερη ποινική µεταχείριση όσων µε αλ-
λοιωµένα τα φυσικά τους χαρακτηριστικά τελούν εγκλήµατα, βι-
αιοπραγίες και θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια των πολιτών σε
δηµόσιες συναθροίσεις.

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα απο-
δεικνύει έµπρακτα τη µέριµνα της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά την
κοινωνική επανένταξη των κρατουµένων, το µέλλον µικρών παι-
διών µε κρατούµενη µητέρα και των τοξικοµανών κρατουµένων,
τη δηµόσια ασφάλεια και την εµπιστοσύνη των πολιτών στο σύ-
στηµα σωφρονισµού και τις υπηρεσίες δικαιοσύνης. Υπό αυτό το

πρίσµα παραµένει παράδοξο γιατί η Αντιπολίτευση επιµένει στην
άρνηση. Ας δουν ξανά τι πραγµατικά αφορά το παρόν σχέδιο
νόµου. Ας δουν ξανά πόσα κρίσιµα κοινωνικά ζητήµατα πραγµα-
τεύεται στο σύνολό του και ας αποφασίσουν επιτέλους, τι τους
ενδιαφέρει περισσότερο: Η κοινωνική ειρήνη και η ασφάλεια των
πολιτών ή η κεφαλαιοποίηση ακραίων κρουσµάτων βίας σε δικό
τους αποκλειστικό όφελος.

Η δική µας θέση είναι σαφής και ξεκάθαρη. Θεσπίζουµε το
παρόν σχέδιο νόµου για να κλείσουµε µερικά από τα χρόνια ανοι-
χτά µέτωπα στον τοµέα της δικαιοσύνης, αλλά και για να αντι-
µετωπίσουµε σύγχρονες προκλήσεις που προβληµάτισαν βαθιά
πριν από µερικούς µήνες το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Με
ευαισθησία και συνέπεια προχωράµε στο δρόµο που δεσµευτή-
καµε, το δρόµο της ευθύνης και του συλλογικού συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Αµοιρίδη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Να ευχαριστήσω και τον εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ –το είπα καλά,

κύριε Βελόπουλε;...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ΛΑΟΣ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ...γιατί προηγούµενα άλλος συνάδελ-

φος το είπε ΛΑΟΣ και κινδύνεψε να κατέβει κι άλλο το ασανσέρ
του κόµµατός του. Αλλά να ξέρετε ότι όπως κάποιοι πλήρωσαν,
την αλαζονεία, έτσι την αλαζονεία µπορεί να την πληρώσετε και
σεις γιατί το ασανσέρ δεν είναι σταθερό, αλλά ανεβοκατεβαίνει
και ο Πρόεδρός σας µάλλον αλαζονεία έδειξε σήµερα µε την το-
ποθέτησή του.

Κύριε Υπουργέ, το να νοµοθετείς µε τυχαία γεγονότα νοµίζω
ότι είναι ό,τι πιο άκοµψο και αναποτελεσµατικό. Θα σταθώ σε
τρία σηµεία που σήµερα το νοµοσχέδια και οι τροπολογίες περι-
γράφουν και να πω ότι όλα οφείλονται σε τυχαία γεγονότα.

Πριν από έξι µήνες περίπου ο προηγούµενος Υπουργός ∆ικαι-
οσύνης κατέθεσε ένα νοµοσχέδιο µε την ελπίδα ότι θα µειωθεί ο
αριθµός των κρατουµένων όχι για να έχουµε καλύτερες συνθή-
κες διαβίωσης των φυλακισµένων –είναι καινούργιες οι φυλακές-
αλλά να µειωθεί ο αριθµός. ∆ηλαδή, το πρόβληµα το είδε τελείως
αριθµητικά και ποσοτικά. Και από κει ακριβώς, κυρία Πρόεδρε,
ξεκινάει το πρόβληµα.

Αν δεν δούµε τη κοινωνική διάσταση κάθε θέµατος, κανένα
αποτέλεσµα κανένας νόµος και καµµία φιλοσοφία που έχει ανα-
φορά σε αριθµούς, δεν µπορεί να είναι αποτελεσµατική και να
την αποδεχτεί η κοινωνία και δεν θα έχουµε και το ουσιαστικό
αποτέλεσµα σε βάθος χρόνου που ζητάµε.

Έτσι, λοιπόν, υποσχέθηκε τότε µε εκείνο το νοµοσχέδιο και
διαβεβαίωνε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης ότι οι φυλακισµένοι από
δώδεκα χιλιάδες θα µειωθούν κατά πέντε χιλιάδες, δηλαδή, γύρω
στις επτά χιλιάδες µε επτάµισι χιλιάδες, όσοι χωρούν σήµερα
στις φυλακές που υπάρχουν στη χώρα. ∆εν πέτυχε κανένα απο-
τέλεσµα. Έρχεται σήµερα ένα νέο νοµοσχέδιο που υπόσχεται τα
ίδια και βέβαια περιγράφει και τις συνθήκες διαβίωσης και κάνει
κάποιες παρεµβάσεις που σε πολλά σηµεία πραγµατικά µπορεί
να βελτιώσουν τις συνθήκες κράτησης. Όµως, δεν λύνει το πρό-
βληµα. Όπως δεν λύνει και το πρόβληµα µε τους µετανάστες.
Αντιµετωπίζονται και αυτοί αριθµητικά και µε ποιο τρόπο θα τους
κρύψουµε.

Εγώ θα σας πω ένα παράδειγµα. Έρχεται µία οικογένεια να
περάσει απέναντι και να έρθει στον ελλαδικό χώρο µε τα παιδιά
της. Μιλάω για τα παιδιά που έχουν την ελπίδα ότι θα βρουν ένα
καλύτερο αύριο, καλύτερες συνθήκες ζωής. Ξαφνικά έχουµε
απώλεια του ενός γονιού µέσα στη θάλασσα γιατί βουλιάζει το
καράβι, το παιδί έρχεται στη χώρα µας και το έχουµε βάλει σε
ένα γκέτο, το έχουµε βάλει σε χώρους που διαβιεί µε χιλιάδες
άλλους, µε χειρότερες συνθήκες διαβίωσης από ό,τι βίωνε στη
χώρα του και πάντα µε τον κίνδυνο να το γυρίσουµε πίσω. Αυτό
είναι το πρόβληµά µας;

Μου θυµίζει την εποχή που έγραφε ο Βίκτωρ Ουγκώ τους
«Άθλιους», τότε που έδιωχναν κατά χιλιάδες τους µετανάστες και
τους πήγαιναν στην Τασµανία και στην Αυστραλία. Τελικά πώς
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βρήκαν τη λύση αυτές οι µεγάλες πόλεις; Αυτούς τους εξαθλιω-
µένους ανθρώπους που ζούσαν στα περίχωρα τους ενέταξαν
µέσα στη κοινωνική ζωή, έκαναν υποδοµές, τους έδωσαν χώρο
στην εργασία, στην οικοδόµηση, στη κατοικία, στη κοινωνική ζωή
και σήµερα αυτές οι πόλεις έγιναν πραγµατικά πιο ανθρώπινες
και απορρόφησαν αυτόν τον κόσµο. Υπάρχει κάποια τέτοια
σκέψη στην ελληνική Κυβέρνηση να λειτουργήσει σε βάθος χρό-
νου µε ένα σωστό σχεδιασµό, ο οποίος θα έχει κοινωνική ευαι-
σθησία και ανθρώπινη µορφή ή παρά µόνο αριθµητικά θα τους
φορτώσουµε και θα τους στείλουµε πίσω; Το ζήτηµα είναι αν θα
στείλουµε πίσω τους µετανάστες ή αν η Ευρώπη η οποία γηρά-
σκει συνεχώς και λέει ότι έχει υπογεννητικότητα θα µπορέσει να
τους ενσωµατώσει και να γίνει µία κοινωνική δύναµη τα επόµενα
χρόνια που θα παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο στον παγκόσµιο
χάρτη;

Μπορούµε να δούµε τι προκαλεί το πρόβληµα στο να µην έρ-
θουν. Αλλά και αυτοί που έρχονται, έρχονται γιατί είχαν µία κα-
λύτερη ζωή ή το θέµα είναι το χρώµα, η φυλή ή η θρησκεία;
Κινδυνεύουµε και από ποιους κινδυνεύουµε; ∆ηλαδή, έχουµε
φορτώσει όλα τα κακά, γιατί έτσι µας βολεύει, σε κάποιους αν-
θρώπους οι οποίοι δεν έχουν στον ήλιο µοίρα; Όχι ότι δεν υπάρ-
χουν και εκεί εγκληµατικές περιπτώσεις, αλλά υπάρχουν και σε
µας τέτοιοι. Καλύπτουµε όµως τα δικά µας προβλήµατα διογκώ-
νοντας τα προβλήµατα τα οποία υποτίθεται ότι δηµιουργούν
αυτοί οι άνθρωποι. Όταν απαγορεύουµε σ’ ένα παιδί µετανάστη
να µπει σε µία παιδική χαρά να παίξει µε τα υπόλοιπα παιδιά, όταν
φθάνουµε σε σηµεία οι πολίτες να αρχίζουν να κάνουν ολόκλη-
ρους συλλόγους οι οποίοι µετατρέπονται σε στρατιωτικά σώµατα
και κάνουν περιπολίες, όταν αυτά τα βλέπουµε καθηµερινά να
συµβαίνουν και επωάζεται το αυγό του φιδιού, περιµένουµε να
λύσουµε το πρόβληµα µε νοµοσχέδια που αντιµετωπίζουν αρνη-
τικά το πρόβληµα;

Ένα άλλο σηµείο που αντιµετωπίζει πάλι µέσα από τυχαία γε-
γονότα το νοµοσχέδιο είναι το θέµα της κουκούλας. Εµείς οι πο-
λιτικοί µπορούµε να βγάλουµε τη µάσκα που έχουµε; Μπορεί η
κοινωνία να βγάλει τη µάσκα και να δείξει ένα πιο ανθρώπινο πρό-
σωπο; ∆ηλαδή, πιστεύω ότι αν θα πιάσουµε δύο άτοµα µε κου-
κούλα και τους βάλουµε αντί για δύο χρόνια, δέκα χρόνια φυλακή
–πόσους θα πιάσουµε µε κουκούλα ή µε ένα κράνος- θα λύσουµε
το πρόβληµα της εγκληµατικότητας ή το πρόβληµα της αντί-
δρασης; Αν αυτή η κοινωνία δεν βιώσει τη δικαιοσύνη, αν δεν
βιώσει ο νέος την εύκολη πρόσβαση στην παιδεία, στην εκπαί-
δευση, στην εργασία, πιστεύετε ότι δεν θα αντιδράσει; Θα βγά-
λει την κουκούλα και δεν θα αντιδράσει; ∆ηλαδή, αν µε κουκούλα
κάποιος, κύριε Υπουργέ, γρατζουνίσει ένα αυτοκίνητο θα φάει
δέκα χρόνια φυλακή;

Το άκουσα και από τον εισηγητή του ΛΑΟΣ ότι πρέπει να
αφορά οποιαδήποτε περίπτωση και την πιο απλή πράξη, αρκεί
να φοράει κουκούλα. Θα πετάξει µία πέτρα, θα σπάσει ένα πα-
ράθυρο, θα γρατζουνίσει ένα αυτοκίνητο, θα πρέπει να πάει
δέκα-δεκαπέντε χρόνια φυλακή...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς πετάτε πέτρες;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ξέρετε πόσοι πολιτικοί πήγαν στα γή-

πεδα και πέταξαν µπουκάλια νερό; Σκεφτείτε να έκανε κρύο και
να φόραγαν κουκούλα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλο το νερό. Για πέτρα µιλάµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, µη διακόπτετε. Θα πάρετε το λόγο µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε µία εισήγηση

η οποία έχει κάποιες προτάσεις και έρχεται ο εισηγητής του
ΛΑΟΣ και προτείνει για την πιο απλή πράξη να φυλακίζεται για
δέκα-δεκαπέντε χρόνια µόνο γιατί φοράει κουκούλα. ∆ηλαδή ο
φόβος µας και ο τρόµος µας έγινε η κουκούλα. Τα παιδιά που
µεγαλώνουν σήµερα στην Αθήνα, µεγαλώνουν µε το φόβο κά-
ποιου κυρίου µε κουκούλα. ∆ηλαδή, από δω και πέρα ένα παιδί
των πέντε, έξι χρονών δεν θα µπορεί να δεχθεί κάποιον άνθρωπο
που περνάει δίπλα του και φοράει κάποια κουκούλα, είτε κάνει
κρύο είτε όχι. Τέτοια κοινωνία διαµορφώνουµε και αυτό ίσως
είναι το µεγάλο λάθος της πολιτικής που η Κυβέρνηση θα έπρεπε
να το δει πιο πλατιά µε µεγαλύτερη ευαισθησία. Ναι, µεν να έχει
προβλέψει άµεσα να γίνει κάτι, αλλά να υπάρχει και ένας σχε-

διασµός σε βάθος πέντε, δέκα χρόνων µε κοινωνική διάσταση.
Μπορείτε, κύριε Υπουργέ, πέρα από αυτό το νοµοσχέδιο να

µας πείτε τις σκέψεις σας πώς θα αντιµετωπίσετε το πρόβληµα
του πανεπιστηµιακού ασύλου, το πρόβληµα των µεταναστών, το
πρόβληµα της κοινωνικής αντίστασης, της επανάστασης που έρ-
χεται µπροστά µας και το βλέπουµε. Έχετε κάποιο σοβαρό σχε-
διασµό να κάνετε πιο δίκαιη τη κοινωνία; Σήµερα µιλάτε για
πανεπιστήµια ότι θα κάνουµε προτάσεις για την παιδεία και τα
παιδιά που δίνουν σήµερα στο πανεπιστήµιο δεν έχουν πάρει
συγγράµµατα. Ψάχνουν να βρουν σε ποιο βιβλιοπωλείο της Αθή-
νας θα τους δώσουν το σύγγραµµα που θα γράψουν αύριο το
πρωί µάθηµα. ∆εν έχετε λύσει αυτό το πρόβληµα και θα λύσετε
το πρόβληµα της παιδείας στην Ελλάδα; Σας πιστεύει κανείς;
Μας πιστεύει κανείς, να βάλω όλους µας µέσα; Όταν δεν υπάρ-
χουν συγγράµµατα και τα παιδιά που γράφουν σήµερα εξετά-
σεις στα πανεπιστήµια, που τελειώνουν το έτος και δεν έχουν
πάρει ακόµα τα βιβλία τους, πιστεύετε ότι θα φτιάξουµε παιδεία
εµείς; Πώς θα φτιάξουµε παιδεία; Σχεδιάζουµε να κάνουµε ένα
διαφορετικό πανεπιστήµιο µε προτάσεις από τον κ. Βερέµη, µετά
προτάσεις από τον κ. Μπαµπινιώτη και αλλάζουν οι Υπουργοί
Παιδείας και συνεχώς έχουµε διάλογο, tabula rasa.

Εδώ έχουµε µία παιδεία η οποία δεν µπορεί να κάνει ένα βήµα
και εσείς θέλετε να τρέξει; ∆ώστε πρώτα φως στο παρόν όπως
προτείνετε στα νοµοσχέδια να υπάρχει µία άµεση αντιµετώπιση.
Αν δεν µας πιστέψουν οι νέοι, όχι µόνο αποχή θα έχουµε στις
εκλογές, αλλά θα έχουµε χειρότερες καταστάσεις. Γι’ αυτό τα
νοµοσχέδια δεν πρέπει να είναι πρόχειρα στο πόδι µέσα από τυ-
χαία γεγονότα. Πρέπει να είναι σοβαρές προτάσεις µέσα από
διάλογο, από διαµορφωµένες αντιλήψεις για τη κοινωνία του
αύριο. Όταν αντιµετωπίζονται πρόχειρα θα αποτύχουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ.
Βελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε. Έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Θα ήθελα να ξεκινήσω και θα το κάνω αναγκαστικά, διότι για

ακόµη µία φορά φαίνεται ότι η Κυβέρνηση λειτουργεί µε το θέµα
των εντυπώσεων.

Λειτουργείτε µε τις εντυπώσεις, κύριε Υπουργέ, και αυτό απο-
δεικνύεται, γιατί πάνω, στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας,
συζητείται το θέµα της παραγραφής ή της µη παραγραφής του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Αφορά αποκλειστικά περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες έχει ασκηθεί δίωξη από τη Βουλή και η υπό-
θεση βρίσκεται στη δικαιοσύνη.

∆εν αφορά την περίοδο µέχρι την σύνθεση της προανακριτι-
κής επιτροπής και άσκησης δίωξης, κύριε Υπουργέ. Επίσης, πα-
ραδίδεται στο ∆ικαστικό Συµβούλιο Εφετών Αρεοπαγιτών
διενέργεια προανακριτικής εξετάσεως, το οποίο είναι αντισυ-
νταγµατικό.

Αυτά σας τα λέω, για να δείτε ότι, κάτω από την πίεση ορι-
σµένων πραγµάτων, οδηγείστε σε λάθος επιλογές. Θα ήθελα,
όµως, να πω ότι αυτά ακριβώς τα ζητήµατα, κυρίως όταν αφορά
όλο το πολιτικό σύστηµα, για τη διαφάνεια, για την πολιτική ευ-
θύνη των Υπουργών, των Βουλευτών, πρέπει να τα δούµε δια-
κοµµατικά, σοβαρά, µε ένα διάλογο συνεχή και αδιάλειπτο.

Θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Νικητιάδη, αλλά δεν είναι εδώ
ο καλός συνάδελφος για το θέµα της «SIEMENS».

Ακούστε, είπε ο κ. Νικητιάδης ότι το ΠΑΣΟΚ θέλει να είναι όλα
στο φως. Εγώ δεν διαφωνώ, αλλά όταν παραγράφηκαν τα αδι-
κήµατα, όταν τα παραγράψατε και τα παρέγραψαν οι προηγού-
µενοι ή οι επόµενοι, ποια απ’ όλα στο φως;

Όσο για τον κ. Τσουκάτο, θα σας πω και αυτό, για να το θυ-
µάστε καλά. Ο ίδιος είπε ότι 1.000.000 ευρώ πήγαν στο ταµείο.
Εγώ δεν πιστεύω ότι είναι έτσι. Άρα, τα πήρε ο Τσουκάτος. Κάντε
του µήνυση για υπεξαίρεση ή µήνυση για συκοφαντική δυσφή-
µιση, γιατί ισχυρίζεται ότι τα πήγε στο ΠΑΣΟΚ. Αν θέλετε να είναι
όλα στο φως, όλα στο φως. Όχι αυτεπάγγελτη δίωξη στον ει-
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σαγγελέα και να πηγαίνετε τον Τσουκάτο στον ανακριτή. Όχι. Αν
είστε καθαροί, κάντε του µια µήνυση, για να δούµε τελικά ποιος
τα πήρε ή ποιος δεν τα πήρε. Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε για σκοινί. Άρα, λοιπόν, να είµαστε σοβαροί, όταν µιλάµε
για τα θέµατα αυτά.

Πάµε τώρα γρήγορα στο θέµα µε τις κουκούλες. Ακούστε.
Εµείς το είπαµε από την πρώτη στιγµή και δεν κατάλαβε ο κ.
Αµοιρίδης µάλλον τι εννοούµε. Άκουσα πολιτικά στρατεύµατα,
πολίτες που παίρνουν το νόµο στα χέρια τους, πολίτες µε ρα-
τσισµό, πολίτες µε ξενοφοβία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: (∆εν ακούστηκε).
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Αµοιρίδη, ακούστε. Η ελλη-

νοφοβία που υπάρχει στην Ελλάδα µε το ιδιώνυµο του ρατσιστή
µόνο και µόνο για να περνούν κάποιοι τις εντυπώσεις των φιλαν-
θρώπων πρέπει να σταµατήσει. Άλλο φιλανθρωπία, άλλο ανοη-
σία. Ένα και ένα κάνουν δύο.

Λέω, λοιπόν, το εξής: Σε ποια δηµοκρατία χρειάζεται η κου-
κούλα; Έλεος πια! Σε ποια δηµοκρατία χρειάζεται η κουκούλα.
Αν µου πείτε ότι στη δηµοκρατία είναι απαραίτητη προϋπόθεση
η κουκούλα, γιατί είναι η γραβάτα του κυρίου ή η φούστα της κυ-
ρίας, να το συζητήσουµε. ∆ηλαδή, η κουκούλα είναι το πρόβληµά
µας; Άλλος συνάδελφος είπε ότι είναι κοινωνικό θέµα η κου-
κούλα. Έλεος! Κοινωνικό θέµα η κουκούλα; Κοινωνικό θέµα είναι
η εγκληµατικότητα, είναι η ανασφάλεια, είναι η ανεργία. είναι η
φτώχεια, είναι η διαφθορά, είναι όλα τα κοινωνικά φαινόµενα της
σήψης του πολιτικού συστήµατος. ∆εν είναι κοινωνικό φαινόµενο
η κουκούλα. Θα τρελαθούµε τελείως; Κάποια στιγµή, δηλαδή,
θα πρέπει να ξέρουµε τι λέµε. Κουκούλες φορούσαν οι δήµιοι
στο Μεσαίωνα, κουκούλες φορούσαν οι Κου Κλουξ Κλαν, κου-
κούλες φορούσαν οι δωσίλογοι. Χρειαζόµαστε δωσίλογους δη-
µίους και Κουκ Κλουξ Κλαν στην Ελλάδα; Αυτά είναι απλά
πράγµατα.

Έχω µπροστά µου τη νοµοθεσία των Ηνωµένων πολιτειών. Την
καταθέτω στα Πρακτικά για να δείτε τι λέει για τις κουκούλες.
Επίσης, καταθέτω τη νοµοθεσία από τη Γερµανία για τις κου-
κούλες, για να ξέρουµε τι λέµε επιτέλους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Βελόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στη λαθροµετανάστευση, κύριοι συνάδελφοι. Πόσους
αντέχει αυτός ο τόπος; Στο σπίτι το δικό µας, αν είναι εκατόν εί-
κοσι τετραγωνικά, θα βάλουµε πενήντα ή εβδοµήντα κατοίκους;
Στην Ελλάδα µπορούµε να βάλουµε ενάµισι εκατοµµύριο, δύο
εκατοµµύρια, µπορούµε να γίνουµε µετανάστες εµείς να πάµε
στη Γερµανία να έλθουν να µείνουν οι λαθροµετανάστες στην
Ελλάδα! Πόσους µπορούµε επιτέλους; Πέστε έναν αριθµό. ∆εν
λέµε να φύγουν όλοι. Είναι απάνθρωπο και να το συζητάµε.
Όµως, λέµε: Ορθολογιστική µεταναστευτική πολιτική, ποσό-
στωση. Μη διαστρέφετε στα όρια, εάν θέλετε, της ενσυνείδητης,
δόλιας διαστροφής αυτά που λέµε.

Και το τονίζω ακόµα µια φορά: Εγώ το πιστεύω αυτό που είπε
ο κ. Παναγιωτόπουλος. Η Τουρκία έχει ένα σχέδιο: Μας τους
φορτώνει όλους εδώ.

Αυτό το σχέδιο δεν το ξέρετε εσείς, κύριοι συνάδελφοι; Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας το είπε.
Πρόκειται για σχέδιο. Ξέρετε τι είχε πει ο Οζάλ πριν µερικά χρό-
νια; «∆εν χρειάζεται να κάνουµε πόλεµο µε την Ελλάδα. Θα στεί-
λουµε ενάµισι µε δύο εκατοµµύρια από αυτούς και τελειώσαµε».
Σκεφθείτε λίγο να γίνει ένα θερµό επεισόδιο που απευχόµαστε
όλοι. Πώς θα ελέγξεις το πίσω µέρος της Ελλάδος, οποιαδήποτε
προβοκατόρικη ενέργεια; Ποιος µου εγγυάται εµένα ότι κάτω
από την κουκούλα δεν κρύβεται ένας πράκτορας µιας άλλης υπη-
ρεσίας;

Ως προς το ΚΚΕ, ποιος µου εγγυάται εµένα ότι κάτω από µία
κουκούλα δεν µπορεί να κρύβεται µια προβοκάτσια εναντίον µου-
σουλµάνων από κάποιο ακραίο στοιχείο το οποίο θέλει να κάνει
τη ζηµιά και να δηµιουργηθούν λάθος επεισόδια;

Αυτό, λοιπόν, λέω ότι είναι η πρόληψη, όχι οι κουκούλες στη
δηµοκρατία. ∆εν χρειάζονται οι κουκούλες. Αυτό λέµε. ∆εν είναι
απαραίτητη προϋπόθεση. Εγώ προσωπικά αντιλαµβάνοµαι τη φι-

λανθρωπία, αλλά δεν έχω ακούσει ποτέ εδώ µέσα από συγκε-
κριµένες πτέρυγες να µιλούν για τα δικαιώµατα των Ελλήνων.
Έχω εκνευριστεί, διότι εξελέγην µεν από Έλληνες πολίτες οι
οποίοι πληρώνουν φόρο, οι οποίοι πληρώνουν καθηµερινά και αι-
µατοκυλίεται η Ελλάδα από το υστέρηµά τους, πληρώνουν τη
φορολόγησή τους και δεν έχω ακούσει την ευαισθησία για τους
Έλληνες πολίτες. Όλο «οι καλοί οι µετανάστες», όλο «οι καλοί οι
λαθροµετανάστες», «τι καλοί, τι καλοί».

Ελληνοφοβία επικρατεί. Τον Έλληνα τον σκεφθήκαµε ποτέ;
Ακούσαµε µια καλή κουβέντα για τον Έλληνα που φοβάται, που
είναι τροµοκρατηµένος; Γιατί, δηλαδή, διαστέλλουµε κάθε φορά
την ερµηνεία των φιλανθρωπίνων αξιών µας; Να κοιτάξουµε και
τον Έλληνα, να ρωτήσουµε και τον Έλληνα.

Εδώ υπάρχει δήµαρχος, κύριε Αµοιρίδη, ο οποίος γράφει στα
δηµοτολόγια στην Καισαριανή όποιον θέλει παράνοµα. Ο άλλος
βαφτίζει πατέρα όποιον θέλει. Αυτά δεν είναι παράνοµες πράξεις
από δήµους, δηµάρχους οι οποίοι πληρώνονται γι’ αυτό;

Σας διαβάζω, λοιπόν, για να κλείσουµε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Στη Γερµανία…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Αµοιρίδη, µη µου λέτε για

Γερµανία. Είκοσι χρόνια ήταν ο πατέρας µου στα ανθρακωρυ-
χεία. Το είπα και χθες. Είµαι γιός µετανάστη. Ήµουν µαυροκέ-
φαλος, ξέρω τι σηµαίνει ρατσισµός, αλλά εκεί υπήρχε κράτος.
Ήξερε που µένει ο πατέρας µου ο Γερµανός αστυνοµικός, ήξερε
η πολιτεία που µένει ο Γερµανός. Και αν δεν είχε δουλειά, τον
έστελναν να ξαναγυρίσει στην Ελλάδα να γίνει αγρότης.

Όµως, ουδέποτε ο Έλληνας στη Γερµανία έκανε αυτά που
έκαναν ούτε οι µισοί φυλακισµένοι της Γερµανίας ήταν ξένοι,
κύριε Αµοιρίδη. Να ξέρουµε τι λέµε.

Σας διαβάζω, λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ζητώ συγ-
γνώµη- ακούστε και το κάνω µετά λόγου γνώσεως. ∆εν το πι-
στεύω το κείµενο, αλλά θα το κάνω. Εργατικός -το τονίζω, δικό
σας είναι, κύριε Αµοιρίδη- Πρωθυπουργός της Αυστραλίας τι
είπε; «Οι µετανάστες και όχι οι Αυστραλοί είναι αυτοί που πρέπει
να προσαρµοστούν. Έτσι είναι και άµα τους αρέσει. Βαρέθηκα
να ανησυχούµε σε αυτήν τη χώρα µήπως προσβάλουµε ένα
άτοµο ή την κουλτούρα του. Η κουλτούρα µας εξελίχθηκε σε δύο
αιώνες γεµάτους αγώνες προσπάθειες και νίκες από εκατοµµύ-
ρια άνδρες και γυναίκες που επιζητούσαν την ελευθερία. Οι πε-
ρισσότεροι Αυστραλοί πιστεύουν στο Θεό. Αυτό δεν είναι κάποιο
χριστιανικό ακροδεξιό πολιτικό κίνηµα. Είναι γεγονός. Χριστια-
νοί άνδρες και γυναίκες µε χριστιανικές αρχές ίδρυσαν τη χώρα
αυτή. Αρµόζει, λοιπόν, να το δείχνουµε στους τοίχους των σχο-
λείων µας, να έχουµε το σταυρό µας στα δικαστήρια και όπου
θέλουµε εµείς. Εάν ο Θεός µας προσβάλλει τους µουσουλµά-
νους, τους λέω, λοιπόν, να πάνε να µείνουν αλλού, να σηκωθούν
να φύγουν από την Αυστραλία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Σε
όποιον δεν αρέσει η Αυστραλία να φύγει. ∆ε θα γίνουµε εµείς
µουσουλµάνοι».

Αυτό το λέει ο Αυστραλός και υπάρχει και κάτι άλλο. Σας το
διαβάζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και µ’ αυτό ολοκληρώ-
νετε, κύριε Βελόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, συ-
γνώµη.

Κύριε Αµοιρίδη, ξέρετε τι είπε ένας από τους µεγαλύτερους
ιµάµηδες στην Αυστραλία; Να σας πω; Ξέρετε πού πάτε την Ελ-
λάδα; Σας το διαβάζω, λοιπόν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Καταθέστε το, κύριε
συνάδελφε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε: «Είναι δικαίωµα του
άνδρα να απαιτεί σεξ από τη γυναίκα του και να κάνει σεξ µαζί
της, ακόµα και αν αυτή δεν θέλει. Αυτό δεν είναι βιασµός». Το
είπε ο µεγαλύτερος µουφτής της Αυστραλίας. Και ο Πρωθυ-
πουργός της Αυστραλίας του είπε: «Αν δεν ανακαλέσεις, σε δώ-
δεκα ώρες πας σπίτι σου, φεύγεις από την Αυστραλία».

Αν, λοιπόν, θέλετε να κάνετε την Ελλάδα εσείς χώρα τέτοια,
εµείς δεν θέλουµε να της φορέσουµε ούτε φερετζέ ούτε µπούρ-
γκα. Όσοι χωράνε στην Ελλάδα να µείνουν εδώ. Οι άλλοι να πάνε
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από εκεί που ήλθαν. Ένα και ένα κάνουν δύο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ∆εν είναι βιασµός…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίζουµε µε το Βου-

λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γιαννόπουλο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, να σταµατήσουν µεταξύ σας οι συζητήσεις.
Κύριε Γιαννόπουλε, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι το νοµοσχέδιο δηµιουρ-
γεί κάποιες τοµές ιδιαίτερα στο χώρο της Ιατροδικαστικής. Και
χαίροµαι γιατί ο κύριος Υπουργός αποφάσισε να λειτουργήσει
κατ’ αυτόν τον τρόπο και τουλάχιστον να φέρει πάρα πολλά θέ-
µατα τα οποία έχουν σχέση µε την Ιατροδικαστική Υπηρεσία,
όπως και µε το άλλο θεµατολόγιο του νοµοσχεδίου.

Είµαι, όµως, υποχρεωµένος να κάνω ένα σχόλιο αναδροµής,
ιστορικό στην Ιατροδικαστική Υπηρεσία, όπως είχα κάνει και στην
επιτροπή, λέγοντας ότι µία υπηρεσία που δηµιουργήθηκε εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, εν τούτοις επί σειρά ετών βρισκόταν σε
κάτι άθλια γραφεία στην οδό Ακαδηµίας. Ευτυχώς που η τότε
ηγεσία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και αποτελεί και αυτό µνη-
µόσυνο στη µνήµη του αειµνήστου Βαγγέλη Γιαννόπουλου, που
αποφάσισε να κτιστεί καινούργια υπηρεσία, καινούργιο κτήριο
στην οδό Αναπαύσεως συγκεκριµένα που στεγάζεται η Ιατροδι-
καστική Υπηρεσία και κατ’ αυτόν τον τρόπο, σ’ ένα καλό κτήριο
να στεγαστούν αυτές οι υπηρεσίες.

Κύριε Υπουργέ, σας είχα πει και στην επιτροπή ότι πρέπει να
συνδέσετε το όνοµά σας µε την Ιατροδικαστική Υπηρεσία, αφού
πήρατε αυτήν την πρωτοβουλία. Και το λέω αυτό, διότι το Νε-
κροτοµίο Αθηνών είναι το πιο άθλιο νεκροτοµείο το οποίο υπάρ-
χει σε όλο τον κόσµο.

Το λέω αυτό, γιατί έζησα από κοντά το δράµα του αεροπορι-
κού δυστυχήµατος του «HELIOS» και δεν θέλω να σας περι-
γράψω τις µακάβριες αυτές στιγµές που υπήρξαν στο
νεκροτοµείο. Μπορείτε και εσείς να τις διαπιστώσετε ή µάλλον
θα έχετε και τη µαρτυρία όλων των εµπλεκοµένων και ιδιαίτερα
του ∆ιευθυντού της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας του κ. Κοτσά-
φτη. Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να συνδέσετε το όνοµά σας, όπως
σας είχα πει, µε τη δηµιουργία ενός νέου κτήρίου το οποίο θα
πληροί όλες τις σύγχρονες προδιαγραφές και δεν θα υπάρχει
αυτή η αθλιότητα. Και βεβαίως, οι συνάδελφοι γιατροί, ιατροδι-
καστές, αλλά και όλοι οι εµπλεκόµενοι µέσα στην τελετουργία
της νεκροτοµίας δεν θα βρίσκονται σε αυτό το άθλιο περιβάλ-
λον.

Όταν σκοτώθηκε ο Παύλος ο Μπακογιάννης τον έφεραν από
το νεκροτοµείο στο Λαϊκό, γιατί τότε δεν υπήρχε ακτινολογικό
µηχάνηµα στο νεκροτοµείο. Σήµερα υπάρχει ακτινολογικό µη-
χάνηµα και δεν υπάρχει εµφανιστήριο και έρχονται οι ακτινο-
γραφίες και εµφανίζονται στο Λαϊκό Νοσοκοµείο. Τα λέω αυτά,
για να σας δείξω ανάγλυφα τι κατάσταση επικρατεί.

Όλα τα σύγχρονα νοσοκοµεία έχουν πολύ καλές νεκροτοµι-
κές σάλες. Και όταν µιλάµε για νεκροτοµικές σάλες, µιλάµε για
πάνω από οκτακόσια τετραγωνικά. Τα Αττικό Νοσοκοµείο επί πα-
ραδείγµατι, που είναι µέσα στο χώρο ευθύνης της ιατροδικαστι-
κής υπηρεσίας, αν θα θέλαµε να το εντάξουµε, θα µπορούσε
κάλλιστα να εξυπηρετήσει και να υποδεχθεί το Πανεπιστήµιο.
Έτσι, µε τη διόρθωση που έγινε στο άρθρο 2 και κατ’ αυτόν τον
τρόπο οι πανεπιστηµιακές σχολές έχουν την επιµέλεια και της
εκπαίδευσης, θα µπορούσαν κάλλιστα να προσφερθούν οι υπη-
ρεσίες στο σύγχρονο αυτό νοσοκοµείο.

Θέλω, όµως, να σχολιάσω –και δεν αποτελεί βέβαια δική σας
αρµοδιότητα- ότι δεν µπορεί ο ιατροδικαστής να εκπαιδεύεται
µόνο τρία χρόνια. Πρέπει, δηλαδή, –και πρέπει να το δει ο αρ-
µόδιος Υπουργός Υγείας- µέσω του Κεντρικού Συµβουλίου
Υγείας, να προταθεί τετραετής εκπαίδευση, όπως είναι η µικρό-
τερη εκπαίδευση σε όλες τις ειδικότητες.

Μα, θα µου πείτε, δεν γίνεται ελκυστική η ειδικότητα πλέον της
ιατροδικαστικής, όταν αυξήσουµε το χρόνο ο οποίος απαιτείται
για την άρτια επιστηµονική κατάρτιση του οποιουδήποτε συνα-
δέλφου. Υπάρχουν και κίνητρα που µπορούν να δοθούν, ώστε η
ιατροδικαστική υπηρεσία να στελεχωθεί µε άτοµα και έτσι να
αποδίδονται οι υπηρεσίες κατά τον καλύτερο τρόπο.

Έρχοµαι σ’ ένα άλλο θέµα, το οποίο είχα σχολιάσει. Κύριε
Υπουργέ, θα πρέπει να ξέρετε ότι η Ελλάδα έχει µια περίεργη
γεωγραφική ιδιοµορφία. Έχει την πολυνησία. Είναι ο ηπειρωτικός
χώρος της πατρίδας µας, αλλά κυρίως έχουµε και την ελληνική
πολυνησία, κυκλαδική πολυνησία.

Χθες είχα αναφέρει ανάγλυφα ένα παράδειγµα. Αν κάποιος
αποβιώσει στην Ανάφη από αιφνίδιο θάνατο, τροχαίο ή οτιδή-
ποτε, θα πρέπει να ταλαιπωρηθεί όλη η οικογένεια περί τις τέσ-
σερις ηµέρες, για να µεταφερθεί η σωρός του αποβιώσαντος
κυρίως στο Νεκροτοµείο Πειραιώς, να γίνει η οποιαδήποτε νε-
κροτοµική εξέταση και κατόπιν να πάει προς ενταφιασµό.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, το ψυχικό δράµα που η οικογένεια
βιώνει όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, αλλά και παράλληλα θα
πρέπει να αναλογιστούµε την οικονοµική ταλαιπωρία την οποία
υφίστανται οι συγγενείς και τα µέλη της οικογένειας. Και µιλάµε
για πάρα πολλούς ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατό-
τητα να αντιµετωπίσουν αυτά τα έξοδα, τα οποία, όπως ξέρετε,
είναι υπερβολικά πάρα πολλές φορές.

Είχα κάνει µια πρόταση. Βέβαια, δεν είναι θέµα µόνο δικό σας,
είναι και θέµα της Υπουργού Απασχόλησης, είναι θέµα ασφαλι-
στικών ταµείων. Είναι σχετική µε τα έξοδα του ενταφιασµού που
δίδονται. Θα πρέπει να σας απασχολήσει σε ένα προσεχές νο-
µοσχέδιο το να υπάρξει οπωσδήποτε εκ µέρους των ασφαλιστι-
κών ταµείων στις περιπτώσεις αυτές καταβολή κάποιων εξόδων
στους συγγενείς για τα έξοδα της νεκροτοµής και όλης αυτής
της διακίνησης.

Σας το λέω αυτό, γιατί είναι τραγική η εµπειρία που ζουν
άτοµα, ολόκληρες οικογένειες σε τέτοιες καταστάσεις, το δε κό-
στος τέλος πάντων δεν είναι υπερβολικό. Αυτά είναι θέµατα τα
οποία έχουν περάσει από το πετσί οικογενειών, είναι µια τραγική
ταλαιπωρία όλων και θα πρέπει τα συναρµόδια Υπουργεία να λά-
βουν θέση πάνω σε αυτό ακριβώς το αντικείµενο. Έξοδα και θρή-
νος.

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, οπωσδήποτε να το δείτε αυτό το
πράγµα, διότι όπως είπα και πάλι δεν είναι υπερβολικό κόστος,
αλλά τέλος πάντων αµβλύνει την ταλαιπωρία πάρα πολλών οι-
κογενειών.

Παράλληλα, θα πρέπει να υπάρξουν στις εφετειακές έδρες οι
εφηµερεύοντες ιατροδικαστές. Θα πρέπει να διοριστούν περισ-
σότεροι. Τα σαράντα άτοµα δεν αρκούν. Θα πρέπει να υπάρξουν
περισσότεροι ιατροδικαστές. Ακόµα δε θα µπορούσατε να έχετε
σκεφθεί και ιατροδικαστές ιδιώτες. Θα µπορούσαν κάλλιστα
κατά περίπτωση να αναλάβουν τέτοιες εξαιρετικές περιπτώσεις
οι οποίες δηµιουργούν, όπως σας είπα, θρήνο και κόστος.

Κύριε Υπουργέ, το θέµα ακριβώς των νοσοκοµείων που εντάσ-
σονται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήταν µια παλιά δική µας πρό-
ταση. Χαίροµαι, γιατί πλέον γίνεται και νόµος του κράτους, αλλά
και παράλληλα θέλει µια ειδική µεθόδευση. Και πιστεύω ότι µε
το συναρµόδιο Υπουργό Υγείας θα βρείτε τις καλύτερες λύσεις,
αρκεί βέβαια οι λύσεις αυτές να είναι σήµερα και όχι στο µέλλον
που θα δηµιουργήσουν προβλήµατα και τριβές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Τµήµα.
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεση της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείο Πολιτισµού: «Ορ-
γανωτική Επιτροπή Μεσογειακών Αγώνων-Βόλος 2013 και άλλες
διατάξεις».

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Κουράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ζήτησα το λόγο πριν µιλήσετε εσείς, επειδή

θέλω να µιλήσω για ορισµένες τροπολογίες τις οποίες βεβαίως
θα πρέπει να πω ότι τις καταθέσαµε εκπροθέσµως, για το λόγο
ότι πολύ αργά πληροφορηθήκαµε για τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου στην Ολοµέλεια της Βουλής. Νοµίζω ότι βελτιώνουν και
είναι µάλιστα και προς τη δική σας αντίληψη. Τα γενικά πολιτικά
τα είπαµε χθες.

Πρώτη τροπολογία. Θα σας δώσω και τα σχετικά κείµενα, αν
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δεν τα έχετε στη διάθεσή σας.
Σχετικά µε τις συγχωνεύσεις, πολύ σωστά στο άρθρο 14 πα-

ράγραφος 2, λέµε ότι συµπεριλαµβάνεται και πενταετής κά-
θειρξη κ.λπ.. Πρέπει να πω, όµως, ότι οι κρατούµενοι εκείνοι οι
οποίοι έχουν συγχωνεύσει τις ποινές τους, επειδή έκαναν χρήση
σχετικής ευχέρειας που τους παρέχει ο νόµος, τώρα βρίσκονται
σε µειονεκτική θέση να µη µπορούν, λόγω της συγχώνευσης
αυτής, να εξαγοράσουν τις εξαγοράσιµες κατά το νόµο ποινές,
όπως θεσπίζονται και να περιορίσουν αντίστοιχα µε τους άλλους
την παραµονή τους στη φυλακή.

Εµείς προτείνουµε για την άρση αυτής της αδικίας που δηµι-
ουργείτε σε βάρος τους να τους δοθεί ισότιµα µε τους άλλους το
δικαίωµα να εξαγοράσουν εκείνες τις ποινές τους που εξαγορά-
ζονται.

Η τροπολογία, λοιπόν, λέει ότι αντικαθίσταται το τελευταίο
εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 16 του ν. 3727/2008, που
λέει ότι «οι ως άνω διατάξεις εφαρµόζονται και για τα εγκλήµατα
που προβλέπονται στην παράγραφο 11 του άρθρου 82 του Ποι-
νικού Κώδικα, καθώς και τις ήδη συγχωνευθείσες ποινές, από τις
οποίες η βαρύτερη δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη». Είναι, δηλαδή,
στη δική σας αντίληψη. «Στην περίπτωση», συνεχίζω, «συγχω-
νευθεισών ποινών στις οποίες η βαρύτερη υπερβαίνει τα πέντε
έτη, ανεξαρτήτως του είδους ποινής, φυλάκιση ή κάθειρξη, το
αρµόδιο για εκδίκαση δικαστήριο µετατρέπει και όποια από τις
υπόλοιπες των ποινών έχουν συγχωνευθεί στη βαρύτερη, εφό-
σον αυτή ή αυτές εµπίπτουν στις διατάξεις της προηγούµενης
παραγράφου του παρόντος νόµου».

Νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο µπορείτε να το κάνετε δεκτό
γιατί πραγµατικά αδικούνται άνθρωποι που έτυχε να συγχωνεύ-
σουν τις ποινές τους και αυτήν τη στιγµή αδυνατούν παρ’ όλο
που ο νόµος δίνει το δικαίωµα για κάτι τέτοιο.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι στο άρθρο 16 του
νόµου που ανέφερα, ενώ τώρα πια συµπεριλαµβάνουµε στις εξα-
γοράσιµες και τις καθείρξεις, στο τέλος καταλήγει η πρώτη πα-
ράγραφος του άρθρου 16 λέγοντας «οι ως άνω διατάξεις
εφαρµόζονται και για τα εγκλήµατα που προβλέπονται στην πα-
ράγραφο 11 του άρθρου 82 του Ποινικού Κώδικα, καθώς και για
τις ήδη συγχωνευθείσες ποινές, από τις οποίες η βαρύτερη δεν
υπερβαίνει τα πέντε έτη φυλάκισης».

Έτσι εξακολουθεί να λέει ο νόµος. Για να µπορέσει να εναρ-
µονιστεί αυτό που φέρνουµε σήµερα και ψηφίζουµε µ’ αυτό που
υπάρχει στο άρθρο 16 ή θα πρέπει να φύγει η λέξη «φυλάκιση»
ή θα πρέπει να πούµε «φυλάκιση ή κάθειρξη». Αλλιώς, είναι σε
αναντιστοιχία µεταξύ τους και δηµιουργείται πρόβληµα.

Κύριε Υπουργέ, θα σας δώσω και το σχετικό έγγραφο για να
το δείτε και πιο συγκεκριµένα.

Το τρίτο που θα ήθελα να πω –και πιστεύω ότι πάλι είναι στην
αντίληψή σας- είναι ότι η προθεσµία άσκησης του δικαιώµατος
µετατροπής κατά τις διατάξεις του ν. 3727 ήταν έξι µήνες από
την έναρξη της ισχύος του νόµου, δηλαδή, στις 18-12-2008. Έξι
µήνες από τότε µέχρι σήµερα, έχει παρέλθει αυτή η δυνατότητα.

Άρα, λοιπόν, επειδή αυτή η δυνατότητα έχει λήξει στις 18 Ιου-
νίου, δηλαδή, πριν από µία εβδοµάδα και είναι αναγκαίο να δι-
ευκρινιστεί ότι παρατείνεται για την άρση οποιωνδήποτε
αµφιβολιών σε σχέση µε την εφαρµογή των παραπάνω διατά-
ξεων, προτείνουµε να προστεθεί στο τέλος της παραγράφου 3
του άρθρου 16 του ν. 3727, µία τέταρτη παράγραφος η οποία να
λέει ότι η προθεσµία για την εφαρµογή των παραπάνω διατά-
ξεων, όπως αυτές τροποποιούνται µε την παρούσα, αρχίζουν
από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, διότι αλλιώς καταλα-
βαίνετε ότι είναι δώρον άδωρον να υπάρχει κάτι άλλο.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι µάλλον έχουµε αµελήσει κάτι ή δεν
ξέρω εάν γίνεται δουλειά προς το σηµείο αυτό. Ένας από τους
τρόπους αποσυµφόρησης είναι και οι εναλλακτικοί τρόποι των
δήµων.

Και σας δίνω, κύριε Υπουργέ, αυτό το έγγραφο για να το δείτε.
Πολύ λίγοι δήµοι δείχνουν διάθεση για να εφαρµόσουν τους

εναλλακτικούς τρόπους σωφρονισµού και νοµίζω ότι θα πρέπει
να βρεθούν µέτρα ενθάρρυνσης των δήµων, ώστε να µπορέσει
και δι’ αυτού του τρόπου, να υπάρξει και αποσυµφόρηση των φυ-
λακών.

Επίσης, ζήτησα και χθες, αν είναι δυνατόν, να υπάρχει µία πιο
συγκεκριµένη και χρονικά προσδιορισµένη διαβεβαίωση, όσο
µπορεί να γίνει αυτό, για την κατάργηση της ενδοσωµατικής
έρευνας, όπως επίσης και για τα υπόλοιπα µέτρα για την απο-
συµφόρηση των φυλακών, γιατί όπως και εσείς έχετε πει ήδη σε
προηγούµενη τοποθέτησή σας, είµαστε πάρα πολύ πίσω από την
εξαγγελία, η οποία έχει γίνει από τον κ. Χατζηγάκη και τον προη-
γούµενο Υπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος –και τελειώνω µ’ αυτό- νοµίζω ότι θα πρέπει να δούµε
πάρα πολύ σοβαρά την εικοσιτετράωρη ιατροφαρµακευτική κά-
λυψη ενδεχοµένως µε ένταξη στο ΕΣΥ ή µε άλλο τρόπο. Πέρα
από το νοσοκοµείο που είναι πολύ θετικό ότι εντάσσεται στο ΕΣΥ,
υπάρχει ένα σοβαρό υστέρηµα όσον αφορά σε προσωπικό και
υποδοµές των περισσοτέρων φυλακών στον τοµέα της ιατρικής
περίθαλψης και της οδοντιατρικής περίθαλψης, η οποία επίσης
υπολείπεται πάρα πολύ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Βενιζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

επειδή σήµερα δηµοσιεύεται στον ηµερήσιο τύπο η προκήρυξη
της τροµοκρατικής οργάνωσης που ανέλαβε την ευθύνη για τη
στυγερή δολοφονία του αστυνοµικού, θέλω να επαναλάβω αυτό
που είπα και χθες το βράδυ, δηλαδή, πως όλος ο πολιτικός κό-
σµος, όλη η ελληνική κοινωνία, οµόθυµα, οµόψυχα, αντιστέκεται
στη βία και την τροµοκρατία και αρνείται να υπαχθεί σ’ ένα κα-
θεστώς απειλής και φόβου. Όλοι οι Έλληνες πολίτες, όλα τα ελ-
ληνικά πολιτικά κόµµατα στηρίζουµε την πολιτεία, στηρίζουµε τις
αρµόδιες αρχές στον αγώνα που πρέπει να κάνουν, το σκληρό
και επίπονο, για την καταπολέµηση της τροµοκρατίας.

Η τροµοκρατία προσβάλλει τα ανθρώπινα δικαιώµατα, το κρά-
τος δικαίου και τη δηµοκρατία. Απαιτείται ψυχραιµία, συναίνεση,
επαγγελµατισµός, διορατικότητα, στοιχεία που δυστυχώς δεν
υπάρχουν σε επαρκή βαθµό. Όµως, επαναλαµβάνω ότι είναι
άλλο πράγµα η σκληρή και δίκαιη κριτική που ασκούµε στην Κυ-
βέρνηση για την αποδιοργάνωση της Αστυνοµίας και κρίσιµων
υπηρεσιών, όπως η Αντιτροµοκρατική Υπηρεσία και άλλο πράγµα
το κλίµα πολιτικής και κοινωνικής συναίνεσης, πολιτικής και κοι-
νωνικής αντίστασης απέναντι στο φαινόµενο της τροµοκρατίας.

Επίσης, θέλω πριν από οτιδήποτε άλλο, να εκφράσω την απο-
ρία και τη θλίψη για το γεγονός πως τα ζητήµατα της διαφάνειας
και της καταπολέµησης της διαφθοράς έχουν φύγει πια από την
ευθύνη της Βουλής και των συντεταγµένων οργάνων του κρά-
τους και έχουν καταστεί αντικείµενο πρωτοβουλιών διαφόρων
εκφάνσεων του επιχειρηµατικού κόσµου.

Αλίµονο εάν η πρωτοβουλία των κινήσεων σ’ αυτά τα θέµατα,
σε ό,τι αφορά τη θωράκιση της πολιτείας απέναντι στη διαφθορά
και τη διασφάλιση της διαφάνειας, φύγει από τα χέρια των θε-
σµών της δηµοκρατίας. Μου κάνει εντύπωση πραγµατικά πως
ανοίγει µία δηµόσια συζήτηση γύρω από προτάσεις για νέους
θεσµούς διαφάνειας, για παράδειγµα στο πολύ κρίσιµο πεδίο
των δηµοσίων συµβάσεων, των συµβάσεων δηµοσίων έργων,
προµηθειών και παροχής υπηρεσιών προς το δηµόσιο και τον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα, γύρω από ιδέες που έχουν χρόνια πριν
κατατεθεί από πολιτικά κόµµατα, από πολιτικά πρόσωπα, αλλά
δεν είχαν προσεχθεί.

Αντίθετα, προσελκύουν µεγάλη προσοχή, όταν αυτά διατυπώ-
νονται ως υπόδειξη προς τους κοινοβουλευτικούς θεσµούς και
προς το πολιτικό σύστηµα εκ των έξω. Για παράδειγµα, η πρό-
ταση όλη η διαδικασία να γίνεται µέσω του διαδικτύου, προφο-
ρικά, µε απόλυτη φυσική και ψηφιακή δηµοσιότητα, έχει
κατατεθεί προ πολλού από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Προ-
σωπικά δε, την έχω καταθέσει και την έχω αναπτύξει σε επιστη-
µονικές και πολιτικές ηµερίδες και σε ειδική εκδήλωση του
Εθνικού Κέντρου ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης από το 2006.

Είναι ένδειξη έκπτωσης της πολιτικής και ευτελισµού του Κοι-
νοβουλίου αυτό το γεγονός, κύριε Υπουργέ. Και να το µεταφέ-
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ρετε στον Πρωθυπουργό.
Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός πως η συζήτηση για

τα θέµατα του νοµοσχεδίου συµπίπτει σήµερα µε τη συζήτηση
στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας γύρω από την ανάγκη αλ-
λαγής του θεσµικού καθεστώτος της ευθύνης των Υπουργών.

Όµως, είναι αυταπάτη της Κυβέρνησης και κυρίως απόπειρα
παραπλάνησης της κοινής γνώµης ο ισχυρισµός ότι για την κρί-
σιµη κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί, για την κρίση εµπιστο-
σύνης που υπάρχει ανάµεσα στο πολιτικό σύστηµα και την
κοινωνία, φταίει το Σύνταγµα, φταίει ο νόµος, φταίει ο Κανονι-
σµός της Βουλής.

∆εν φταίει το Σύνταγµα όταν υπάρχει µία κοινοβουλευτική
πλειοψηφία που αναγκάζεται να αποχωρήσει, προκειµένου να
πειθαρχήσουν οι Βουλευτές της και να δεσµευθούν. Προκειµέ-
νου να διασφαλιστεί ότι δεν θα ψηφίσουν κατά συνείδηση στη
µυστική ψηφοφορία υπέρ της παραποµπής στο Ειδικό ∆ικαστή-
ριο στελεχών της κυβερνητικής παράταξης.

∆εν φταίει το Σύνταγµα, ο νόµος και ο Κανονισµός της Βουλής,
όταν υπάρχουν δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί που πα-
ραβιάζουν το Σύνταγµα, δεν διεκπεραιώνουν τις υποθέσεις µε
ταχύτητα, δεν σέβονται την υποχρέωση να διαβιβάσουν κρίσι-
µους φακέλους αµελητί στη Βουλή, αλλά τρώνε πολύτιµο χρόνο
και περιµένουν να περάσει η κρίσιµη Β’ Τακτική Σύνοδος της
Βουλής.

∆εν φταίει το Σύνταγµα, δεν φταίει ο Κανονισµός, δεν φταίει ο
νόµος, όταν νύχτα ο Πρωθυπουργός την ηµέρα που είναι εδώ
στη Βουλή και διεξάγεται συζήτηση προ ηµερησίας διάταξης σε
επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, έρχεται και παίρνει την πρωτοβου-
λία πρόωρης και προκλητικής λήξης της Συνόδου, γνωρίζοντας
ότι αυτό σηµαίνει ουσιαστικά διαγραφή των ευθυνών, συγκά-
λυψη και παραγραφή.

∆εν φταίει το Σύνταγµα εάν η Πλειοψηφία δεν έχει συνείδηση
ευθύνης, δεν έχει τις ηθικές και κοινωνικές ευαισθησίες που
αξιώνει ο πολίτης. Ο ποινικός νόµος προβλέπει ρητά ισόβια κά-
θειρξη για την ανθρωποκτονία από πρόθεση και µπορεί να συλ-
ληφθεί επ’ αυτοφώρω ο δολοφόνος.

Εάν, όµως, ένας διεφθαρµένος ή ανίκανος δικαστής απαλλά-
ξει τον κατηγορούµενο, δεν φταίει ο ποινικός νόµος. Φταίει αυτό
το νοσηρό φαινόµενο που εντοπίζεται µέσα στη δικαστική εξου-
σία. Άρα, όταν υπάρχουν νοσηρές επιλογές στο εσωτερικό του
πολιτικού συστήµατος, δεν µας φταίει το Σύνταγµα και ο νόµος,
αλλά µας φταίει η δική µας πολιτική επιλογή, δηλαδή, η πολιτική
επιλογή του κ. Καραµανλή και της Κυβέρνησής του.

Γι’ αυτό έχουµε φτάσει στην κατάσταση να µην µπορούµε να
υπερασπιστούµε το κύρος του Κοινοβουλίου και του πολιτικού
κόσµου απέναντι στην κοινή γνώµη. Και γι’ αυτό αναγκάστηκα να
προτείνω µία ριζική αλλαγή, ώστε η Βουλή να περιοριστεί στην
επιλογή δικαστικών λειτουργών που θα συγκροτούν ολιγοµελές
δικαστικό όργανο που θα είναι αρµόδιο για τη διενέργεια προ-
καταρκτικών εξετάσεων και θα αποφασίζει αυτό εάν πρέπει να
ασκηθεί ή όχι ποινική δίωξη.

Όµως, στο πλαίσιο του ισχύοντος Συντάγµατος, η τελική από-
φαση ανήκει πάντα στην Ολοµέλεια της Βουλής, η οποία βεβαίως
και µπορεί να επιλέγει δικαστικούς λειτουργούς, προκειµένου να
τους αναθέσει την ευθύνη διενέργειας ανακριτικών πράξεων,
ακόµη και την ευθύνη σύνταξης πορίσµατος που ηθικά, δικανικά
δεσµεύει τη Βουλή η οποία βεβαίως και µπορεί να διαφωνήσει,
αναλαµβάνοντας όµως το πολύ µεγάλο πολιτικό κόστος που συ-
νεπάγεται η διαφωνία της αυτή.

Και έρχοµαι στα τρία πρώτα κεφάλαια του νοµοσχεδίου. ∆εν
θα µιλήσω για την Ιατροδικαστική Υπηρεσία, για την οποία µί-
λησε η εισηγήτριά µας κ. Τζάκρη εξαιρετικά.

Επαναλαµβάνω, όµως, αυτό που είπα και χθες το βράδυ, δη-
λαδή, ότι υπάρχει υπερένταση στις φυλακές, ότι δεν λειτούργησε
η πρόσφατη νοµοθεσία για την αποσυµφόρηση των φυλακών,
ότι υπάρχει πρόβληµα και ότι το πρόβληµα αυτό αφορά όλο τον
πληθυσµό της φυλακής. Όπου ξέρουµε ότι υπάρχει υπερεκπρο-
σώπηση αλλοδαπών όπου ξέρουµε ότι -οι υπόδικοι ή οι κατάδι-
κοι που σχετίζονται µε τη νοµοθεσία περί ναρκωτικών
πλειοψηφούν. Άρα, έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να είµαστε
σοβαροί, να είµαστε λυσιτελείς, να είµαστε πρακτικοί στη λήψη

παρόµοιων µέτρων. Και δεν είναι µελετηµένο και πλήρες µέτρο
αυτό που προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, γιατί όλα γίνονται µε
προχειρότητα, όλα γίνονται τυχαία, όλα γίνονται αποσπασµατικά
και σπασµωδικά.

Και επειδή δεν έλαβα απάντηση, λέω ξανά, κύριε Υπουργέ, ότι
είναι λάθος να µη συνδυαστούν τα προγράµµατα χορήγησης
υποκαταστάτων στους κρατουµένους µε «στεγνά προγράµµατα»
µετά τη φάση της σωµατικής αποτοξίνωσής τους. Αλίµονο εάν
δηµιουργήσουµε µία φάµπρικα χορήγησης υποκαταστάτων
χωρίς να σεβόµαστε την προσωπικότητα και την προοπτική επα-
νένταξης αυτών των ανθρώπων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνω µε µία βασική πολιτική παρατήρηση σε σχέση µε
το Γ’ Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου µε τις τροποποιήσεις του Ποι-
νικού Κώδικα.

∆εσµευθείτε, κύριε Υπουργέ, όσο είστε ακόµα Κυβέρνηση και
όσο διαχειρίζεστε τις τρέχουσες υποθέσεις -γιατί ο πολιτικός
χρόνος τελειώνει- πως θα πάρετε την αναγκαία πρωτοβουλία για
την αναθεώρηση του Ποινικού Κώδικα και για την επανεξέταση
του συνόλου του ποινικής νοµοθεσίας. ∆ιότι πλέον δεν ισχύει το
κράτος-δικαίου στην Ελλάδα, δεν ισχύει η αρχή της αναλογικό-
τητας, δεν υπάρχει συνέπεια, δεν υπάρχει δικαιοσύνη. Είναι άνι-
σες, άδικες και τυχαίες οι απειλούµενες ποινές. Υπάρχουν
εγκλήµατα πολύ σοβαρά µε µεγάλη απαξία, τα οποία απειλού-
νται µε πάρα πολύ µικρές ποινές και υπάρχουν εγκλήµατα τα
οποία έχουν πολύ µικρότερη απαξία, είτε τεχνικού ή συµπτωµα-
τικού χαρακτήρα και γι’ αυτά απειλούνται δρακόντειες ποινές.
∆εν µπορεί να νοµοθετούµε έτσι στο πεδίο του Ποινικού ∆ικαίου
και δεν µπορεί να κάνουµε επίδειξη αυστηρότητας λέγοντας
στην κοινωνία ψευδώς ότι όταν υπάρχει µία αυστηρή διάταξη κα-
ταστέλλεται το έγκληµα και καταπολεµάται η τροµοκρατία ή κα-
ταπολεµάται το οικονοµικό έγκληµα µεγάλης κλίµακας. Αυτό δεν
είναι ακριβές. Είναι ψεύδος.

Και αυτό συµβαίνει και σε σχέση µε το περιβόητο ζήτηµα των
κουκουλοφόρων. Στηρίζουµε κάθε πρωτοβουλία που κατατείνει
στην καταστολή και την εξαφάνιση της βίας των κουκουλοφό-
ρων. Καταδικάζουµε απερίφραστα και αντιστεκόµαστε σε κάθε
φαινόµενο βίας και σε κάθε επίδειξη κοινωνικού αυταρχισµού,
διότι ο αυταρχισµός δεν εδρεύει µόνο στην πολιτεία, αλλά
εδρεύει πολλές φορές και σε κοινωνικούς θύλακες και χώρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλουµε να κατασταλεί το φαινόµενο αυτό, αλλά δεν θέλουµε
να δηµιουργήσουµε την απατηλή εντύπωση ότι εάν θεσπίσουµε
επιβαρυντικές περιστάσεις δυσανάλογες και προβλέψουµε
ακραίες ποινές, αυτό θα συµβεί. ∆ηλαδή, θα συλληφθεί ο κου-
κουλοφόρος, θα εντοπιστεί το κέντρο που συντονίζει µε γραπτά
µηνύµατα στα κινητά τηλέφωνα τις δραστηριότητές τους, ότι θα
προστατευθεί η περιουσία και η δηµόσια τάξη. Αυτό δεν είναι
ακριβές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Επαναλαµβάνω ότι δεν λείπουν ποινικές διατάξεις. ∆εν είναι
δυνατόν να διαλυθεί µια συγκέντρωση στην οποία όλοι εµφανί-
ζονται ως κουκουλοφόροι, γιατί θέλουν να διαµαρτυρηθούν.
Αυτό είναι «∆ον Κιχωτισµός» ποινικός, πολιτικός και αστυνοµι-
κός. Αυτό επιτείνει το πρόβληµα, διότι τελικά δηµιουργεί κίνηµα
συµπαράστασης των κουκουλοφόρων από κάποιους πολίτες που
θέλουν να αντιδράσουν απέναντι σε εκδηλώσεις πολιτικού και
θεσµικού αυταρχισµού και πολιτικής και θεσµικής ανοησίας. ∆εν
πρέπει να δηµιουργήσουµε αυτήν την εντύπωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Βενιζέλο, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πρέπει να χτυπήσουµε το πρό-
βληµα στη ρίζα του και χτυπάµε το πρόβληµα στη ρίζα του, όταν
έχουµε ένα συνολικό σχέδιο αστυνοµικού χαρακτήρα, διότι δεν
µας λείπουν διατάξεις µε βάση τις οποίες να καταδικαστεί ο συλ-
λαµβανόµενος για τον οποίο αποδεικνύεται η ενοχή του, αλλά
µας λείπει η ικανότητα να συλληφθεί και να φτάσει στο ακροα-
τήριο.
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∆εν µας λείπει ο ποινικός εξοπλισµός προκειµένου να καταδι-
καστεί µετά τη σύλληψή του και αφού έχει τεκµηριωθεί η ενοχή
του. Ας γίνει αντιληπτό αυτό. Ας γίνει αντιληπτό ότι το πρόβληµα
δεν ανήκει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, αλλά
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και ∆ηµόσιας
Τάξης και είναι λάθος για το κράτος δικαίου, είναι λάθος για τη
δηµοκρατία, είναι λάθος για τις ειλικρινείς και έντιµες σχέσεις
µεταξύ πολιτείας και κοινωνίας να εµφανιζόµαστε και να λέµε ότι
το πρόβληµα είναι πρόβληµα Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, νοµοθε-
σίας και δικαστικών και εισαγγελικών αρχών. Όχι. Είναι πρό-
βληµα ενός οργανωµένου αστυνοµικού σχεδίου για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος στην πηγή του έγκαιρα, µε τη
λήψη προληπτικών µέτρων και µε τη λήψη αποτελεσµατικών κα-
τασταλτικών µέτρων, µε σύµµαχο την κοινωνία, µε σύµµαχο αυ-
τούς που κατά περίπτωση ασκούν το συνταγµατικό δικαίωµα του
«συνέρχεσθαι».

Εάν ο νοµοθέτης, δηλαδή η Πλειοψηφία της Βουλής, δηλαδή
εσείς, κύριε Υπουργέ και η Κυβέρνηση στην οποία ανήκετε, κα-
ταφέρετε αντί να δηµιουργήσετε ένα µεγάλο κοινωνικό κίνηµα
κατά της βίας των κουκουλοφόρων, να δηµιουργήσετε ένα κί-
νηµα συµπαράστασης, θα έχετε κάνει ένα τεράστιο στρατηγικό
σφάλµα. Μην το κάνετε αυτό το σφάλµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ας συγκροτήσουµε το µεγάλο µέ-
τωπο συναίνεσης στην κοινωνία κατά της βίας των κουκουλοφό-
ρων, κατά της τροµοκρατίας, υπέρ του κράτους δικαίου, υπέρ
της δηµοκρατίας, υπέρ των ατοµικών δικαιωµάτων, γιατί µια µα-
χόµενη δηµοκρατία και µια µαχόµενη κοινωνία είναι αυτή η οποία
προστατεύει και τα δικαιώµατα των πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Και το Προεδρείο

έχει δικαιώµατα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-

δρε, θα ήθελα το λόγο για µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, θα

µιλήσετε κανονικά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Έχω ζητήσει

το λόγο κανονικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ορίστε, έχετε το

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-

δρε, κατ’ αρχάς θα συνοµολογήσω ότι σήµερα είναι µία σηµα-
ντική µέρα για µία σειρά από διαφορετικούς λόγους.

Επίσης, θέλω να πω ότι είναι µία µέρα που ξεκίνησε εξαιρε-
τικά, υπό την έννοια ότι επετεύχθη παρά τις αντίθετες φωνές –σε-
βαστές- µία ευρύτερη συναίνεση στην κύρωση των δύο
πρωτοκόλλων το πρωί, κύρωση που αποτελεί το ουσιαστικό βήµα
για την κατάργηση της υποχρέωσης έκδοσης βίζας για την επί-
σκεψη Ελλήνων πολιτών στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Κατά τούτο, οφείλω να πω ότι κανείς οφείλει να είναι ευτυχής
για τη δυνατότητα της Εθνικής Αντιπροσωπείας να συναινεί σε
σηµαντικά θέµατα.

Είναι επίσης σηµαντικό και θα πρέπει να τύχει ενός σχολια-
σµού, ότι αύριο είναι µια ηµέρα στην οποία η συνολική µνήµη, η
συλλογική αντίληψη είναι αφιερωµένη στην καταπολέµηση της
µάστιγας των ναρκωτικών.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η συζήτηση την παραµονή µιας τόσο ση-
µαντικής µέρας, ενός νοµοθετήµατος που περιέχει διατάξεις που
κατευθύνονται, όπως τουλάχιστον αισθάνεται η νοµοθετούσα κυ-
βερνητική πλειοψηφία, προς την καταπολέµηση του φαινοµένου
των ναρκωτικών, είναι κάτι το ιδιαίτερα άξιο να υπογραµµιστεί.

Επίσης είναι σηµαντικό γιατί σήµερα στην Επιτροπή Θεσµών
και ∆ιαφάνειας ξεκίνησε µια θεσµική συζήτηση που αφορά την
τροποποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Στην πραγµα-
τικότητα δεν ξεκίνησε µια συζήτηση για την τροποποίηση ενός
νόµου. Αδικούµε αυτό που έγινε εάν το περιγράψουµε έτσι. Αυτό
το οποίο ξεκίνησε είναι η προσπάθεια του πολιτικού κόσµου της
χώρας να καλύψει το χάσµα που το τελευταίο διάστηµα τον χω-

ρίζει από την κοινωνία, εάν θέλετε να αναστρέψει την αντίληψη
της κοινωνίας, ότι ο πολιτικός κόσµος διεκδικεί για τον εαυτό του
προνόµια διαφορετικής ποινικής µεταχείρισης, ότι δεν έχει τη
διάθεση και τη θέληση ειλικρινούς λογοδοσίας προς το κοινω-
νικό σύνολο.

Θα µου επιτρέψει µόνο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ ο κ. Βενιζέλος να επαναλάβω κάτι που είπα και στην επι-
τροπή, ότι συνιστά αδικία για την κυβερνητική πλειοψηφία να θε-
ωρείται ως αιτία του φαινοµένου αυτού ή έστω µία από τις αιτίες,
η συµπεριφορά της κυβερνητικής πλειοψηφίας κατά το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα, ο τρόπος µε τον οποίο η κοινοβουλευ-
τική Πλειοψηφία ψήφισε ή δεν ψήφισε κατά τα θέµατα που
ετέθησαν ενώπιον της Ολοµελείας ή διαφόρων επιτροπών της
Βουλής των Ελλήνων. Αντίθετα θέλω να πω ότι δεν είναι τέλειος
ο νόµος και δεν είναι τέλεια η συνταγµατική διάταξη, το άρθρο
86 του Συντάγµατος. Και αυτό το αποδεικνύει όχι µόνο η εγκύ-
κλιος Λινού η οποία χρονολογείται από το 2003, κατά το διά-
στηµα που το ΠΑΣΟΚ κυβερνούσε τον τόπο και αποτελεί
οµολογία αποτυχίας του υπάρχοντος συστήµατος. Αυτό που
εµένα περισσότερο προσβάλλει την αντίληψή µου περί δικαίου,
είναι το ενδεχόµενο –και θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε εν-
δεχόµενο και να υπογραµµίσω τη λέξη- να µην εξεφράσθη απο-
λύτως η δικανική πεποίθηση των Βουλευτών της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης κατά τις διαδικασίες όλων των επιτροπών που
συνέστησε προς εξέταση διαφόρων θεµάτων η Βουλή των Ελ-
λήνων. ∆ιότι θα µου επιτρέψετε να πω ότι η πλήρης ταύτιση όλων
των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και άρα της
υποτιθέµενης δικανικής τους πεποίθησης σε όλες αυτές τις πε-
ριπτώσεις, δεν µπορεί παρά τουλάχιστον να δηµιουργήσει αµφι-
βολίες στον παρατηρητή του φαινοµένου. ∆εν µπορεί παρά να
δηµιουργήσει αµφιβολίες στον παρατηρητή του φαινοµένου η
ταυτόχρονη δικανική πεποίθηση όλων των Βουλευτών της Αντι-
πολίτευσης να απαλλάξουν οιονδήποτε ανήκε στο δικό τους πο-
λιτικό χώρο από οιαδήποτε, έστω και πολιτική ευθύνη,
συνυπογράφοντας ένα προδήλως απαράδεκτο νοµικό σκεπτικό
–απαράδεκτο κατά το νοµικό όρο, δεν κάνω ηθική αξιολόγηση,
δεν µου επιτρέπεται να το κάνω- ένα απαράδεκτο κατά τη νοµική
του επάρκεια σκεπτικό, το οποίο ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Γεώργιος Παπανδρέου εξέθεσε στη Βουλή των Ελλήνων και σύµ-
φωνα µε το οποίο –αν είναι ποτέ δυνατόν- σε κακουργηµατικές
πράξεις µπορεί να αρθεί το αξιόποινό τους, εξαιτίας µεταγενέ-
στερης συµπεριφοράς του υποχρέου.

Αυτή, λοιπόν, την προδήλως λανθασµένη νοµική σκέψη, συ-
νυπέγραψαν εν πλήρη δικανική πεποιθήσει δικαίου, όλοι οι Βου-
λευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ως µειοψηφία στην
επιτροπή για την εξέταση της υπόθεσης του Βατοπεδίου. Αυτό
δεν δηµιουργεί εικόνα έκπτωσης προς την ελληνική κοινωνία; ∆εν
δηµιουργεί την αντίληψη, έστω και εσφαλµένη –ας δεχτώ και
αυτό το ενδεχόµενο, αν και φοβούµαι ότι είναι µικρό- ότι όλοι
αυτοί οι Βουλευτές δεν είχαν ανάγκη δηµιουργίας δικανικής πε-
ποίθησης. Αυτό που έκαναν ήταν δηµιουργία θέσης υποστήρι-
ξης πολιτικού συµφέροντος. Και δεν είναι τέτοιες συµπεριφορές
που ανοίγουν το χάσµα ανάµεσα στον πολιτικό κόσµο και την κοι-
νωνία;

Πέραν αυτού, ελέχθησαν ορισµένα θέµατα όσον αφορά -θα
µου επιτρέψετε να χρησιµοποιήσω και εγώ τη λέξη, που εν πάση
περιπτώσει είναι γνωστό ότι δεν υπάρχει στο νόµο, στο νόµο
υπάρχει η έκφραση αλλοίωση χαρακτηριστικών- στα θέµατα της
κουκούλας.

Κατ’ αρχάς λέγεται και λέγεται ξανά στην Αίθουσα αυτή ότι
ουδείς συνελήφθη και φέρτε µας έναν ο οποίος συνελήφθη κ.λπ.
Αυτό είναι παντελώς ανακριβές. Εάν τα στοιχεία που µου εδό-
θησαν είναι ακριβή, συνελήφθησαν τριακόσια εβδοµήντα άτοµα.
Τόσα συνελήφθησαν! Κατά αυτών των ατόµων έχουν γίνει οι σχε-
τικές διαδικασίες, κατά ορισµένων έχουν εκδοθεί ποινικές απο-
φάσεις, κατά άλλων έχουν εκδοθεί απαλλακτικές αποφάσεις, για
πάρα πολλούς η διαδικασία είναι εν εξελίξει, αλλά µιλάµε για
τριακόσια εβδοµήντα άτοµα.

Το επαναλαµβανόµενο ποίηµα, λοιπόν, «ουδείς συνελήφθη»
και κατά συνέπεια η διάταξη για να έχει κάποια έννοια θα πρέπει
να συλληφθεί κάποιος, νοµίζω ότι δεν αντέχει σε καµµία κριτική.
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Πέραν αυτού δε θα µου επιτρέψετε, αγαπητέ κύριε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, να αντιστρέψω το επιχείρηµα
και να πω το εξής: Κινδυνεύετε εσείς, η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση µε τη θέση την οποία διατυπώνετε να βρεθείτε αλληλέγ-
γυοι φαινοµένου, το οποίο, λόγω µεν καταδικάζετε, έργω δε
απέχετε από την καταδίκη του. ∆ιότι δεν αρκεί η «λόγω διατύ-
πωση καταδίκης» στην Ολοµέλεια της Βουλής για τα φαινόµενα
της κουκούλας.

Νοµίζω ότι θετικότερο από την πλευρά σας θα ήταν, αν µου
επιτρέπετε και µε όλο το σεβασµό, την υπόδειξη, να συνυπο-
γράψετε την επιβαρυντική περίσταση.

Όσον αφορά τις γενικότερες αναφορές ως προς τον Ποινικό
Κώδικα θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι τις διατύπωσα χθες
και θα συνυπέγραφα τα περισσότερα απ’ όσα λέτε. Άλλωστε άλ-
λαξα την Επιτροπή του Ποινικού Κώδικα, η οποία συνεδριάζει επί
τρία χρόνια για να δηµιουργήσει έναν καινούργιο Ποινικό Κώδικα
µε την ελπίδα της επιτάχυνσης. Και πραγµατικά συνυπογράφω
αυτό το οποίο λέτε, ότι υπάρχει στο συνολικό σύστηµα του Ποι-
νικού ∆ικαίου πλήρης ανειλικρίνεια των ποινών.

Έχουµε ανάγκη νέου Ποινικού Κώδικα, έχουµε ανάγκη νέου
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, όπως είχαµε ανάγκη νέου κώδικα
Πολιτικής ∆ικονοµίας, ο οποίος ήδη υπάρχει και έχει δοθεί σε
διαβούλευση και ελπίζω να µας δοθεί η ευκαιρία, αφού επέλθουν
οι απαραίτητες αλλαγές να τον ψηφίσουµε. Όµως το γεγονός
ότι ο Ποινικός Κώδικας χρειάζεται οµολογουµένως αλλαγές, ση-
µαίνει ότι δεν πρέπει να ψηφιστούν οι συγκεκριµένες διατάξεις;
Αντιθέτως, είναι µια λαµπρή ευκαιρία να συµπαραταχθούµε, κα-
ταλήγοντας και σε κάτι το οποίο πρέπει να είναι σαφές, ότι µία
διάταξη δεν είναι µόνο µια διάταξη αστυνοµικού χαρακτήρα που
η επιτυχία της ή η αποτυχία της εξαρτάται από τον αριθµό αυτών
που θα συλληφθούν κατ’ εφαρµογήν της διάταξης. Τότε εµείς
δεν θα είµαστε νοµοθέτες, θα ήµασταν ντετέκτιβ.

Έχει σηµασία να εκφράσουµε ως Ολοµέλεια ή ως Τµήµα της
Βουλής την απαξία του πολιτικού κόσµου και κατά συνέπεια, της
κοινωνίας προς συγκεκριµένο φαινόµενο. Απαξία η οποία οφείλει
να είναι ισχυρότερη, εντονότερη, µεγαλύτερη απ’ ό,τι αν η πράξη
δεν εγένετο µε αλλοίωση χαρακτηριστικών. ∆ιότι αυτή είναι η
απειλή κατά της έννοµης τάξης στην παρούσα φάση.

Ξαναλέω, εξέθεσα χθες µιλώντας επί της αρχής του νοµοθε-
τήµατος την ατζέντα της Κυβέρνησης ξεκάθαρα µε όλες τις δια-
τάξεις οι οποίες θα έλθουν στο προσεχές διάστηµα και στην
αρχή του Οκτωβρίου στην Ολοµέλεια, σχετικά µε τα θέµατα δη-
µόσιας τάξης, διότι εκεί εµείς θα δώσουµε τη µάχη µε απόλυτο
σεβασµό προς τα ανθρώπινα δικαιώµατα, µε θρησκευτικό αν θέ-
λετε σεβασµό προς τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Αλλά θα δώσουµε
τη µάχη υπέρ της αποκατάστασης της δηµόσιας τάξης, υπέρ του
Έλληνα πολίτη ο οποίος υπέστη τα πάνδεινα, υπέρ του µικρού
επαγγελµατία που καταστράφηκε η περιουσία του, υπέρ αυτού
ο οποίος είδε το αυτοκίνητό του να καίγεται, υπέρ αυτού ο
οποίος είδε το µαγαζί του να λεηλατείται. Τη µάχη θα τη δώ-
σουµε και θα σας παρακαλέσουµε να είσθε συµπαραστάτες µας
σε αυτήν τη µάχη, όχι επικριτές επί νοµικών ρυθµίσεων, αλλά ου-
σιαστικοί συµπαραστάτες µας.

Καταλήγω ως προς τις τροπολογίες που είχε την καλοσύνη ο
κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ να φέρει.

Θα συνοµολογήσω ως φραστικές βελτιώσεις τις δύο απ’
αυτές, τη δεύτερη και την τρίτη στην οποία έχω την αίσθηση εξ
ακοής ότι έχετε απόλυτα δίκιο. Θα µου επιτρέψετε να επιφυλα-
χθώ ως προς την πρώτη γιατί θέτει λίγο ευρύτερο ζήτηµα.
Ούτως ή άλλως υπάρχει νοµοθέτηµα του Υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης σε σύντοµο χρονικό διάστηµα στο οποίο θα το δούµε, όπως
θα δούµε και τις διατάξεις των τεσσάρων και τριών πέµπτων, το
οποίο έχουµε συνοµολογήσει ως στόχευση. Αλλά έχουµε επίσης
συνοµολογήσει ή εν πάση περιπτώσει, µου επιτρέπετε να εκ-
φράσω τη δική µου άποψη ότι θα πρέπει να ασκήσουµε µία ευ-
ρύτερη πειθώ για να µη βρεθούµε ξανά προ του τοίχου τον οποίο
αντιµετωπίσαµε στην επιτροπή κατά τη συζήτηση της συγκεκρι-
µένης διάταξης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό αν µου
επιτρέπετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Να το αιτιολογήσετε,
κύριε Βενιζέλο;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ο κύριος Υπουργός ούτε λίγο ούτε
πολύ µε ευγενή αλλά κατά βάθος οξύ τρόπο εγκάλεσε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση ότι επειδή υπερασπίζεται την κοινή λογική,
το κράτος-δικαίου, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και την ανάγκη να
υπάρξει µια Αστυνοµία ικανή να καταστείλει το φαινόµενο της
βίας των κουκουλοφόρων, ενθαρρύνει τη βία των κουκουλοφό-
ρων.

Θα τον καλέσω να ανακαλέσει τη διατύπωσή του αυτή διότι
αυτό που κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχοντας πολύ µε-
γάλη εµπειρία και έχοντας περγαµηνές -γιατί παραδώσαµε τη
χώρα σε ένα επίπεδο ασφάλειας το 2004- είναι να κάνουµε συ-
στάσεις και υποδείξεις στην Κυβέρνηση πως πρέπει να ενεργεί,
πώς πρέπει να καθοδηγεί πολιτικά και να συντονίζει την Αστυνο-
µία και πώς δεν πρέπει να αλλοιώνει τις βασικές αρχές του Ποι-
νικού ∆ικαίου και την εσωτερική λογική του Ποινικού Κώδικα. Και
δεν δέχοµαι αυτήν τη µοµφή. Αυτή η µοµφή είναι απαράδεκτη,
διασπά το µέτωπο της µεγάλης πολιτικής και κοινωνικής συναί-
νεσης που χρειάζεται η χώρα για να καταπολεµηθεί η τροµο-
κρατία, να καταπολεµηθεί η οργανωµένη βία, να
καταπολεµηθούν τα φαινόµενα που ταλανίζουν τον Έλληνα πο-
λίτη και το κέντρο των µεγάλων πόλεων, της Αθήνας, της Θεσ-
σαλονίκης και των άλλων µεγάλων πόλεων.

Προβλέπονται µε το νοµοσχέδιο επιβαρυντικές περιστάσεις,
κύριε Πρόεδρε, για πέντε αδικήµατα. Και πριν πάµε σ’ αυτά τα
πέντε αδικήµατα, είχα ζητήσει από τον κύριο Υπουργό χθες να
µου πει ποια είναι η αξιολόγηση που κάνει για την εφαρµογή της
διάταξης του άρθρου 167 Ποινικού Κώδικα για το αδίκηµα της
αντίστασης, όπου από το 1976 προβλέπεται επιβαρυντική περί-
σταση για την αλλοίωση χαρακτηριστικών για τους κουκουλο-
φόρους. Τι έγινε; Προέκυψε κάποιο συµπέρασµα;

Είπα επίσης, και δεν έλαβα απάντηση, ότι υπάρχουν εγκλή-
µατα, όπως η ληστεία στο 380 του Ποινικού Κώδικα ή οι διακε-
κριµένες περιπτώσεις φθοράς στο άρθρο 382 που δεν έχουµε
ανάγκη από λίγο αυστηρότερη ποινή γιατί είναι ήδη πολύ αυ-
στηρές οι ποινές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Βενιζέλο, µε
συγχωρείτε. Τώρα κάνετε δευτερολογία. Θα έχουµε το χρόνο
µετά. Υπάρχουν ακόµη να µιλήσουν τρεις Βουλευτές του κόµ-
µατός σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είπα ότι
στην κρίσιµη διάταξη για την διατάραξη της κοινωνικής ειρήνης,
δηλαδή, για τη διάταξη που αφορά αυτήν καθ’ εαυτήν τη συγκέ-
ντρωση, αυτήν καθ’ εαυτήν την άσκηση του δικαιώµατος του συ-
νέρχεσθαι, για µια εκρηκτική κατάσταση υπό συνθήκες
συγκέντρωσης, πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Γιατί
µπορεί να µην είναι σε θέση η πολιτεία µε τα όργανά της να
εφαρµόσει µια πολύ αυστηρή ποινική διάταξη και τελικά να
εµπλακούµε σ’ αυτήν την αδυναµία εφαρµογής. Θέλει πιο έξυ-
πνη, πιο διορατική, πιο συστηµατική, πιο επαγγελµατική αντιµε-
τώπιση.

Παίρνουµε τώρα ένα αδίκηµα για το οποίο τώρα απειλείται
ποινή φυλάκισης τουλάχιστον τριών µηνών και το ανυψώνουµε
σε απειλούµενη κάθειρξη µέχρι δέκα ετών. Εάν το µήνυµα στον
κόσµο είναι ότι µια συµπεριφορά που τώρα την τιµωρεί ο νόµος
µε φυλάκιση τουλάχιστον τριών µηνών, µέχρι φυλάκιση πέντε
ετών εννοείται, εµείς θα την ανυψώσουµε σε κάθειρξη µέχρι δέκα
ετών και ότι αυτό είναι λύση, ε, δεν του λέµε αλήθεια, του λέµε
ψέµατα. Και σ’ αυτά δεν έλαβα καµµία απάντηση.

Αυτά δεν τα λέµε για άλλο λόγο παρά µόνο για να δώσουµε
ένα δείγµα του πώς µπορεί η πολιτεία να είναι σοβαρή, αποτε-
λεσµατική, έγκυρη, αξιόπιστη, γιατί δεν έχουµε δυστυχώς µια τέ-
τοια εικόνα του κράτους. Έχουµε την εικόνα µιας απόλυτης
διάλυσης, µιας ακυβέρνητης πολιτείας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε τώρα ή µετά; Υπάρχουν ακόµη τρεις οµιλη-
τές. Έχετε όµως, το απόλυτο δικαίωµα να επιλέξετε πότε θα
µιλήσετε.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε, για την λογική ενότητα της συζήτησης, και όχι
για την έννοια της αντιδικίας. Άλλωστε, το ύφος νοµίζω των το-
ποθετήσεων δεν δικαιολογεί µε κανένα τρόπο τον χαρακτήρα της
αντιδικίας.

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά το θέµα της συγκέντρωσης που ανα-
φερθήκατε προηγουµένως, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι
αυτός ακριβώς ήταν ο λόγος που δεν επελέγη το ιδιώνυµο, αλλά
αντιθέτως επιλέξαµε την επιβαρυντική περίπτωση.

Από εκεί και πέρα τώρα καταλαβαίνω πάρα πολύ καλά γιατί
επαναστατείτε. Το καταλαβαίνω υπό την έννοια του µεγάλου κιν-
δύνου να θεωρηθεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι εν πάση πε-
ριπτώσει ανέχεται, και το βάζω µέσα σε εισαγωγικά, τα
φαινόµενα αυτά. Και ο φόβος αυτός σας αναγκάζει να επανα-
στατήσετε διότι είσαστε υποχρεωµένος να διέλθετε από καυ-
διανά δίκρανα, αφ’ ενός µεν να µην συνυπογράψετε το
αυτονοήτως λογικό, την κυβερνητική πρόταση, αφ’ ετέρου δε να
µην φανείτε και µαλακός προς τέτοια φαινόµενα. Αυτό δεν είναι
εύκολο να το πράξετε. ∆εν είναι δυνατόν και τούτο και κείνο. Εί-
σαστε υποχρεωµένοι σαν Αξιωµατική Αντιπολίτευση βεβαίως να
κρίνετε την Κυβέρνηση, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι η αιώνια
κρίση µπορεί να διαφωνεί µε τη λογική.

Θα µου επιτρέψετε να πω το εξής και το λέω τελειώνοντας.
Εµείς µε την πρόταση που καταθέτουµε δεν κάνουµε τίποτε άλλο
παρά το αυτονοήτως λογικό. Και ποιο είναι το αυτονοήτως λο-
γικό; Να πούµε ότι η έννοµη τάξη της χώρας εκφράζει αυξηµένη
κοινωνική απαξία στα αδικήµατα τα οποία τελούνται µε αλλοί-
ωση των χαρακτηριστικών. ∆εν θέλουµε να υπάρχει η ίδια απα-
ξία ενός αδικήµατος όταν τελείται µε τα χαρακτηριστικά εµφανή
και ενός αδικήµατος όταν τελείται µε αλλοιωµένα τα χαρακτηρι-
στικά του. Αυτή είναι η θέση µας. Εάν διαφωνείτε σ’ αυτή τη θέση
µας, άρα εάν θεωρείτε ότι η αλλοίωση των χαρακτηριστικών δεν
πρέπει να έχει καθόλου σχέση µε αυτό το θέµα το οποίο συζη-
τάµε σήµερα και δεν θα πρέπει να υπάρχει ευρύτερη κοινωνική
απαξία, τότε καλώς πράττετε, ως πράττετε. Θα µου επιτρέψετε
όµως να σας πω ότι σ’ αυτή την περίπτωση ευρίσκεστε σε αντί-
θεση µε το κοινό αίσθηµα και αυτό θα έχει το κόστος το οποίο
θα καταβάλλετε όταν ο λαός κληθεί να εκφέρει τη γνώµη του.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Όχι, κύριε Βενιζέλο.

Το λόγο έχει ο κ. Μαγκριώτης. ∆εν υπάρχει διαδικασία για να σας
δώσω το λόγο ξανά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε,
για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Μα, δεν τηρείτε την
υπόσχεσή σας, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν µπορεί ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης να εµφανίζεται

ενώπιον της Βουλής και να µην εξηγεί απευθυνόµενος προς τους
Βουλευτές, που δεν είναι όλοι τους νοµικοί, ότι ούτως ή άλλως
ο δικαστής στην επιµέτρηση της ποινής λαµβάνει υπ’ όψιν του
όλα τα στοιχεία της επικινδυνότητας του δράστη. Και υπάρχουν
δράστες που προσβάλουν το ίδιο αγαθό, έχουµε το ίδιο άδικο,
αλλά µπορεί να έχουµε διαφορετική επικινδυνότητα του κάθε
δράστη. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτό συµβαίνει και πρέ-
πει να συµβαίνει.

Εγώ ένα αντιλήφθηκα από αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ,
ότι η αµηχανία της Κυβέρνησης να χειριστεί το ζήτηµα, η αδυ-
ναµία του κράτους να αντιδράσει παροχετεύεται σε µια αλλοί-
ωση βασικών στοιχείων της ποινικής νοµοθεσίας. Άρα, η
Κυβέρνηση τι κάνει; Εµφανίζεται ως ένας δρακόντειος σκληρός
νοµοθέτης που όµως είναι αναποτελεσµατικός και χαλαρός όταν
πρέπει να λειτουργήσει ως µηχανισµός καταστολής για να προ-
στατεύσει τον πολίτη. Όταν δεν µπορούµε να κάνουµε το δεύ-
τερο και δεν µπορείτε να κάνετε το δεύτερο, έρχεστε και παίζετε
µε τα λόγια. Είστε σκληροί στα λόγια και ανύπαρκτοι στις πρά-
ξεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ορίστε κύριε Μα-

γκριώτη, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση έχει ιδι-

αίτερο ενδιαφέρον και είναι ένα θέµα πάντα ανοικτό και επίκαιρο
ειδικά σε µία εποχή όπου η εγκληµατικότητα βρίσκεται σε πα-
ρατεταµένη έξαρση µε κορυφώσεις βέβαια όπως το προχθεσινό
αδίστακτο τροµοκρατικό κτύπηµα και η αφαίρεση της ζωής ενός
αστυνοµικού.

Η παρατεταµένη έξαρση της εγκληµατικότητας δεν είναι φαι-
νόµενο της τύχης, σπορά της τύχης, όπως έλεγε, στο γνωστό
του στίχο και ο Βάρναλης. Είναι η προέκταση και δηµιούργηµα
συγκεκριµένων κοινωνικοπολιτικών και θεσµικών συνθηκών που
επικρατούν και εσωτερικά στη χώρα µας και διεθνώς.

Όσον αφορά δε τη διεθνή έξαρση της εγκληµατικότητας σε
όλα τα πεδία και σε όλους τους τοµείς, µας δόθηκε η δυνατό-
τητα να αναφερθούµε στα θέµατα της παράνοµης µετανάστευ-
σης και για το πώς πρέπει να αντιδράσει η χώρα µας. Και
απεδείχθη σ’ αυτήν τη συζήτηση πώς για πεντέµισι χρόνια η Κυ-
βέρνηση ακολουθούσε την πορεία ενός εκκρεµούς. Από τη µια
µεριά ένας απόλυτος αυταρχισµός όπως οι παράνοµες απαγω-
γές των Πακιστανών πριν µερικά χρόνια και το κουκούλωµα της
υπόθεσης αυτής και από την άλλη η απόλυτη αδράνεια της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας κάτω από τις εντολές και την καθοδήγηση,
όπως και στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν αποκαλύψει, της
φυσικής αλλά κυρίως της πολιτικής ηγεσίας στα περσινά γεγο-
νότα του ∆εκέµβρη, τα οποία, απ’ ό,τι φαίνεται, έχουν δηµιουρ-
γήσει προβλήµατα όχι µόνο γενικότερα στην ελληνική κοινωνία,
ακόµη όµως και σε κόµµατα που θέλησαν να ταυτιστούν µε
εκείνα τα γεγονότα σε έναν απόλυτο βαθµό.

Απεδείχθη, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση δεν έπραξε τίποτε επί της
ουσίας. Ούτε καν ενεργοποίησε τις συµβάσεις, διµερείς και πο-
λυµερείς, που είχε συνάψει η χώρα µας µε τις κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα χρόνια και ειδικά στην περίοδο που
ήταν Υπουργός Εξωτερικών ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο Γιώργος
Παπανδρέου, ούτε αξιοποίησε τα συµπεράσµατα και τις αποφά-
σεις της Συνόδου Κορυφής της Θεσσαλονίκης το 2003, όπου η
Ελλάδα, πέρα από την πολιτική για τα ταραγµένα δυτικά Βαλκά-
νια, που τα έκανε κεντρικό θέµα στην Ευρώπη και τη σταδιακή εν-
σωµάτωσή της στους ευρωατλαντικούς θεσµούς, πορεία που
ακολουθούν και σήµερα και είναι ευεργετική για την ευρύτερη
περιοχή, τις χώρες, τους λαούς, αλλά φυσικά και τη χώρα µας.
Γιατί όταν έχεις µία σταθερή γειτονιά, σηµαίνει ότι εισπράττεις
και εσύ από αυτήν τη σταθερότητα τα θετικά και ευεργετικά της
αποτελέσµατα.

Σε εκείνη τη Σύνοδο, λοιπόν, είχε αποφασιστεί και η ίδρυση
ενός παρατηρητηρίου µετανάστευσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε έδρα την Ελλάδα. Όλα αυτά χάθηκαν, ξεχάστηκαν, δεν ενερ-
γοποιήθηκαν ποτέ, γι’ αυτό και οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στη τελευταία Σύνοδο άκουγαν ως παράταιρη την
µετεκλογική παρέµβαση του κ. Καραµανλή σε δραµατικούς τό-
νους, δυστυχώς, όµως για εσωτερική κατανάλωση και εσωκοµ-
µατική συσπείρωση µετά τις ευρωεκλογές.

Πεντέµισι χρόνια οι Ευρωπαίοι εταίροι µας δεν άκουσαν αντί-
στοιχους λόγους, δεν είδαν αντίστοιχες παρεµβάσεις και προ-
τάσεις. Θα έλεγα µάλιστα το αντίθετο, αυτή η ανακόλουθη
πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας δηµιούργησε και τα εκρηκτικά
προβλήµατα της παράνοµης µετανάστευσης τα τελευταία χρόνια
που είδαµε αλυσιδωτά πόσα προβλήµατα έχουν γεννήσει.

Το ΠΑΣΟΚ µε αίσθηµα ευθύνης διατύπωσε και µία σειρά οκτώ
συγκεκριµένων προτάσεων που περιέχουν και τη διεθνή συνερ-
γασία, αλλά και την υποχρέωση των γειτονικών χωρών όπως η
Τουρκία και η Λιβύη να υλοποιούν τις διµερείς και πολυµερείς
συνθήκες. Θα είµαστε αρωγοί έστω και αν πεντέµισι χρόνια µετά
θυµήθηκε η Κυβέρνηση αυτές τις συµφωνίες και τις συνθήκες.
∆εν µπορώ να φανταστώ ότι επειδή ήταν συµφωνίες που είχαν
υπογράψει οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και ειδικότερα ο Γιώργος
Παπανδρέου, γι’ αυτό δεν τις ακουµπούσε, δεν τις ενεργοποι-
ούσε.

Είµαστε εδώ για να «βάλουµε πλάτη», γιατί εµείς βλέπουµε το
πρόβληµα ανασφάλειας των πολιτών καθηµερινά σε όλα τα πεδία
και της καθηµερινότητάς του, ανασφάλεια στην εργασία, στη σύ-
νταξη, στα θέµατα της υγείας, ανασφάλεια από την τροµοκρατία,
ανασφάλεια παντού, ανασφάλεια στον επιχειρηµατία, στον επαγ-
γελµατία, ένα γενικευµένο αίσθηµα ανασφάλειας που δυστυχώς
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η Κυβέρνηση έχει κάνει εκρηκτικό µε τη πολιτική της τα τελευ-
ταία χρόνια.

Είµαστε, λοιπόν, εδώ για να «βάλουµε πλάτη» µε πολύ συγκε-
κριµένες προτάσεις και όχι µε λαϊκισµούς ανέξοδους, όχι µε φρά-
σεις και προτάσεις που απλώς κινδυνολογούν, τροµοκρατούν
ουσιαστικά τον πολίτη και την κοινωνία, δεν τον βοηθούν, δεν τον
υποστηρίζουν για να αποκτήσει την αναγκαία αυτοπεποίθηση, να
συµβάλει και αυτός στην αντιµετώπιση της κρίσης και στο ξεπέ-
ρασµα αυτής της γενικευµένης ανασφάλειας.

Πιο χαρακτηριστικά θα ήθελα να µπω στα θέµατα των ποινών.
Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από τότε που ανήλθε στην
εξουσία συνεχώς αναβαθµίζει το επίπεδο των ποινών. Είµαστε
πολύ πιο πάνω από το ευρωπαϊκό µέσο όρο και το γνωρίζει πάρα
πολύ καλά. Έχουµε ξεπεράσει και τους βασικούς ποινικούς νό-
µους της χώρας µας και την αναλογικότητα των ποινών για ανά-
λογα αδικήµατα. Γι’ αυτό ακριβώς, το θέµα τίθεται τόσο έντονα
από τη δική µας πλευρά.

Με την αναβάθµιση αυτών και την ένταση των ποινών υπάρχει
περίπτωση να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα; Το µόνο που επιδιώ-
κει η Κυβέρνηση είναι αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός προη-
γούµενα απαντώντας στον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, ότι
αυτή η στάση του ΠΑΣΟΚ θα κριθεί από τον ελληνικό λαό στις
εθνικές εκλογές.

Αυτό σας ενδιαφέρει, η επικοινωνιακή στιγµιαία διαχείριση του
θέµατος. ∆ηλαδή αντί να απαντήσετε µε συγκεκριµένες πολιτικές
στο οικονοµικό, στο κοινωνικό, στο θεσµικό, στο πολιτικό πεδίο
για να αποκτήσει ασφάλεια ο πολίτης, αντί να ενισχύσετε και
τους κατασταλτικούς και τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, αντί να
ζητήσετε τη συναίνεση των κοµµάτων σε ένα ανοιχτό και δηµό-
σιο διάλογο για τον πολίτη και την κοινωνία, προσπαθείτε να διε-
γείρετε ακόµα πιο πολύ τα φοβικά του σύνδροµα. Αυτό
προσπαθείτε να κάνετε µε τα νοµοθετήµατα που φέρνετε στη
Βουλή. Αυτή είναι η δική µας θέση, πολύ καθαρή και πολύ χα-
ρακτηριστική.

Το δεύτερο που θα ήθελα να θίξω, στο χρόνο που µου µένει,
είναι το ζήτηµα της ιατροδικαστικής υπηρεσίας, πολύ ανεπτυγ-
µένη και µε αξιόλογα αποτελέσµατα παρ’ όλα τα προβλήµατα
θεσµικού χαρακτήρα, υλικοτεχνικής υποδοµής, ανθρώπινου δυ-
ναµικού και φυσικά την έλλειψη ενός θεσµικού πλαισίου πανελ-
λαδικά και ειδικότερα στη Θεσσαλονίκη. ∆εν δίνετε απάντηση
στο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Αυτό που επιδιώκετε µέσα από τη
συγκεκριµένη διάταξη είναι το εξής, να ελέγξετε απόλυτα…

Ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι ο λόγος της Αντιπολίτευσης δεν σας
ενδιαφέρει, στον πανικό της αποχώρησης από την εξουσία. Εσω-
τερικές ρυθµίσεις σας ενδιαφέρουν.

Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Υποθέτω ότι την ευ-

θύνη την έχει ο συνάδελφος που απασχολεί τον Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Με συγχω-

ρείτε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): ∆ιαµαρτύρεται ο κ.

Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαντάζοµαι ότι θα δείτε τα Πρακτικά αργότερα ή εσείς ή οι

συνεργάτες σας, για να δείτε και τη δική µου παρέµβαση.
Θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και να τονίσω πως αυτό που

ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι ο πειθαναγκασµός και ο έλεγ-
χος κρίσιµων υπηρεσιών του δηµοσίου, όπως είναι και η Ιατρο-
δικαστική Υπηρεσία. Αυτό είναι το πρόβληµά της και όχι η
αναβάθµισή της και όχι η εξυπηρέτηση του πολίτη και φυσικά η
εξιχνίαση κάθε εγκλήµατος.

Το δεύτερο είναι η καταστρατήγηση στο καθεστώς των προ-
σλήψεων µέσα από το ΑΣΕΠ, το διπλό αµάρτηµα της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ο έλεγχος κάθε ευαίσθητου κρίκου και θεσµού της
πολιτείας, αυτός ο άκρατος κοµµατισµός που τόσα δεινά έχει
προσφέρει στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια –αλλά και δια-
χρονικά- και τον οποίο οι πολίτες αρνούνται πλέον. Θέλουν ανοι-
χτές, διάφανες και αξιοκρατικές διαδικασίες και πρακτικές στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Το δεύτερο είναι οι ρουσφετολογικές προσλήψεις. Φτάνει πια.
Προσπαθείτε πριν αποχωρήσετε από την εξουσία, όπου µπο-

ρείτε, να «µπαζώσετε» κόσµο. Είναι λάθος, είναι καταστροφικό,
είναι αντιδεοντολογικό. Γι’ αυτόν το λόγο οι πολίτες σας έχουν
γυρίσει την πλάτη. Έστω στις λίγες µέρες παραµονής σας στην
εξουσία, κάντε κάτι για την υστεροφηµία του κόµµατός σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Σγουρίδης έχει
το λόγο για οκτώ λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τον κύριο Υπουργό λίγο πριν στην τοποθέτησή του να

επαίρεται διότι ψηφίζοντας τις δύο συµβάσεις που έχει υπογρά-
ψει το ελληνικό κράτος µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής ανοί-
γει ο δρόµος για να καταργηθεί η βίζα στους Έλληνες πολίτες.

Απλώς και µόνο θα το αναφέρω για να υπάρχει πλήρη επί-
γνωση του τι σηµαίνει κατάργηση της βίζας. Μη νοµίζετε ότι είναι
κάτι εξαιρετικό. Απλώς για µια δεκαετία που µπορείς να βγάλεις
βίζα στο Αµερικανικό Προξενείο, θα γλυτώσεις 150 ευρώ, ειδάλ-
λως όταν πετάς για τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και φθά-
νεις εκεί, σε ρωτούν οι αεροσυνοδοί, µε όποια πτήση και αν πας,
αν πηγαίνεις µε βίζα ή χωρίς.

Αν έχετε βίζα, παίρνετε πράσινο χαρτί. Αν δεν έχετε, αν δεν
χρειάζεστε βίζα, παίρνετε άσπρο χαρτί στο οποίο συµπληρώνετε
τα στοιχεία σας. Υφίστασθε την ίδια εξέταση είτε χρειάζεται να
πάρετε βίζα είτε όχι για να µπείτε µέσα στις Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής.

Εσείς νοµίζω, κύριε ∆ραγασάκη, το υποστήκατε αυτό, έτσι δεν
είναι;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Στο Παρίσι. Λάθος
στο εισιτήριο οδήγησε σε διάφορες παρενέργειες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Έτσι για να ξέρουµε τι σηµαίνει
ότι επιτέλους οι Έλληνες θα γλυτώσουν τη βίζα. ∆εν πρέπει -και
το λέω αυτό- να κάνουµε κυρίαρχα ήσσονος σηµασίας θέµατα.

Εµείς µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής έχουµε άλλα ζητή-
µατα τα οποία πρέπει να ρυθµίσουµε. Αν βάζουµε τη βίζα ως κυ-
ρίαρχο, τότε όταν θα µας δώσουν τη βίζα, θα µας λένε «σας
δώσαµε τη βίζα, τι ζητάτε παραπάνω; Για τα υπόλοιπα κάντε υπο-
µονή».

Άκουσα επίσης τον κύριο Υπουργό να ψελλίζει µε πολύ ευγε-
νικό τρόπο ότι κακώς το ΠΑΣΟΚ και οι Βουλευτές και ο Πρόε-
δρος του υπέγραψαν το θέµα για την υπόθεση Βατοπεδίου, ώστε
να γίνει προανακριτική επιτροπή.

∆εν υπήρχε πολιτική απιστία; Όταν σε εκκρεµούσα δίκη όταν
βοούσε ο τόπος ότι η απόφαση θα ήταν υπέρ του ελληνικού δη-
µοσίου καταργείται η δίκη και προχωράµε σε ανταλλαγές µηδε-
νικής αξίας έκτασης µε υψηλής αξίας και άµεσης
ρευστοποιήσιµης αξίας εκτάσεις ανά την Ελλάδα αν αυτό δεν
είναι πολιτική απιστία τότε τι είναι;

Χθες έθεσα στον κύριο Υπουργό το εξής ερώτηµα και θα ξε-
κινήσω απ’ αυτό το ερώτηµα το οποίο έθεσα και δεν µου απή-
ντησε. Επαναλαµβάνω ότι όσους νόµους και να ψηφίσουµε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, όσες αυστηροποιήσεις ποινών και να επι-
βάλλουµε όταν οι λειτουργίες του κράτους δεν ασκούνται σε πο-
λιτισµένο περιβάλλον είναι πάρα πολύ λογικό να µην υπάρχει
σεβασµός του πολίτη απέναντι στο κράτος και να υπάρχουν αυ-
θαιρεσίες. Ε, λοιπόν, οι λειτουργίες οι δικαστικές δεν ασκούνται
σε περιβάλλον πολιτισµένο. Ξέρουµε σε ποια κατάσταση βρί-
σκονται πολλά δικαστικά µέγαρα, ξέρουµε πολλά κρατητήρια σε
ποια κατάσταση βρίσκονται, ξέρουµε φυλακές σε ποια κατά-
σταση βρίσκονται και ξέρουµε και χώρους φύλαξης σε ποια κα-
τάσταση βρίσκονται. Πολλές φορές είναι άθλια η κατάσταση.
Ποιο σεβασµό, λοιπόν, να έχει ο πολίτης απέναντι στο κράτος;
Και σας δόθηκε η ευκαιρία µέσα από συµπράξεις ιδιωτικού και
δηµοσίου τοµέα να προχωρήσετε τουλάχιστον στον τοµέα του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης στο να κατασκευάσετε κτήρια ευπρεπή
και φυλακές ευπρεπείς. Ήταν η µοναδική σας ευκαιρία να µετα-
φέρετε τον Κορυδαλλό κάπου αλλού µέσα από Σ∆ΙΤ, ώστε να
µπορέσει να απελευθερωθεί ο Κορυδαλλός και να γίνει το δεύ-
τερο µεγάλο πάρκο µέσα στην Αθήνα µετά το Ελληνικό. ∆εν κά-
νατε τίποτα! Άσε που τα Σ∆ΙΤ καρκινοβατούν γιατί τα
χρησιµοποιείτε για επικοινωνιακούς λόγους. ∆ύο δικαστικά µέ-
γαρα βάλατε µέσα στα Σ∆ΙΤ που δεν ξέρω και πότε θα τα κάνετε,
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το ένα στο Ηράκλειο και το άλλο στην Αχαΐα, ένα κατάστηµα φύ-
λαξης στη Θεσπρωτία και δύο καταστήµατα κράτησης στη Μα-
γνησία και στη Θεσσαλονίκη. Αυτά είναι όλα τα έργα τα οποία
βάλατε.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο και στα άρθρα του νοµοσχε-
δίου. Στο πρώτο κεφάλαιο ουσιαστικά την επανίδρυση του κρά-
τους τη θεωρείτε ότι πρέπει να επανέλθει στο συγκεντρωτισµό.
Αντί να υπάρχει αποκέντρωση, αντί να υπάρχει ένα µικρό ευέλι-
κτο κράτος, ένα κράτος-στρατηγείο που θα εποπτεύει, ουσια-
στικά τα µεταφέρετε στην υδροκέφαλη Αθήνα όλα. Σας δινόταν
η ευκαιρία να κάνετε την αποκέντρωση και δεν την κάνατε.

Αναξιοκρατία: Στο άρθρο 5 και στο άρθρο 6, που αφορούν τη
βαθµολογική διάρθρωση θέσεων και εξέλιξη των ιατροδικαστών
και τους προϊσταµένους. Ουσιαστικά προσόντα τα οποία θα απο-
κτηθούν µέσα από πανεπιστηµιακές γνώσεις, διδακτορικά, δεν
λαµβάνονται υπ’όψιν. ∆ιότι στην παράγραφο για τη θέση του
προϊσταµένου της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών λέει ότι
συνεκτιµώνται οι τυχόν συγγραφικές δραστηριότητες σε συναφή
για τη λειτουργία ή δραστηριότητα της υπηρεσίας θέµατα κ.λπ..
Συνεκτιµώνται. ∆εν λαµβάνονται υπ’όψιν, δεν βαθµολογούνται.

Παράλληλα είναι και το θέµα της συνέντευξης. Βάζετε το θέµα
της συνέντευξης. Η συνέντευξη δεν έχει αξιοκρατία. Επιτέλους,
η συνέντευξη είναι υποκειµενική κρίση µιας επιτροπής και τότε
εκεί περνάνε αυτοί που έχουν το µπιλιετάκι από οποιοδήποτε πο-
λιτικό γραφείο. Είναι οι αρεστοί, είναι οι «κολλητοί». Όχι! Θα πρέ-
πει να υπάρχουν αντικειµενικά κριτήρια.

Εντάξει, επιτέλους ανακαλύψατε το κέντρο απεξάρτησης της
Χαλκιδικής και φτιάχνετε τον οργανισµό. Το άλλο σε ποιο µέρος
θα εδρεύει, το οποίο θέλετε να ψηφίσουµε εν λευκώ και να σας
δώσουµε την εντολή;

Άρθρο 14: Αν δεν είναι αυτό το άρθρο ταξικό, κύριε Πρόεδρε,
τότε ποιο είναι; Έχεις λεφτά; Πληρώνεις και βγαίνεις από τη φυ-
λακή. ∆εν έχεις λεφτά; ∆εν πληρώνεις και µένεις µέσα και ας
έκλεψες, ξέρω εγώ, δύο καρβέλια ψωµί! Αν είναι δυνατόν! Αφού
θέλετε να βελτιώσετε τις φυλακές, τη διαβίωση µέσα στις φυλα-
κές και να βγάλετε κόσµο έξω τουλάχιστον προχωρήστε και θε-
σπίστε το χωρίς να πληρώνουν.

Για το θέµα του άρθρου 15, ειδικά για τις ναρκωτικές ουσίες:
πρώτα πρέπει να πατάξετε τη διακίνηση των ναρκωτικών µέσα
στις φυλακές. Σας είπα και στην πρωτολογία µου επί της αρχής
ότι υπάρχουν κυκλώµατα διακίνησης ναρκωτικών µέσα στις φυ-
λακές. Κερδίζουν λεφτά. Αφού πατάξετε αυτά τα κυκλώµατα
µετά προχωρήστε να βάλετε τα όρια, τα οποία θέλετε να βάλετε,
για το ποιος είναι χρήστης και ποιος όχι.

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, για να µην πάρω άλλο χρόνο,
µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Γ’ για τα µέτρα διασφάλισης της
κοινωνικής ειρήνης. Έχουµε νοµικό οπλοστάσιο. ∆εν χρειάζεται
να ψηφίσουµε άλλες διατάξεις. Έχουµε ισχυρό νοµικό οπλο-
στάσιο. ∆εν είµαι νοµικός, δεν είµαι δικηγόρος, αλλά γνωρίζω
πολύ καλά ότι υπάρχει νοµικό οπλοστάσιο που η πολιτεία µπορεί
να επιφέρει την ειρήνη χωρίς να υπάρχουν προβλήµατα. Όµως,
δυστυχώς, εσείς κάνετε κινήσεις εντυπωσιασµού και επικοινω-
νιακής φύσεως και προσπαθείτε να φορτώσετε στην Αντιπολί-
τευση το γιατί δεν ψηφίζει τις διατάξεις και ουσιαστικά να φέρετε
σε αντίθεση την Αντιπολίτευση, και ειδικά την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, το ΠΑΣΟΚ, µε όλους αυτούς οι οποίοι καταστράφη-
καν από τους βανδαλισµούς. Αν υπήρχε ένα κράτος θα
προλάµβανε. Αλλά, δυστυχώς, το κράτος της Νέας ∆ηµοκρατίας
είναι κράτος των «κολλητών» και δεν προλαµβάνει. Έρχεται εκ
των υστέρων να θεραπεύσει γιατί τότε νοµίζει ότι µπορεί να πάρει
ψήφους. ∆υστυχώς όµως ο πολιτικός σας χρόνος τελείωσε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Η πρωινή συνεδρίαση ολοκληρώνεται µε τον κ. Καστανίδη.
Ορίστε, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να

εκλάβω την απουσία του Υπουργού ως παρεχόµενη σ’ εσάς ευ-
καιρία για να του µεταφέρετε τη συζήτηση. Συνεπώς επειδή αντι-
λαµβάνοµαι ότι ο Υπουργός θα πρέπει να ξέρει τι λέει η
Αντιπολίτευση θα περιµένω την επιστροφή του.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Υποθέτω ότι για λό-
γους προφανείς απουσίασε επ’ ολίγον. Αναµένουµε λοιπόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Να µην το εκλάβω ότι υπάρχει δια-
φορετικό βάρος απέναντι στον κ. Καστανίδη έναντι εµού!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆ιαφορετικό
βάρος υπάρχει, απλώς βάρος κυριολεκτικό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεχίστε, κύριε Κα-
στανίδη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός ∆ικαιοσύνης, προηγουµένως, επεχείρησε να κατηγο-
ρήσει το ΠΑΣΟΚ, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι δεν συνυ-
πογράφει, δεν στέργει στην ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου
διότι µε λόγια µεν καταδικάζει τη δράση των κουκουλοφόρων,
όχι όµως στην πράξη.

Οφείλω να σας πω, κύριε Υπουργέ ∆ικαιοσύνης, ότι η φαντα-
σία πρέπει να εκδηλώνεται δηµιουργικά. Το πρόβληµα είναι όταν
η φαντασία ενός ανθρώπου εκθέτει τον ίδιο, οπότε τότε µιλάµε
περί φαντασιοπληξίας, εκθέτει, δηλαδή, το δηµιουργό της.

Ισχυριστήκαµε από την πρώτη στιγµή ότι µε τον τρόπο που επι-
λέξατε να αντιµετωπίσετε το έγκληµα, το οργανωµένο έγκληµα,
τη δράση των κουκουλοφόρων ή τη λαθροµετανάστευση -και ο
τρόπος αυτός είναι η επαύξηση των ποινών- δεν οδηγείτε στη
λύση του το πρόβληµα κι ότι, αντίθετα µ’ εµάς, παραπλανάτε τον
ελληνικό λαό, ενώ εµείς υποδεικνύουµε τους τρόπους µε τους
οποίους µπορούµε, δρώντας ορθολογικά οι υπηρεσίες, να κατα-
λήξουµε σε πρόσφορο αποτέλεσµα.

Είπε επίσης ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης ότι άρχισε συζή-
τηση στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας σχετικά µε την ποι-
νική ευθύνη των Υπουργών και καλό είναι ο πολιτικός κόσµος να
δείξει ότι δεν διεκδικεί προνόµια έναντι των απλών πολιτών. Σ’
αυτήν την περίπτωση καλό θα είναι να δεσµεύει το κόµµα στο
οποίο ανήκει και να µη µιλά για όλο τον πολιτικό κόσµο. Η συζή-
τηση για την τροποποίηση του νόµου «περί ευθύνης Υπουργών»
θα είχε νόηµα και δεν θα υπεκρίνετο η Κυβέρνηση, εάν δεν είχε
προηγηθεί το κλείσιµο των εργασιών της Ολοµέλειας της Βουλής
και δεν είχαν οδηγηθεί συγκεκριµένα εγκλήµατα σε παραγραφή.

∆ιότι εάν υποτεθεί ότι µπορούµε να αλλάξουµε το νόµο περί
ευθύνης Υπουργών αυτές οι αλλαγές, ο νέος νόµος περί ευθύνης
Υπουργών, δεν θα εφαρµοστεί για στελέχη της Κυβέρνησής σας,
τα οποία ενέχονται ή υπάρχουν ισχυρές ενδείξεις ότι ενέχονται
σε σειρά σκανδάλων. Άρα, η Κυβέρνηση απολύτως υποκρίνεται,
όταν µετά την παραγραφή, την οποία η ίδια επέβαλε, ζητεί να
αρχίσει συζήτηση για την αλλαγή του σχετικού νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών.

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα που συζητούµε. Στη συζήτηση επί
της αρχής είχα την ευκαιρία, µεταξύ πολλών άλλων, να κατα-
δείξω ότι η Κυβέρνηση καταργεί τη βασική αρχή του ποινικού
µας συστήµατος για την ισορροπία των ποινών. Μίλησα ακόµη
και για την παραβίαση του άρθρου 7 του Συντάγµατος. ∆εν θα
επανέλθω, κύριε Πρόεδρε, σε όσα είπα στη γενική συζήτηση,
αλλά για να καταδείξω την προβληµατικότητα των ρυθµίσεων της
Κυβέρνησης που σήµερα εισηγείται στο Τµήµα, θα αναφέρω µε-
ρικά ακόµα παραδείγµατα.

Εισηγείστε να µετατραπεί από πληµµέληµα σε κακούργηµα η
διατάραξη της κοινής ειρήνης, όταν αυτή συντελείται από κου-
κουλοφόρο. Όταν ο κουκουλοφόρος τελεί το αδίκηµα της στά-
σης κατά το άρθρο 172 του Ποινικού Κώδικα, που είναι πολύ
βαρύτερο έγκληµα από τη διατάραξη της κοινής ειρήνης, ο κου-
κουλοφόρος δεν τιµωρείται µε επαυξηµένη ποινή. Αντιθέτως, κρί-
νεται ένοχος πληµµεληµατικής παράβασης.

Επαναλαµβάνω. Μετατρέπετε τη διατάραξη κοινής ειρήνης σε
κακούργηµα όταν τελείται το έγκληµα από κουκουλοφόρο και το
πολύ βαρύτερο έγκληµα της στάσης το αφήνετε πληµµέληµα
ακόµα και αν τελείται από κουκουλοφόρο.

Αντιλαµβάνεσθε τι κάνετε; Αντιλαµβάνεστε τι νοµοθετείτε; Σας
είπα χθες ότι στη θανατηφόρα βλάβη ο κουκουλοφόρος δεν τι-
µωρείται µε αυξηµένη ποινή. Αλλά, στη απρόκλητη σωµατική
βλάβη ο κουκουλοφόρος τιµωρείται µε επαυξηµένη ποινή. ∆εν
αντιλαµβάνεστε ότι ανατρέπετε πλήρως βασικές αρχές του ποι-
νικού µας συστήµατος, του Ποινικού µας ∆ικαίου;

Σε ό,τι αφορά το έγκληµα της εξυβρίσεως, προβλέπετε µε το
άρθρο 26 ως ιδιαίτερα επιβαρυντική περίπτωση την εξύβριση σε
βάρος αστυνοµικού, πυροσβέστη, λιµενικού υπαλλήλου ή υγειο-
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νοµικού υπαλλήλου, όταν τελείται από κουκουλοφόρο και µετα-
τρέπετε τη δίωξη του εγκλήµατος, αυτής της επιβαρυντικής πε-
ρίπτωσης σε αυτεπάγγελτη δίωξη, από έγκληση που ήταν η
απαίτηση µέχρι σήµερα.

Πρώτα απ’ όλα η εξύβριση σε βάρος υπαλλήλου επαρκώς αντι-
µετωπίζεται και σήµερα, διότι δεν έχει δικαίωµα εγκλήσεως
µόνον ο παθών, ο υπάλληλος, αλλά και η προϊσταµένη του αρχή
ή ο Υπουργός.

Εάν όµως, µας ενδιαφέρει ως επιβαρυντική περίπτωση το
έγκληµα της εξυβρίσεως, γιατί τελείται από κουκουλοφόρο σε
βάρος υπαλλήλου, γιατί δεν µας ενδιαφέρει κατά τον ίδιο τρόπο
το έγκληµα της εξυβρίσεως που τελείται σε βάρος οποιουδήποτε
πολίτη από κουκουλοφόρο; ∆ιότι αντιλαµβάνεστε ότι η τιµή του
αστυνοµικού, του πυροσβέστη, του λιµενικού έχει ακριβώς την
ίδια αξία µε την τιµή οποιουδήποτε πολίτη.

Αλλά, η πιο προβληµατική ρύθµισή σας είναι αυτή που επι-
βάλλετε για το αυτεπάγγελτο της δίωξης. Για εξηγήστε µου,
κύριε Υπουργέ ∆ικαιοσύνης, γιατί µπορεί αυτεπαγγέλτως να διώ-
κεται ο κουκουλοφόρος που εξυβρίζει υπάλληλο, αλλά για το χει-
ρότερο έγκληµα της δυσφήµισης ή της συκοφαντικής
δυσφήµισης σε βάρος υπαλλήλου, ο κουκουλοφόρος δεν διώ-
κεται αυτεπαγγέλτως;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Η αντινοµία γίνεται πλέον πελώρια προβληµατική συνθήκη για

ό,τι νοµοθετείτε. Να το θέσω διαφορετικά και χωρίς ερώτηµα. Ο
κουκουλοφόρος που είναι υπαίτιος της πράξης της δυσφήµισης

ή της συκοφαντικής δυσφήµισης, δεν θα διωχθεί αυτεπαγγέλ-
τως, αλλά µόνο µετά από έγκληση. Ο κουκουλοφόρος που
απλώς θα εξυβρίσει τον υπάλληλο θα διωχθεί αυτεπαγγέλτως.
Και αισθάνεστε καλά, ότι όλα τα ρυθµίζετε εν απολύτω τάξη, σε
απόλυτη αρµονία µε το Σύνταγµά µας, σε απόλυτη αρµονία µε
τις βασικές αρχές του ποινικού µας συστήµατος; Και εξηγείτε
στον ελληνικό λαό ότι κάνετε θεάρεστα πράγµατα, ενώ στην κυ-
ριολεξία τον κοροϊδεύετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-

δρε, παρακαλώ το λόγο για κάποιες φραστικές διορθώσεις.
Στο άρθρο 17, στον τέταρτο στίχο της παραγράφου 1, δια-

γράφεται η λέξη «επτά» και αντί αυτής τίθεται η λέξη «πέντε».
Ικανοποιήσαµε αίτηµα των σωφρονιστικών υπαλλήλων µε

αυτήν την αλλαγή, αλλά πρέπει να γίνει αλλαγή του αριθµού.
Επίσης, επειδή είχα την εντύπωση ότι σας είχε δοθεί, αλλά

ανακάλυψα τώρα ότι δεν σας είχε δοθεί το σχετικό έγγραφο, να
σας ενηµερώσω ότι στο άρθρο 14, σύµφωνα µε τη διόρθωση που
ζήτησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού,
υπάρχει µια διόρθωση όπου πρέπει να απαλειφθεί µια λέξη, η
λέξη «φυλάκιση».

Επίσης, στο άρθρο 14 απαλείφεται η λέξη «µέχρι» και τίθενται
οι λέξεις «ή καταγιγνώσκεται εντός εννέα µηνών από».

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Νικόλαος ∆έν-

διας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα
οποία έχουν ως εξής:
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«ΦΡΑΣΤΙΚΗ ΒΕΛΤΙΩΣΗ-ΠΡΟΣΘΗΚΗ
ΣΤΟ ΣΧΕ∆ΙΟ ΝΟΜΟΥ
«ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΗΣ ΙΑΤΡΟ∆ΙΚΑΣΤΙΚΗΣ

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ, ΣΤΗ ΘΕΡΠΕΥΤΙΚΗ ΜΕΤΑΧΕΙΡΙΣΗ ΧΡΗΣΤΩΝ ΝΑΡ-
ΚΩΤΙΚΩΝ ΟΥΣΙΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ»

(Κατά τη συζήτηση στο Α’ Θερινό Τµήµα της Βουλής στις 24-
6-2009)

1. Στο άρθρο 14 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου1 του άρθρου 16

του ν.3727/2008 απαλείφεται η λέξη «φυλάκιση».
2. Στο δεύτερο στίχο της παραγράφου 2 του άρθρου 14 απα-

λείφεται η λέξη «µέχρι» και αντί αυτής τίθενται οι λέξεις «ή κα-
ταγιγνώσκεται εντός εννέα µηνών από»

Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης
Ν.Γ. ∆ένδιας»
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί της ενότητας των άρθρων 1 έως και 29 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις
στην οργάνωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευ-
τική µεταχείριση χρηστών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατά-
ξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει:
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο14

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο17

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 15.04’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 24 Ιουνίου 2009 και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος, νοµοθετική εργασία, συνέ-
χιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις στην
οργάνωση της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας, στη θεραπευτική µε-
ταχείριση χρηστών ναρκωτικών ουσιών και άλλες διατάξεις» σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη.

578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


